
AKTUALNO

S parkirišči  
na ustavno sodišče
Vlada bo na ustavnem sodišču 
zahtevala ustavno presojo obve
zne razlage, s katero je Občina 
Komenda pred osmimi leti opre
delila minimalno število parkirišč 
v soseski Šmidov Log. Za razvelja
vitev se zavzema Gradvest. 
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GORENJSKA

Raje strelja  
glinaste golobe 
Lovec Igor Pičulin iz Stražišča pri 
Kranju je z ekipo Lovske zveze Slo
venije postal evropski prvak v stre
ljanju glinastih golobov. Ukvarja 
se tudi z ilustriranjem knjig z lov
sko tematiko. 
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ŠPORT

V boj z morskimi psi
Lokostrelka Toja Černe, ki je na 
univerzijadi v Južni Koreji osvojila 
srebrno odličje, se v boj za meda
ljo odpravlja tudi na Dansko. 
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KRONIKA

Otroka zaprta v vročih 
avtomobilih
Policija opozarja, da se otrok, sta
rejših oseb ali oseb, ki niso spo
sobne same skrbeti zase, ne sme 
puščati v zaprtih in zaklenjenih 
vozilih na vročini, saj je to zanje 
lahko smrtno nevarno. 
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VREME

Večinoma bo sončno, čez 
dan bo nastajala kopasta 
oblačnost. Popoldne bodo 
možne posamezne vročin-
ske nevihte. Zelo vroče bo.

18/35 °C
jutri: večinoma sončno

68 let Gorenjski časnik od leta 1947
Prvi predhodnik tednika Gorenjec leta 1900
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Mateja Rant

Jesenice – S podpisom po-
godbe, ki obeta novo teh-
nološko pridobitev za druž-
bo Acroni, je skupina SIJ za-
čela svoj novi naložbeni ci-
kel do leta 2020, v okviru ka-
terega bodo za naložbe na-
menili okrog 250 milijonov 
evrov. Zagon proizvodnje 
nove peči AOD je predvi-
den v zadnjem četrtletju leta 
2016, začetek rednega obra-
tovanja pa v prvem četrtletju 
leta 2017. Neposredne pozi-
tivne učinke investicije v le-
tih 2017–2020 ocenjujejo 

na več kot deset milijonov 
evrov letno. Poleg poveča-
nja proizvodnih zmogljivo-
sti nerjavne debele pločevi-
ne bo nova investicija v peč 
AOD vplivala na občutno, 
kar 30-odstotno zmanjša-
nje časa izdelave nerjavnih 
vrst jekel, kar pomeni spro-
stitev dodatnih prostih proi-
zvodnih zmogljivosti za dru-
ge programe, na primer po-
večanje proizvodnje special-
nih jekel. Z omenjeno nalož-
bo bodo dosegli tudi zniža-
nje specifičnih porab ener-
gentov, povečali stabilnost 
z vidika kakovosti in dosegli 

nižji okoljski odtis, so pou-
darili v Acroniju. 

Pogodbo za dobavo peči 
AOD sta ob navzočnosti 
predsednika vlade Mira Ce-
rarja in ministra za gospo-
darski razvoj in tehnologijo 
Zdravka Počivalška podpi-
sala predsednik uprave sku-
pine SIJ Anton Chernykh in 
predsednik uprave družbe 
Primetals Technologies Ya-
sukuni Yamasaki. Skupna 
vrednost investicije, s kate-
ro bodo ustvarili tudi dvajset 
novih delovnih mest, znaša 
30 milijonov evrov. 

Začeli nov naložbeni cikel
V jeseniškem Acroniju so v sredo podpisali 30 milijonov evrov vredno 
pogodbo za dobavo peči AOD, ki bo pomembno vplivala na povečanje 
proizvodnih zmogljivosti nerjavne debele pločevine, prinaša pa tudi dvajset 
novih delovnih mest.

V Acroniju so v sredo podpisali 30 milijonov evrov vredno pogodbo za dobavo peči AOD, s 
katero bodo bolj avtomatizirali izdelavo tekočega jekla. / Foto: Tina Dokl

Ana Šubic

Kranj – Na 19. evropski kon-
ferenci o pismenosti, ki je 
ta teden potekala v Celovcu, 

je Mednarodna zveza za pi-
smenost podelila Mestni 
knjižnici Kranj nagrado za 
inovativno promocijo bra-
nja v Evropi 2015. Nagrado, 

ki jo zveza podeljuje vsa-
ki dve leti, je knjižnica pre-
jela za projekt mreže bral-
nih srečanj z naslovom Mo-
dro brati in kramljati, ki ga 
vodi višja knjižničarka Da-
mjana Mustar. Z njim knji-
žnica spodbuja kulturo bra-
nja, z vodenimi pogovori pa 
razvija kritično vrednotenje 
literarnih del in medgenera-
cijsko sodelovanje.

Prvo bralno srečanje so 
priredili leta 2008 v Domu 
upokojencev Kranj. Danes 
deluje že petnajst bralnih 
skupin s 141 udeleženci, sre-
čanja, ki potekajo v knjižni-
ci v Kranju, njenih krajevnih 
enotah in domovih za starej-
še, pa poleg knjižničarjev 
vodi še osemnajst usposob-
ljenih prostovoljcev.

Knjižnici mednarodna nagrada
Mestna knjižnica Kranj je za projekt Modro brati in kramljati prejela nagrado za inovativno promocijo 
branja v Evropi 2015.

Damjana Mustar, vodja projekta Modro brati in kramljati, 
Viljem Leban, direktor knjižnice, Renate Valtin iz 
Mednarodne zveze za pismenost in Veronika Gabrovec Rot 
iz Bralnega društva Slovenije
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Knjigo prejme IVAN ŠTULAR iz Nakla.

KO TI ČEK ZA NA ROČ NI KE

Danica Zavrl Žlebir

Ljubljana – Pilotni projekt 
Davčno opismenjevanje 
mladih je usmerjen k otro
kom in mladostnikom, klju
čna cilja pa sta krepitev dav
čne kulture in družbenega 
zavedanja o pomenu izpol
njevanja davčnih obveznos
ti kot družbene vrednote. 

Partnerji v pilotnem proje
ktu so k sodelovanju priteg
nili 38 osnovnih in srednjih 
šol, kjer so izvedli 93 pre
davanj, sodelovalo je okoli 
2500 učencev in dijakov. Da 
so z odzivi zelo zadovoljni, je 
poudarila direktorica repub
liške finančne uprave Jana 
Ahčin, češ da je ozaveščan
je mladih o pomenu plače
vanja davkov poleg mladih 
doseglo tudi njihove star
še. Več kot 1600 učencev 
in dijakov so potem vklju
čili v raziskavo. Z anketnim 
vprašalnikom so pri mladih 
poizvedovali, koliko pozna
jo pojme, povezane z dav
ki, kako se vedejo kot potro
šniki, ali vzamejo račun po 
nakupu ali opravljeni stori
tvi in kaj menijo o plačeva
nju davkov in njihovi pora
bi. Ugotovitve iz raziska
ve je predstavil Tomaž Per
še z republiške davčne upra
ve, ki iz ankete povzema, da 
imajo mladi o davkih pred
vsem negativne informa
cije, ki se v največji meri 
nanašajo na povišanje dav
kov, uvedbo novih ali neza
dovoljstvo z davčnimi bre
meni. Tretjina mladih kljub 
vsemu meni, da je plačevan
je davkov pomembno, saj se 

iz tega vira financira javna 
poraba. V zvezi z jemanjem 
računov za blago in za sto
ritve pa raziskava ugotavlja, 
da dve tretjini mladih niko
li ne vzame računa, tretjina 
pa zgolj občasno. Kljub vse
mu se 80 odstotkom vpraša
nih zdi pomembno, da vza
mejo račun, saj z njim lahko 
uveljavi garancijo na izdelek 
ali storitev in lahko prispeva 
k bolj pravilnemu plačeva
nju davkov. Skoraj polovica 
se jih strinja s trditvijo, naj 

davke plačujejo vsi ne glede 
na prihodke, prav toliko, da 
je neplačevanje davkov kaz
nivo ali vsaj moralno spor
no. V anketi so tudi vpraša
li, ali bi lahko država delo
vala brez davkov. Večina je 
prepričana, da ne, 15 odsto
tkov sodelujočih pa še vedno 
meni, da bi lahko. Za katera 
področja bi bilo treba name
niti največ denarja, pridob
ljenega s pobiranjem dav
kov? Največ anketirancev 
je menilo, da za zdravstvo, 

pa tudi za izobraževanje, za 
gradnjo in vzdrževanje cest, 
mostov, tunelov. Tomaž 
Gorše k ugotovitvam doda
ja, da v šolah manjka vsebin, 
ki bi mlade poučevale o dav
kih, finančnega opismenje
vanja tako rekoč ni. Mladost
niki pa te vsebine potrebuje
jo, če želimo v državi dvigni
ti raven davčne kulture, zato 
napovedujejo nadaljevan
je projekta, posebno pozor
nost nameravajo name
niti srednjim strokovnim 
šolam. Tudi Gregor Mohor
čič z ministrstva za izobraže
vanje je prepričan, da je mla
de treba finančno opismeni
ti, poleg poznavanja davkov 
pa je ob tem pomembno tudi 
prevzemanje odgovornosti. 

Mladi in davčna pismenost
Finančna uprava je v sodelovanju z ministrstvom za izobraževanje in vladnim uradom za komuniciranje 
uspešno končala pilotni projekt Davčno opismenjevanje mladih. Pomen zavedanja, da z neplačevanjem 
davkov izgubljamo vsi.

Projekt davčnega opismenjevanja mladih so predstavili (od leve) Tomaž Gorše, Irena Ahčin 
in Gregor Mohorčič.

Danica Zavrl Žlebir

Ljubljana – Sistem bo posku
sno stekel 1. decembra, pre
dvideno je dveletno preho
dno obdobje, v proračun pa 
naj bi to prineslo od 50 do 
100 milijonov evrov. Zave
zanci za uporabo davčnih 
blagajn bodo pravne in fizič
ne osebe, ki opravljajo dejav
nost za plačilo z gotovino 
in so dolžne voditi poslov
ne knjige in evidence. Davč
ne blagajne bodo nadgradile 
doslej veljavni sistem virtu
alnih davčnih blagajn.

Račune bodo morali po 
elektronski poti potrjevati 

vsi, ki so po zakonu o dav
ku na dodano vrednost dol
žni izdajati račune. Med nji
mi pa ni branjevcev na trž
nicah ali uličnih prodajalcev 
sadja, prav tako izdaje raču
nov ni pri avtomatih za pre
hrano in pijačo. Potrjevanje 
računov po besedah držav
ne sekretarke na ministrs
tvu za finance Mateje Vrani
čar ne bo obvezno za doba
vitelje v dejavnostih z doba
vami vode, elektrike, plina, 
pare, komunalnih storitev 
ali telekomunikacijskih sto
ritev, vseh, ki kontinuirano 
opravljajo dobavo blaga in 
storitev naročniku.

Davčne blagajne zavezan
cev bodo preko spleta pove
zane s centralnim informa
cijskim sistemom finančne 
uprave, ki bo potrdila in shra
nila podatke o računih v pos
topku njihove izdaje v real
nem času. S tem se bo omo
gočalo sledljivost in učinko
vitost nadzora nad izdanimi 
računi ter prispevalo k ome
jitvi sive ekonomije. V pri
merih, ko povezava ne bo 
mogoča zaradi nepokritosti s 
signalom ali izpada sistema 
finančne uprave, bodo lah
ko račune izdali s pomočjo 
vezane knjige računov, raču
ne pa nato v dveh delovnih 

dneh naknadno potrdili na 
upravi. Zakon predvideva 
kazni tako za zavezance kot 
za kupce, ki ne bodo vzeli in 
zadržali računa do odhoda iz 
poslovnega prostora. Te bo 
lahko doletela globa v višini 
40 evrov, kazni za zavezance 
pa so še višje. 

Pred Slovenijo so davč
ne blagajne uvedli na Hrva
škem, in sicer januarja 2013. 
Po prvem letu davčnih bla
gajn se je izkazalo, da se je v 
proračun nateklo 18 odstot
kov več davkov, in sicer so go
stinci, trgovci in odvetniki pri
javili kar za dobro milijardo 
evrov več kot v letu poprej. 

Potrdili uvedbo davčnih blagajn
Državni zbor je ta teden potrdil zakon, ki pri poslovanju z gotovino uvaja davčne blagajne. Veljati naj bi 
začel 2. januarja 2016.

Knjiga Milene Miklavčič 
z naslovom Ogenj, rit 
in kače niso za igrače je 
raziskovalno delo, ki ga je 
avtorica napisala po števil-
nih pogovorih s starejšimi 
ljudmi. Z njimi se je pogo-
varjala o vsem mogočem, 
predvsem pa o njihovem 
odnosu do spolnosti, 
načinu občevanja, kak-
šna je bila pri tem vloga 
moških in žensk, koliko je 
bilo incestov, detomorov 
in kakšne so bile higienske 

razmere. V knjigi so zapisane zelo intimne pripovedi, ki vas 
bodo popeljale v čas, ki izginja v pozabo, in vam osvetlile 
razmere, v katerih so živeli naši predniki. Odkar je bila Mile-
na gostja v televizijski oddaji Zvezdana, je povpraševanje po 
knjigi spet naraslo, in ker ni bolj primernega prostora za branje 
kot plaža, se boste morda tudi vi odločili za nakup knjige, ki 
hkrati tudi izobražuje. Sporočamo vam, da je knjiga spet na 
zalogi. Redna cena knjige je 30 evrov, bralci Gorenjskega glasa 
jo lahko kupite po ceni 25 evrov. Knjigo lahko pridete iskat na 
Gorenjski glas v Kranj, na Bleiweisovo 4, jo naročite po tel. št.: 
04/201 42 41 ali po e-pošti na: narocnine@g-glas.si. Gorenjski 
glas je odprt vsak dan od 7. do 15. ure, ob sredah do 16. ure.

Nagrajenci

V nagradni igri za dve vstopnici za letni bazen v Kranju so 
srečo pri žrebu imeli: Slavica Šivic z Jesenic, Rosvita Klavdija 
Kuhar iz Cerkelj, Marija Panjtar z Blejske Dobrave, Špela Bele-
har iz Šenčurja, Mara Jurčič iz Medvod, Mare Lovko iz Škofje 
Loke, Cecilija Dežman iz Gorij, Janez Rožič z Jesenic, Anica 
Mokič iz Kranja in Mitja Avsec iz Črnuč. Nagradna križanka iz 
GG št. 52 (30. 6.) z geslom Lovska koča na Toli pa nagrajuje 
Franca Lušino iz Selc, Antonijo Ferjan z Bleda in Ano Tolar iz 
Železnikov. Čestitamo!

Spolne navade nekdaj

48 odstotkov mladih iz raziskave meni, naj davke 
plačujemo vsi, ne glede na prihodke. 20 odstotkov jih 
pravi, naj plačujejo le tisti z najvišjimi prihodki, 16 
odstotkov pa, da samo zaposleni.

Danica Zavrl Žlebir

Kranj – Ruski premier pri
haja v Slovenijo na povabi
lo predsednika vlade Mira 
Cerarja in se bo srečal z 
njim ter drugimi predstav
niki slovenskega politične
ga vrha. Zunanji minister 
Karl Erjavec je pred kratkim 
dejal, da bo obisk Medved
jeva pripomogel h krepitvi 
gospodarskih odnosov med 
Slovenijo in Rusijo. Ruski 
trg je pomemben za sloven
sko gospodarstvo, vendar pa 
zadnje čase na gospodarske 
rezultate neugodno vplivajo 
ukrajinska kriza, omejeval
ni ukrepi, padec cen nafte in 
vrednosti rublja.  

Predsednik ruske vlade 
Dmitrij Medvedjev bo gost 
na tradicionalni slovesnosti 
pri Ruski kapelici pod Vrši
čem, kjer se ob obletnici po
stavitve kapelice predstavni
ki Slovenije in Rusije vsako 
leto konec julija spomnijo 
več sto umrlih ruskih voja
kov, ujetnikov v prvi svetov
ni vojni. Leta 1916 jih je 
pri gradnji ceste čez prelaz 
zasul snežni plaz. Na zuna
njem ministrstvu so nedav
no poudarili, da bo sloves
nost ob Ruski kapelici, kate
re pokrovitelj je letos premi
er, humanitarnopietetne 
narave s sporočilom o pome
nu miru v širši mednarodni 
skupnosti.

V Slovenijo prihaja 
Dmitrij Medvedjev
Na delovnem obisku v Sloveniji bo 26. in 27. 
julija predsednik ruske vlade Dmitrij Medvedjev. 
Udeležil se bo tudi slovesnosti pri Ruski kapelici 
pod Vršičem. 
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Ana Šubic

Komenda – Na predlog 
ministrstva za okolje in pro-
stor bo vlada pred ustavnim 
sodiščem zahtevala ustav-
no presojo obvezne razla-
ge 13. člena spremenjenega 
odloka o lokacijskem načr-
tu območja KO 13 Gmajni-
ca. Zahtevo za nadzor nad 

zakonitostjo in ustavnostjo 
obvezne razlage je na minis-
trstvo podalo podjetje Grad-
vest, ki se že vrsto let trudi za 
njeno razveljavitev, saj želi v 
naselju Šmidov Log, kjer so 
po letu 2007 že zgradili 21 
hiš in 12 večstanovanjskih 
objektov, zgraditi še tri več-
stanovanjske objekte z 21 
stanovanji. A gradbenega 
dovoljenja zaradi pomanj-
kanja parkirnih mest v sose-
ski ne more pridobiti, saj je 
Občina Komenda z nakna-
dno sprejeto obvezno raz-
lago natančno določila šte-
vilo parkirišč na stanovanj-
sko enoto pri večstanovanj-
skih objektih.

S tem je po mnenju minis-
trstva mimo sodelovanja jav-
nosti in predpisanega pos-
topka bistveno spremenila 
prostorsko ureditvene pogo-
je, »čemur pa obvezna razla-
ga kot instrument ni name-
njena«. Medtem na občini 
trdijo, da so z obvezno razla-
go le povzeli vsebino celotne-
ga postopka in razložili pred-

pis. »Ko se je sprejemal loka-
cijski načrt, se je v pristojnih 
odborih ter na javni obravna-
vi in občinskem svetu obli-
koval normativ, da je treba 
za večstanovanjske objekte 
na tem območju zagotoviti 
minimalno 2,5 parkirišča na 
stanovanjsko enoto. Vsem 
sejam odborov in občinske-
ga sveta ter javni obravnavi 
sta prisostvovala investitor 
objektov in izdelovalec načr-
ta, tudi v vlogi poročevalca, 
zato jima je bila ta zahteva 
vseskozi znana. Kljub temu 
je izdelovalec v končno ver-
zijo lokacijskega načrta juni-
ja 2006 namesto točno dolo-
čenega normativa zapisal le, 

da je treba na območju zago-
toviti »ustrezno« število par-
kirišč. Ker so se v nadalj-
njih postopkih pojavila vpra-
šanja, kaj pomeni »ustrez-
no« število parkirišč, je bila 
leto kasneje sprejeta obvez-
na razlaga, ki je le povzema-
la normativ, znan v celotnem 
postopku sprejemanja načr-
ta: da to pomeni dve parkir-

ni mesti in pol na stanovanj-
sko enoto, kar je bilo inves-
titorju in izdelovalcu vsesko-
zi znano,« je pojasnil Marjan 
Potočnik iz oddelka za okolje 
in prostor.

Razveljavitev obvezne raz-
lage je na predlog investi-
torja ministrstvo od obči-
ne zahtevalo že aprila 2010. 
»Ko smo jim pisno pojasni-
li, kako je do obvezne razla-
ge prišlo, so bili na ministrs-
tvu očitno zadovoljni, nakar 
smo po petih letih maja 
letos dobili podobno zahte-
vo,« pravi Potočnik in doda-
ja, da je občina pridobila tudi 
pravno mnenje, iz katerega 
izhaja, da je obvezna razlaga 

ustrezna. Ker zadnjega pozi-
va ni upoštevala, je ministrs-
tvo vladi predlagalo že ome-
njeno ustavno presojo. Inve-
stitor je sicer pravico na usta-
vnem sodišču že iskal, a je 
slednje leta 2009 njegovo 
pobudo za ustavno presojo 
zavrnilo, ker pobudnik pre-
soje ne izpolnjuje pravnega 
interesa, saj obvezna razlaga 
ne more vplivati na pravno-
močno gradbeno dovoljen-
je, ki je bilo Gradvestu tedaj 
že izdano za infrastrukturo v 
naselju Šmidov Log. 

Navedbe občine, da se je 
ves čas postopka govorilo 
o dveh parkirnih mestih in 
pol na stanovanjsko enoto, 
niso resnične, pravi Tomaž 
Prhaj, direktor Gradves-
ta, ki je v skladu z omenje-
nim gradbenim dovoljen-
jem za kompletno sosesko 
že zgradil vso infrastruktu-
ro in zanjo tudi pridobil upo-
rabno dovoljenje. »Z grad-
benim dovoljenjem za infra-
strukturo je bilo tedaj določe-
no 1,8 parkirnega mesta na 
stanovanjsko enoto, mi jih 
zagotavljamo celo nekoliko 
več. Za tri dodatne objekte 
sedaj želimo pridobiti loče-
no gradbeno dovoljenje, kar 
pa nam obvezna razlaga, ki je 
bila sprejeta naknadno, ko je 
bila infrastruktura že zgraje-
na, onemogoča,« je še dejal.

Na občini so še razložili, 
da s strani stanovalcev v že 
zgrajenih večstanovanjskih 
objektih prejemajo infor-
macije, da je parkiranje pro-
blematično že sedaj, zato bi 
se v primeru graditve doda-
tnih objektov in istočasni 
ukinitvi normativa iz obve-
zne razlage razmere še pos-
labšale. »Zato tudi v korist 
občanov vztrajamo poleg 
zakonitosti tudi na nujnosti 
obvezne razlage,« je še dejal 
Potočnik.

S parkirišči na ustavno sodišče
vlada bo na ustavnem sodišču zahtevala ustavno presojo obvezne razlage, s katero je Občina komenda 
pred osmimi leti opredelila minimalno število parkirišč v soseski šmidov Log. Za njeno razveljavitev se 
zavzema investitor gradvest.

Kakšno je minimalno število parkirnih mest na stanovanjsko enoto v Šmidovem Logu, bo 
morda odločilo ustavno sodišče. / Foto: jasna Paladin 

Bralna srečanja za sta-
rejše od 60 let pripravlja-
jo enkrat tedensko ali na 
štirinajst dni, redna teden-
ska bralna srečanja za sta-
rejše od 80 let pa potekajo 
v domovih za starejše obča-
ne na območju treh občin, 
ki jih knjižnica © pokriva© , to 
so Kranj, Naklo in Predd-
vor. Vsebinsko knjige zaje-
majo tematiko iz časa nji-
hove mladosti in polpre-
tekle zgodovine, pogovore 

o določeni temi pa stano-
valcem popestrijo z razli-
čnimi predmeti, drugim 
knjižnim gradivom, glas-
bo in projekcijami kratkih 
odlomkov iz filmov. Mreža 
bralnih srečanj za starejše 
skupaj šteje dvanajst sku-
pin, poleg tega pa v sklopu 
projekta Modro brati in kra-
mljati potekajo tudi med-
generacijska bralna sreča-
nja, bralna srečanja za sle-
pe in slabovidne ter bralna 
srečanja za skupine s pose-
bnimi potrebami.

Knjižnici  
mednarodna nagrada
31. stran

Danica Zavrl Žlebir

Škofja Loka – Urejanje pore-
čja Sore, ki zajema naložbo v 
kanalizacijski sistem in čis-
tilni napravi ter posodobitev 
vodovodnega omrežja, vel-
ja za zgodovinsko. Župan 
Miha Ješe rad poudari, da je 

to naložba v prihodnje rodo-
ve, katere sadove bodo uži-
vali naši vnuki. Plačuje pa 
jo sedanja generacija, saj je 
zaradi te po vrednosti najve-
čje investicije (po izvedbe-
ni plati skoraj 14 milijonov 
vreden projekt odvajanja in 
čiščenja odpadnih voda) je 
za več let na stranskem tiru 
več prav tako potrebnih pro-
jektov, denimo vrtec v voja-
šnici, nova knjižnica, ceste 
na podeželju. Po več letih, ko 

so domala vsa investicijska 
sredstva tako rekoč »zakopali 
v zemljo«, bo napočil čas tudi 
za druge projekte, je župan 
izrazil upanje ob letošnjem 
občinskem prazniku. Pred 
kratkim so odprli povsem 
obnovljeno centralno čistil-
no napravo na Suhi, jeseni pa 

pričakujejo še dve slovesnos-
ti: avgusta bo dokončana ško-
fjeloška obvoznica v Poljan-
sko dolino, s pridobljenim 
uporabnim dovoljenjem bo 
promet po njej mogoč okto-
bra. Do jeseni bodo dogra-
dili tudi južno dovozno ces-
to v industrijsko cono, s kate-
ro bodo sprostili promet-
ne zamaške na železniškem 
prehodu na Trati, s Poljan-
sko obvoznico pa bo lažje 
zadihalo mestno jedro.

Končujejo 
pomembne naložbe 
Letos bo v občini škofja Loka končanih več 
pomembnih naložb, med njimi tudi največja v 
zgodovini občine, urejanje porečja sore. 

Gradnja škofjeloške obvoznice je tik pred koncem. Na sliki 
del obvoznice, ki pelje iz predora pod Stenom proti Zmincu. 
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Danica Zavrl Žlebir

Ljubljana – Državni zbor je 
sprejel Resolucijo o naci-
onalnem programu o pre-
hrani in telesni dejavnosti 
za zdravje za obdobje 2015–
2025, s katero želi država 
vplivati na zmanjšanje kro-
ničnih bolezni in debelos-
ti. V Sloveniji namreč nara-
šča število prebivalcev s kro-
ničnimi boleznimi, ki so 
na prvem mestu po vzro-
kih smrti. Ob neustreznem 
ukrepanju bo postalo stanje 

neobvladljivo, saj se že zma-
njšuje delovna zmožnost 
aktivne populacije, težave 
pri starajoči pa se le še sto-
pnjujejo. Podatki EU kaže-
jo, da predstavljajo stroški 
bolezni, povezanih z debelo-
stjo, približno sedem odsto-
tkov vseh izdatkov za zdrav-
stveno oskrbo, v Sloveniji 
pa stroške oskrbe zgolj slad-
korne bolezni ocenjujejo na 
okoli 114 milijonov evrov let-
no, kar predstavlja skoraj pet 
odstotkov sredstev za delo-
vanje zdravstvene blagajne. 

Za manj kroničnih bolezni 
in debelosti
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RAZSTAVE ZLATA
ČIPKA

PETEK, 17. 7. 2015

SOBOTA, 18. 7. 2015

19.00ob  LOVSKI VEČER na dvorišču 
Lovskega doma Železniki

9.00ob  Voden pohod “Po poteh Rapalske meje” 
na Soriški planini

10.00ob  Maša za klekljarice in turistične delavce
10.00ob  TRŽNICA in predstavitve obrti 
12.00ob  Spravilo sena po starem
14.00ob  Prikaz kovanja žebljev
14.00ob  Nastop Pihalnega orkestra Alples 

Železniki in mažoretk
15.00ob  TEKMOVANJE V KLEKLJANJU
16.00ob  Veselica z ansamblom “OKROGLI 

MUZIKANTI” 
17.00ob  Podelitev priznanj in nagrad za 
tekmovanja

9.00ob  OTROŠKI ŽIV ŽAV 
17.00ob  Nogometna tekma  
18.30ob  Košnja travnika po starem
20.00ob  Običaj »POBIRANJE 

KRANCELJNOV«
20.30ob  Nastop Pihalnega orkestra 

Alples Železniki
21.00ob  Prikaz kovanja žebljev
21.00ob  Veselica s “SKUPINO 

ŠPICA” 

Kulturni dom 
Galerija Muzeja 
pr´Špendal
Lovski dom

odbojka na mivki,
tarok, frtavkanje,
kegljanje, kolesarjenje
šah, tenis, streljanje, 
plavanje

petek, 1600- 2100

sobota, 1000- 2100

nedelja,  1000- 2100 tekmovanja

53. ČIPKARSKI DNEVI ŽELEZNIKI

dalje

RAZSTAVE  |  TRŽNICE  |  TEKMOVANJA  |  SKUPINA ŠPICA  |  OKROGLI MUZIKANTJE

Turistično društvo Ž
elezniki, N

a plavžu 58, 4228 Ž
elezniki | td.zelezniki@

gm
ail.com

 | 051-365-619

NEDELJA, 19. 7. 2015

BREZPLAČNI 
PREVOZ
SOBOTA 21.00 - 3.00 
NEDELJA 15.00 - 22.00

Andraž Sodja

Kranjska Gora – »Ideja je 
zorela več let, saj sva od 
majhnega zaljubljeni v knji
ge Svetlane Makarovič. Po
skusili sva jo celo obiskati, a 
je bila odsotna, kljub temu 

pa smo dobili njeno sogla
sje za uporabo likov iz nje
nih knjig na svojih priredi
tvah,« pove Elizabeta Kej
žar iz Dežele zabave, ki sku
paj z Alenko Peternel orga
nizira sobotno prireditev. 
Kranjska Gora bo v soboto 
ob 14. uri pri Hotelu Kom
pas postala prava dežela 
Kosovirija, kjer se bo letelo 
na letečih žlicah in njihovih 
sorodnicah zajemalkah – 
po kranjskogorsko žefljah. 
Pripravljajo različne igre, 

delavnice, popuste pri vož
njah na poletnem sankališ
ču Besna Pehta, gledališke 
igre in različne aktivnosti 
za otroke in starše. »Namen 
prireditve ni, da starši pri
peljejo otroke in jih pusti
jo na prizorišču, sami pa se 

odpravijo po svoje. Ves pro
gram je usmerjen v delav
nice, kjer bodo sodelovali 
otroci in starši. Že tako se 
premalo družimo z otroki, 
te delavnice so tako name
njene preživljanju časa in 
uživanju z njimi,« je deja
la Alenka Peternel. Za spo
dbujanje sodelovanja med 
starši in otroki so tako pri
pravili tudi več nagradnih 
iger, ki so sestavljene tako, 
da na njih lahko sodelujeta 
dva otroka in dva odrasla ali 

en otrok in en odrasel, torej 
mora biti ekipa sestavljena 
iz otrok in staršev. 

Ob delavnicah priprav
ljajo tudi vrsto gledaliških 
predstav, tako se bodo na 
odru Kosovirije predstavi
li KUD Teater za vse z oko

ljevarstveno igro Fuj smr
di, Mavrično gledališče in 
Jana Stržinar s predstavo 
Vilinkine mavrične cvetli
ce, čarodej Toni in Dežela 
zabave s predstavo Kosovir
ja na leteči žlici. Kot dodaja
ta Elizabeta Kejžar in Alen
ka Peternel, odrasli in otro
ci povsem različno dojema
jo dela Svetlane Makaro
vič, tako otroci v njih naj
dejo pravljični svet, odrasli 
pa tudi kritiko družbe. Tako 
je zgrajena tudi prireditev, 

saj tudi zgodbe o Kosovirjih 
niso prilagajali prireditvi. 

Dežela Kosovirija bo pote
kala na prireditvenem pro
storu pri Hotelu Kompas, 
čakajo vas delavnice izdela
ve paradižnikov, kosovirjev 
in letečih žlic, izdelava koso

virskih razglednic, domačih 
lizik, izdelava ladjic in spust 
po vodi s planinskim muze
jem, slackline in športni 
poligon, zabavna družinska 
tekmovanja za lepe nagra
de, ples s paradižniki, tek
ma za žlico velikanko v ugi
banju dolžine žlice za glavno 
nagrado in še in še. Vabljeni 
na druženje z radovednimi, 
pravljičnimi kosmatimi bit
ji, ki se naokrog prevažajo na 
letečih žlicah, na katerih ras
tejo paradižniki.

Leteli bodo na žlicah in »žefljah«
V soboto bo v Kranjski Gori prva Kosovirija, prireditev, ki ni namenjena le otrokom, temveč tudi 
sodelovanju med otroki in starši.

Trening pred zabavo / Foto: Andraž Lavtižar Kosovirska dogodivščina / Foto: Andraž Lavtižar

Suzana P. Kovačič

Tržič – Podružnična šola v 
Podljubelju bo v novo šol
sko leto krenila s preno
vljeno podstrešno učilni
co. Z deli, vrednimi dob
rih 27 tisoč evrov, bodo obr
tniki predvidoma konča
li 14. avgusta. »Knjižnica 
je srce in duša mesta, pros
tora v njej pa primanjkuje. 
Zato bomo na Balosu več
namensko telovadnico, ki je 
v najemu in v uporabi Fol
klorne skupine Karavanke, 
čez poletje obnovili. S tem 
bomo omogočili boljše delo 
folklornikom, dvorana pa bo 
na voljo tudi za večje in bol
je obiskane prireditve, ki jih 
pripravlja tržiška knjižni
ca,« je povedal župan obči
ne Tržič Borut Sajovic. Dela 
bodo končana do 5. avgusta, 
občino pa bodo stala slabih 
23 tisoč evrov. 

Največja letošnja inves
ticija v šolske objekte pa bo 

obnova športnega igrišča ob 
Dvorani tržiških olimpijcev 
in Osnovni šoli Tržič. Ure
jena bo ploščad za igranje 
nogometa, dodano bo igriš
če za ulično košarko, preure
jeno bo skakališče v daljino, 
investicija pa zajema tudi 
postavitev varovalnih ograj, 
ki bodo zaščitile nekontro
lirano uhajanje žog na stre
ho športne dvorane in šole 
ter v Tržiško Bistrico. Oce
njena projektantska vred
nost je nekaj manj kot sto 
petdeset tisoč evrov. Tudi v 
drugih dveh tržiških osno
vnih šolah, Križe in Bis
trica, potekajo redna vzdr
ževalna in sanacijska dela. 
»Pri sanaciji nas skrbi pred
vsem energetska učinkovi
tost stavb, kjer dosegamo 
solidne rezultate. Z zamen
javo oken in dodatno izolaci
jo v letošnjem vročem pole
tju pa bomo pozimi nedvo
mno prihranili kak evro,« je 
napovedal župan.

Investicija tudi  
v igrišče 
Med poletnimi počitnicami, ko so šolske klopi 
prazne, potekajo investicije in nujna sanacijska dela 
na več šolskih in kulturnih objektih v tržiški občini.

Prenova dvorane na Balosu / Foto: arhiv Občine Tržič

Andraž Sodja

Bohinj – V Bohinju, kjer v 
turistično ponudbo vključu
jejo vse več vsebin trajnost
nega turizma in okolju pri
jaznega prevoza, bodo med 
18. in 26. julijem poteka
li dnevi spodbujanja okol
ju prijazne mobilnosti, ki 
jih pripravljajo v sodelovan
ju s Triglavskim narodnim 
parkom in LTO Sotočje. V 
akciji, poimenovani S kole
som na vlak in brezplačno v 
korita, bodo vsi, ki si bodo za 
obisk izbrali privlačno kom
binacijo Bohinjske proge in 
kolesa, nagrajeni z brezpla
čnim vstopom v Tolminska 
korita ali korita Mostnice. 
Pri tem je pomembna ciljna 

skupina akcije več kot deset 
tisoč udeležencev celoteden
skega glasbenega festivala 
Metaldays, ki bo skoraj isto
časno potekal v Tolminu. 

Za uveljavljanje brezplač
nega ogleda bodo obiskoval
ci predložili vlakovni vozov
nici za potnika in kolo. Akci
ja poteka v okviru projek
ta Parkiraj in doživi nara
vo, ki se sofinancira iz sred
stev finančnega mehanizma 
EGP. Poleg infrastruktur
nih projektov so tako v leto
šnjem letu pripravili testne 
izvedbe nadgrajenih turis
tičnih paketov s trajnostno 
oziroma zeleno mobilnos
tjo, torej avtobusnim prevo
zom, bohinjsko železnico, 
avtovlakom, kolesi. 

Z vlakom v korita Mostnice
V Bohinju in Posočju bodo omogočili brezplačen 
vstop v Tolminska korita in korita Mostnice za 
tiste, ki pridejo z vlakom in kolesom.
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Andraž Sodja

Ribčev Laz – V soboto so del 
obale Bohinjskega jezera v 
Ukancu zasedli potapljači iz 
desetih od skupno petnajst
ih enot Podvodne reševalne 
službe Slovenije, ki so v sklo
pu akcije Slovenske potap
ljaške zveze Za čiste vode 
pripravili tudi vajo iskanja 
utopljenca v jezeru. Kot je 
poudaril predsednik Sloven
ske potapljaške zveze Mitja 
Slavinec, se kot ustanovitelji 
podvodne reševalne službe 
zavedajo tudi pomena pre
ventive, saj želijo biti reše
valna služba, ki čim manj 
rešuje in čim več prepreču
je. »Ekološka čistilna akcija 
je namenjena informiranju 
o stanju Bohinjskega jezera 

in o naši vlogi pri ohranjan
ju kakovosti voda.« 

Priložnost so izkoristi
li tudi za predajo donacije 
Zavarovalnice Triglav, ki je 
Potapljaški zvezi Slovenije 
in Podvodni reševalni slu
žbi donirala 7400 evrov za 
nakup sonarjev za pregle
dovanje in skeniranje pod
vodnega terena. Kot je ob 
tem dejal Slavinec, jih zelo 
veseli, da imajo do Zava
rovalnice Triglav, pri kate
ri so zavarovani potapljači, 
izrazito negativno bilanco. 

»To pomeni, da imamo 
zelo malo nezgod. Na nobe
ni reševalni akciji še nismo 
imeli nesreče. To je najpo
membnejše sporočilo. Ved
no je treba reševati, vendar 
tako, da ne ogrožamo samih 
sebe.« Z dodatno opremo 
bodo lahko hitreje in lažje 
pregledali večjo površino ter 
tako hitreje našli pogrešane 
osebe pod vodo.

Kot je dodal načelnik 
Podvodne reševalne služ
be Slovenije Marko Šajno
vič, so srečanje in akcijo Za 

čiste vode izkoristili tudi 
za vajo iskanja in izvlačen
ja utopljenca iz jezera. »V 
vodo se je podalo okoli dvaj
set potapljačev v več skupi
nah, ki so na različne nači
ne iskale utopljene osebe.« 
Tudi Šajnovič je poudaril 
pomen preventivnih aktiv
nosti, tako je posebej ome
nil, da se alkohol in plavan
je ali potap ljanje ne mešata. 
»Pred skokom v vodo se pre
pričamo o globini in tempe
raturi, otrok pa nikoli ne 
puščamo brez nadzora.«

Potapljači so vadili  
in čistili jezero
V soboto so potapljači Podvodne reševalne službe Slovenije v kampu 
Zlatorog pripravili vajo iskanja utopljenca, priložnost pa so izkoristili tudi za 
čistilno akcijo.

Dvajset potapljačev je pregledalo in očistilo jezero na širšem območju Ukanca.

Direktor območne enote Zavarovalnice Triglav Ljubljana 
Aleš Klement je predal ček za 7400 evrov predsedniku 
Potapljaške zveze Mitji Slavincu in poveljniku podvodne 
reševalne službe Marku Šajnoviču.

Vilma Stanovnik

Primskovo – V župniji Kranj 
– Primskovo so mladi pro
stovoljci ves teden priprav
ljali program za otroke med 
petim in štirinajstim letom. 
Otroci so odkrivali dele živ
ljenja svetega Domini
ka Savia, spoznavali nove 

vrednote in se učili po njih 
živeti. Vsak dan so imeli raz
lične delavnice. Dekleta je 
navdušila kozmetična delav
nica, posebno zanimiva pa je 
bila letos tudi skavtska delav
nica, kjer so lahko s pomočjo 
animatorjev zakurili ogenj. 

Največ otrok je navdu
šil torkov obisk kranjskega 

bazena, kjer so skupaj uži
vali v toplem vremenu, vodi 
in dobri družbi. V četrtek so 
odšli na izlet na Jezersko, kjer 
so uživali v čudoviti naravi in 
imeli dovolj časa in prosto
ra za sproščeno igro. Veliko 
udeležencev je na izletu tudi 
prvič doživelo sveto mašo 
na prostem. S svojim obis
kom jih je presenetil čarodej 
Andrej, ki je navdušil s svoji
mi triki in čarovnijami. Ora
torijsko dogajanje so skleni
li v nedeljo popoldan s sve
to mašo in piknikom po njej. 

»S sodelovanjem staršev, 
animatorjev, sestre Mete 
Potočnik, gospoda župni
ka Franca Godca, otrok in 
mnogih drugih smo izpel
jali čudovit teden, ki je bil v 
veselje tako otrokom kot ani
matorjem, ki smo se z njimi 
ukvarjali,« je poudarila ani
matorka Polona Leskovar.

Letos že deseti oratorij
V župniji Primskovo že desetič zapored pripravili zanimiv in poučen oratorij.

Otroci so navdušeno sodelovali tudi v različnih delavnicah. 

Vsak dober podjetnik si želi učinkovito poslovati. 
Prizadeva si privarčevati čas in stroške, si zagotoviti 
stabilen potek dela, imeti urejen arhiv dokumentov in 
urejeno bazo strank. Vse to je za podjetja zelo pomembno 
in hkrati enostavno dosegljivo. 
Si.mobilove poslovne rešitve lahko preprečijo 
marsikatero zagato, s katero ste se morda že srečali pri 
svojem poslovanju. Se vam je že zgodilo, da ste želeli 
kateremu od sodelavcev omogočiti delo od doma, pa 
niste vedeli kako? Da ste nujno potrebovali dokument, ki 
ste ga pozabili v pisarni, in bi vam prišlo zelo prav, če bi 
ga lahko pogledali kar na telefonu? Se vam je že pripetila 
največja groza – da se vam je sesul računalnik in ste 

izgubili vse podatke ter celoten arhiv? Še vedno beležite 
podatke o svojih strankah v zastarelih in zamudnih 
tabelah Excel? 
Si.mobil vam lahko pomaga, da poslujete bolje od 
konkurence, in sicer s sodobnimi pisarniškimi orodji 
Microsoft Office 365, ki so trenutno najbolj pogosto 
uporabljene poslovne rešitve v oblaku. Novi paketi 
ULTIMATIVNI že vsebujejo zbirko Office 365 Business 
Essentials, ki med drugim vključuje kar 1.000 GB 
prostora v oblaku in jo lahko uporabljate do 9 mesecev 
brezplačno.
Z Microsoft Office 365:
• bodo vaši podatki in vaš arhiv varno shranjeni v 
oblaku oziroma na zunanjem strežniku. To pomeni, da 
bodo vsi dokumenti, arhiv, elektronska pošta, kontakti in 
zapisi v vašem koledarju varno shranjeni in usklajeni. In 
to ne glede na to, ali boste do njih dostopali s telefona, 

Za več informacij o ponudbi Microsoft Office 365 obiščite nov Si.mobilov poslovni 
center v Šenčurju! Pri izboru najboljše rešitve za vaše podjetje vam bodo z veseljem pomagali:

 > preko telefona: 040 41 15 03
 > osebno na naslovu: poslovni center Cubis, cona 2A

Uspeh je za vse,  
tudi za vas

Zato vam na izbranih paketih ULTIMATIVNI ponujamo kar do 9 mesecev 
brezplačne uporabe storitev Microsoft Office 365 Business Essentials.

tablice ali z računalnika, v pisarni ali zunaj nje, vi sami ali 
tudi vaši sodelavci. 
• lahko uredite bazo svojih strank v programu 
SharePoint. Ta omogoča, da imate eno samo centralno 
bazo strank, ki jo lahko v podjetju posodablja vsakdo, ki 
mu dodelite pravice za to. Baza strank je varno shranjena 
v oblaku, zato lahko do nje dostopate kadarkoli in 
kjerkoli. 
• vam je na voljo prostor za shranjevanje dokumentov 
(ponudb, pogodb itd.) OneDrive, ki ga lahko delite s 
preostalimi zaposlenimi. Tako obstaja samo ena različica 
dotičnega dokumenta - zaposleni lahko dostopajo do 
njega in ga posodabljajo, pri čemer se jasno beleži, kdo je 
kdaj naredil kako spremembo na dokumentu.
Preverite še druge možnosti uporabe, ki jih omogočajo 
Office 365 Business Essentials in povprašajte svetovalca v 
poslovnem centru.

ADV PC KR 127x191.indd   1 30/06/15   11:46
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Jasna Paladin

Domžale – Občina Dom
žale in Knjižnica Domža
le sta letošnje poletje oži
vili projekt Knjigobežni
ce, ki spodbuja bralno kul
turo med vsemi generacija
mi. Knjigobežnice – samos
toječe mini izposojevalnice 

knjig na prostem, urejene 
v pokritih hišicah z napi
som – se nahajajo na pet
ih lokacijah po vsej občini: 
v Češminovem parku, na 
otroškem igrišču na Viru, 
pri Ten tenu, pri jezu pod 
Homškim hribom in ob 
poti pri Rači pod Šumber
kom. Občina je financirala 

postavitev hišic, knjigobe
žnice pa polnijo zaposleni 
iz knjižnice, in sicer s knji
gami, ki so jih odpisali ali 
prejeli v dar od svojih bral
cev. »Poskrbimo, da bomo s 
knjigami lepo ravnali in jih 
vračali nazaj na izposojeno 
mesto,« pozivajo na Občini 
Domžale.

Knjigobežnice v občini Domžale
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Zbiramo  
šolske potrebščine za  
12.000 otrok v stiski.
Povabljeni k solidarnosti!

B R E Z P L A Č N A  O B J AVA

Zvezek lahko poklonite s poslanim  SMS  

sporočilom s ključno besedo  ZVEZEK  
ali  ZVEZEK5  na 1919  
in darovali boste 1 ali 5 EUR. 

Prispevajo lahko uporabniki Telekoma  
Slovenije, Si.mobila, Tušmobil-Telemacha,  
Debitela, Izimobila in T-2.

Vilma Stanovnik

Kranj – Letos pomladi je 
kranjska Layerjeva hiša s 
pozivom mladim k ustvar-
janju novega zemljevida 
mesta Kranj zbrala skupi-
no entuziastičnih in razmi-
šljujočih posameznikov, ki 
so imeli vrsto idej, kako vse-
binsko in vizualno zanimivo 
prikazati kulturne, turistič-
ne in druge točke Kranja ter 
jih oblikovati v nov kranjski 
zemljevid. Končni izdelek je 
od minulega ponedeljka na 
voljo v Layerjevi hiši, v Turi-
stično-informacijskem cen-
tru Kranj, na Letališču Jože-
ta Pučnika, v kranjskih hote-
lih, apartmajih in hostlih ter 
drugih turističnih lokacijah. 

Tako imenovani »Navadn 
Kranj« ni zgolj zemljevid za 
mlade turiste, temveč nujen 
turistični vodič za vse rado-
vedne in tiste, ki si želijo bolj 
spoznati mesto, njegovo zgo-
dovino in značaj. Zemljevid 
vsebuje pomembne in upo-
rabne turistične informa-
cije, predstavljene na ino-
vativen in likovno dovršen 

način, hkrati pa ne zane-
marja lokalnih posebnosti, 
razloži razna poimenovanja 
ter določene lokacije preko 
risbe in s pomočjo humor-
ja vtisne uporabniku v trajen 
spomin. Povezovanje tradi-
cionalnega, kulturnega in 
zgodovinskega z novim, sve-
žim vidikom kranjske mla-
deži in njihovih idej o upo-
rabi prostorov, se morda naj-
bolj približa v likovni upodo-
bitvi »Prešerna na skejtu«, 
saj ravno javni prostor pred 
Prešernovim spomenikom 
postaja priljubljena točka 
kranjskih skejterjev. 

Zemljevid turiste vabi, da 
se ob določenih točkah usta-
vijo, o njih preberejo zani-
mive lokalne anekdote. Prav 
tako spoznajo, kje se radi 
zadržujejo prebivalci, kaj je 
nenavadni material, iz kate-
rega je zgrajen Globus, in 
zakaj se krog s »fast food« 
lokali okoli njega imenuje 
»Šmeka okol Meka«. Zem-
ljevid je sestavljen iz vizu-
alnega dela in piktogramov, 
ki so jih ustvarili Tim Pre-
grad, Polona Filipič in Aljaž 

Primožič, ter besedilnega 
dela, v katerem so predstav-
ljeni tako kranjski lokali kot 
trgovine, ideje za izlete in še 
marsikaj.

»Navadn Kranj« je preve-
den v angleški jezik, v kate-
rem se imenuje »Vanil-
la Kranj«. Pod projekt pa 
se podpisuje Zavod Carni-
ca, ki upravlja z Layerjevo 
hišo. Poleg vodij projekta 

Tine Lazar in Zale Vida-
li so pri ustvarjanju stro-
kovno pomagali urbanisti 
Pazi!park, arhitekti KRARH 
ter turistična vodička Ana 
Brovč. Kot pravijo pri Zavo-
du Carnica, gre zahvala za 
podporo tudi Klubu Študen-
tov Kranj, KUDu Subart, 
Zavodu za turizem Kranj, 
Prešernovemu gledališču 
in domači Občini Kranj. 

Zemljevid za mlade in zvedave
Skupina mladih je poskrbela za nov kranjski zemljevid, ki ni namenjen le turistom, ampak tudi vsem 
radovednežem, ki želijo bolje spoznati mesto, njegovo zgodovino in značaj.

Zemljevid je natisnjen v slovenskem in angleškem jeziku, 
Kranj pa prikazuje kot vizualno privlačen kraj in s tem 
spodbuja tuje in domače turiste, ki se mudijo v okoliških 
mestih, da se ustavijo v gorenjski prestolnici. 

Danica Zavrl Žlebir

Jezersko – Ime Jezerska što-
rija izhaja iz knjige Andreja 
Karničarja Jezerske štorije, 
ki je ohranila zgodbe, legen-
de in spomine na dogodke 
iz vsakdanjega živ ljenja, ki 
so se dolgo časa prenašali le 
v ustnem izročilu. Pod tem 
imenom se na Jezerskem 
vrstijo dogodki z etnograf-
sko noto, namenjeni gos-
tom in domačinom, z njo pa 
želijo organizatorji ohraniti 
jezersko identiteto in jo deli-
ti naprej. Dogodki so zani-
mivi in primerni za vsako-
gar, ki ga privlačijo jezerska 
zgodovina, etnološka dedi-
ščina, narava, mogočni hri-
bi, kmetije, živali in domača 
kulinarika.

V minulih letih je šlo le 
za etnografski konec tedna, 
sedaj pa so dogajanje razteg-
nili v poletna meseca, tako da 
se vsak dan kaj dogaja. Tako 
ob ponedeljkih popoldne pri 
Planšarskem jezeru poteka 
fotografska delavnica s Pri-
možem Šenkom, ob torkih 
se že dopoldne začne voden 
ogled po jezerskih naravnih 

in kulturnih znamenitostih, 
sledijo sredine čebelarske 
urice s čebelarjem Jožetom. 
Ob četrtkih se dobijo na Šen-
kovi domačiji in se od tam 
odpravijo na Jenkovo plani-
no kot pravi planšarji in tam 
spoznajo eno izmed njiho-
vih posebnih opravil, soljen-
je avtohtonih ovc, ki se tam 
gori prosto pasejo. Popol-
dne pa je prav tako na Šen-
kovi domačiji mogoče videti 
prikaz predelave volne ovce 
avtohtone jezersko-solčav-
ske pasme. Petkovi večeri 
so namenjeni igri Jezerska 
Štorija v Jenkovi kasarni: v 

prostorih 500 let stare Jen-
kove kasarne, ki je sicer ure-
jena kot muzej, bodo upri-
zorili tri štorije iz življen-
ja Jezerjanov pred mnogi-
mi leti. Ob sobotah pa ob 
Planšarskem jezeru kuha-
jo »masunjek« na odprtem 
ognju, tako kot so si pastirji 
na planinah včasih priprav-
ljali to jed iz smetane in ajdo-
ve moke. S Šenkove doma-
čije pa ob nedeljah priredijo 
zeliščarski pohod z Matejem 
Tonejcem. Julija je tudi 115- 
letnica Češke koče, avgus-
ta pa znova ovčarski bal ob 
Planšarskem jezeru.

Dogodki po imenu Jezerska 
štorija
Do konca avgusta se na Jezerskem vrstijo dogodki, ki so jih povezali pod 
imenom Jezerska štorija.

Na Jezersko vabijo gore, narava in poleti tudi Jezerska štorija. 

Jezersko – Na Jezerskem je julija več dogodkov povezanih 
tudi s 115-letnico Češke koče, planinske postojanke, ki so jo 
v naročje Grintavcev postavili takratni vidni češki hribolazci 
in raziskovalci. Tako bo jutri, v soboto, 18. julija, ob 9. uri tek 
do Češke koče, v četrtek, 23. julija, ob 17. uri v vaškem jedru 
razstava in novinarska konferenca o 115 letih Češke koče, v 
soboto, 25. julija, pa ob 11. uri pri Češki koči slovesnost. 

Jutri tek do Češke koče
Kranj – V okviru javnega 
naročila za izvedbo elektro-
inštalacijskih in gradbenih 
del pri nadgradnji in rekon-
strukciji Čistilne naprave 
Kranj je bila za izvedbo elek-
troinštalacijskih del izbrana 
družba GH Holding iz Ljub-
ljane s partnerjem podjetjem 
Hidroinženiring iz Ljubljane. 
Vrednost del brez DDV zna-
ša 2,9 milijona evrov. Kot 
so tudi sporočili s kranjske 
občine, bo gradbena dela pri 
rušitvi stare centralne čistil-
ne naprave izvedlo podjetje 
Map-trade iz Slovenske Bis-
trice. Vrednost teh del brez 
DDV znaša 364.400 evrov. 
Vsa dela sodijo v okvir pro-
jekta Gorki.

Izbrana izvajalca
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Jasna Paladin

Kamnik – Iz družbe Velika 
planina so sporočili, da je 
obnova dvosedežnice Šim-
novec, ki je brez večjih zaple-
tov potekala od letošnje pom-
ladi, zaključena. »Pri obnovi 
smo zamenjali vse varnost-
ne elemente z novimi, sani-
rali nosilne stebre, zamenja-
li motor in elektro krmiljen-
je, zamenjali sedeže ... Tre-
nutno potekajo tehnični pre-
gledi, ki bodo končani do tor-
ka, 21. julija. Uradni zagon 

sedežnice bo tako v nasle-
dnjem tednu,« je sporočil 
direktor družbe Leon Keder 
in dodal, da se je v mese-
cih neobratovanja še enkrat 
pokazalo, kako zelo pomem-
bna za turizem na planini je 
tudi sedežnica, ki obiskoval-
ce od zgornje postaje gondo-
le popelje na sam vrh plani-
ne, vse do Zelenega roba. Za 
temeljito obnovo je občina 
namenila okoli tristo dvajset 
tisoč evrov, a naj bi po bese-
dah direktorja nekaj denarja 
celo prihranili.

Obnova sedežnice 
Šimnovec je končana

Mateja Rant

Bled – Med 25. in 27. septem-
brom bodo na Bledu organi-
zirali prvi Festival ročnih del. 
Ta čas so zbrali že več kot pet-
deset prijav razstavljavcev iz 
vse Slovenije, k sodelovanju 
pa želijo v večji meri priteg-
niti tudi ustvarjalce iz lokal-
nega okolja, ki bodo prav 
tako lahko sodelovali s svo-
jimi izdelki. Na voljo imajo 
še približno dvajset stojnic, 
prijave pa bodo zbirali do 
njihove zapolnitve. Na festi-
valu bodo sicer združili raz-
stavo in prodajo unikatnih 

izdelkov in materialov, pri-
pravili pa bodo tudi vrsto 
spremljevalnih dogodkov. 
V Festivalni dvorani in nje-
ni okolici se bodo predsta-
vili ustvarjalci ročno izde-
lanih pletenin, kvačkanih 
oblačil, krpank, dodatkov 
za dom, polstenih in tkanih 
izdelkov, zanimivih didakti-
čnih igrač, ročno izdelanega 
nakita, uporabne in dekora-
tivne keramike ter izdelkov 
iz lesa. Gostili bodo tudi šte-
vilne razstave, v okolici Blej-
skega jezera postavili domi-
selne inštalacije in poskrbe-
li za interaktivno dogajanje.

Festival ročnih del na Bledu
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Škofja Loka – Turizem Ško-
fja Loka v mesecu juliju in 
avgustu pripravlja brezplač-
na sobotna turistična voden-
ja po Škofji Loki, ki poteka-
jo v slovenskem in angleš-
kem jeziku. Vse sobote od 
4. julija do 29. avgusta se 
bodo vodeni ogledi začeli ob 
11. uri, zbirno mesto je pred 
glav no avtobusno postajo. 

»Udeležence vodniki pope-
ljejo po starem mestnem jed-
ru Škofje Loke, ogledajo si 
Mestni in Spodnji trg s Kaš-
čo in Špitalom, ustavijo se v 
rokodelskem centru domače 
in umetnostne obrti in ogled 
sklenejo na Loškem gradu,« 
pove Jana Kuhar iz Turiz-
ma Škofja Loka, ki organizira 
vodene oglede. »Prvič smo se 
tega lotili leta 2011, nadaljeva-
li 2012 in 2013, lani jih ni bilo, 
letos pa jih prvič organiziramo 

v obeh poletnih mesecih. 
Prvo soboto, ko je bilo v mes-
tu več drugih dogodkov, ni 
bilo veliko obiska, prejšnjo 
(11. julija) pa je prišlo enajst 
slovenskih in sedem tujih 
obiskovalcev. Gostje iz tuji-
ne so prišli iz Belgije, Avstra-
lije in Amerike. Vodniki, ki 
peljejo goste po Loki, imajo 
vsi licence lokalnega turisti-
čnega vodnika, vsako soboto 
vodita po dva, tako da je zago-
tovljeno tudi vodenje v angle-
ščini. Sicer pa se vodnik prila-
godi skupini in prisluhne nji-
hovim željam, kaj si na enour-
ni poti skozi mesto želijo ogle-
dati.«

Gostje lahko izvedo, zakaj 
je v škofjeloškem grbu zamo-
rec s krono, kdo je nesrečno 
padel s Kamnitega mostu, 
kaj so loške smojke in zakaj 
Škofji Loki rečemo tudi Pisa-
na Loka. Naslednji voden 
ogled bo jutri, 18. julija. 

Vsako soboto na ogled 
Loke
V Škofji Loki po lanskoletnem premoru spet vsako 
soboto organizirajo vodene oglede Škofje Loke.

Ana Šubic

Kranj – V ekipi Lovske zve-
ze Slovenije (LZS), ki je 
na nedavnem evropskem 
prvenstvu osvojila naziv 
prvakov v streljanju glinas-
tih golobov, je bil tudi Igor 
Pičulin iz Stražišča pri Kra-
nju. Ko smo ga pred dnevi 
obiskali, smo v njegovi delo-
vni sobi najprej opazili mizo 
s številnimi čopiči, barvami 
in drugimi slikarskimi pri-
pomočki (o tem malce kas-
neje), takoj zatem pa pogled 
pritegne na desetine poka-
lov z lovskih strelskih tek-
movanj. A to je le del njego-
ve ©zb irke©, v kateri se je v 36 
letih, kar se je pridružil Lov-
ski družini Jošt in se začel 
udeleževati lovskih strelskih 
tekmovanj, nabralo več kot 
170 pokalov in 300 medalj.

Petnajstkrat državni 
prvak

Pičulin se med drugim 
lahko pohvali s 15 naslovi 
državnega prvaka v različ-
nih strelskih disciplinah ter 
s četrtim in petim mestom 
na evropskih prvenstvih v 
kombinacijskem streljanju, 
ki poleg glinastih golobov 
vključuje še precizno strel-
janje s puško risanico v sto 
metrov oddaljeno tarčo. Za 
največji uspeh šteje nedav-
na dosežka na 8. evropskem 

prvenstvu na Češkem. Med 
184 tekmovalci iz trinajst-
ih držav je skupaj s petimi 
sotekmovalci osvojil naslov 
ekipnih evropskih prvakov 
v streljanju glinastih golo-
bov, v kombinacijskem stre-
ljanju pa so bili tretji. »Slo-
venske ekipe so bile doslej 
najvišje na četrtem mestu, 
nekaj je bilo tudi posamič-
nih rezultatov med najbolj-
še tri, a tako uspešni kot eki-
pa še nismo bili,« je pojas-
nil Pičulin, ki je tekmoval 
na vseh dosedanjih evrop-
skih prvenstvih. Kot pravi, 
je konkurenca precej huda, 

saj je med tekmovalci več 
kot polovica takih, ki tekmu-
jejo tudi v športnem stre-
ljanju, nekateri celo v sve-
tovnem pokalu. »Letošnje 
prvenstvo je bilo zelo nape-
to. Do zadnjih serij smo mis-
lili, da bomo tretji, z zmago 
smo presenetili tudi druge 
ekipe,« je povedal. Kot pou-
darja, je bil za uspeh poleg 
vseh strelcev zelo zaslužen 
tudi selektor Matija Janc iz 
Naklega, ki je poskrbel za 
odlično organizacijo vseh 
priprav in znal sestaviti pra-
vo ekipo. »Naše aktivnosti 
podpirajo področne lovske 

zveze in Lovska zveza Slove-
nije ter številni sponzorji,« 
je še pristavil.

Pičulin skuša trenirati 
enkrat tedensko, pred večji-
mi tekmovanji pa pogosteje. 
Največkrat trenira na stre-
liščih na Štefanji Gori in v 
Medvodah, občasno tudi na 
Pragerskem pri Slovenski 
Bistrici, pozimi pa mu red-
ne treninge z zračno puš-
ko omogoča Strelsko druš-
tvo Škofja Loka na strelišču 
v nekdanji vojašnici.

Tisoč ilustracij v lovskem 
zborniku

Še vedno je aktiven tudi 
v svoji lovski družini, a se s 
puško odpravi v gozd le red-
kokdaj. »Veliko bolj uživam, 
če streljam glinaste golo-
be in v tarčo,« prizna. Je pa 
zato toliko bolj dejaven na 
izobraževalnem področju, 
saj kot ilustrator in obliko-
valec že vrsto let tesno sode-
luje z LZS pri opremi glasila 
Lovec in knjig z lovsko tema-
tiko. Sicer grafični oblikova-
lec, zaposlen v Iskraemecu, 
je po očetu, ki je prav tako 
ljubiteljsko slikal, podedo-
val tudi slikarski talent. Ilus-
triranje mu vzame še precej 
več časa kot strelski trenin-
gi in tekmovanja. »Za lovsko 
zvezo sem že ilustriral več 
kot 20 knjig z lovsko tema-
tiko, ilustriram tudi za tuje 

lovske revije ¼« pripoveduje 
in medtem iz omare poteg-
ne obsežen lovski priročnik, 
ki ga je LZS izdala leta 2012 
na 630 straneh. »Pripravlja-
li smo ga pet, šest let. V njem 
je blizu tisoč mojih ilustra-
cij,« pove. Zbornik je tudi 
souredil. »Sodelovalo je 33 
avtorjev, z zbornikom, ki je 
izšel v nakladi 30 tisoč izvo-
dov, pa smo želeli prispevati 
k razumevanju divjadi. Pri-
pravili smo ga ne le za lovce, 
pač pa smo se potrudili, da je 
razumljiv vsem ljudem, tudi 
otrokom. Z izobraževalnim 
gradivom, ki ga ilustriram, 
skušamo javnosti tudi osve-
ščati, da lovci divjad ne samo 
lovimo, pač pa jo tudi ohran-
jamo,« je poudaril.

Za ilustriranje lovske-
ga gradiva samo talent ni 

dovolj, pač pa je nujno dobro 
poznavanje narave, ki ga je 
Pičulinu prineslo prav dol-
goletno udejstvovanje pri 
lovcih. Potrebna je tudi veli-
ka natančnost. »Risba mora 
biti narejena zelo preciz-
no, da lepo prikaže tisto, kar 
opisuje besedilo.« Že manj-
ša ilustracija mu ©v zame© dve 
do tri ure, za večjo pa potre-
buje tudi po 20 ur. »Odvis-
no od velikosti in tehnike, ki 
jo uporabim. Najljubša mi je 
akvarel, ustvarjam pa tudi z 
oljem in akrilom,« je razlo-
žil.

Svoja likovna dela z moti-
vi živali, narave in vaške-
ga okolja je nekajkrat tudi 
razstavil, v zadnjem obdob-
ju pa mu zaradi ilustriranja 
in strelskih tekmovanj za to 
primanjkuje časa.

Raje strelja glinaste golobe
Lovec Igor Pičulin iz Stražišča pri Kranju je z ekipo Lovske zveze Slovenije postal evropski prvak v 
streljanju glinastih golobov. Ukvarja se tudi z ilustriranjem knjig z lovsko tematiko. 

Igor Pičulin je svojo zbirko lovorik z lovskih strelskih 
tekmovanj obogatil še s pokalom in z medaljama z 
nedavnega evropskega prvenstva. / Foto: Primož Pičulin

Igor Pičulin v roke zelo rad vzame tudi čopič. Njegove 
ilustracije bogatijo predvsem lovske knjige in revije. 
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KOLOSEJ DE LUXE, KRANJ (CENTER)

Sobota, 18. 7.
13.45, 16.00, 18.15 ANT-MAN 
20.30 TERMINATOR: GENISYS
20.50 TED 2
18.30 JURSKI SVET
14.30, 16.30 VRVEŽ V MOJI GLAVI, sinhro.

Nedelja, 19. 7.
13.45, 16.00, 18.15 ANT-MAN 
20.30 TERMINATOR: GENISYS
20.50 TED 2
18.30 JURSKI SVET
14.30, 16.30 VRVEŽ V MOJI GLAVI, sinhro.

CINEPLEXX, TUŠ, KRANJ

Sobota, 18. 7.
14.10, 21.10 ANT-MAN
15.15, 17.40, 20.00, 22.20 ANT-MAN, 3D
18.30, 21.00 TERMINATOR: GENISYS
16.10, 18.00, 20.15, 22.30 VROČI MIKE XXL
16.30, 18.45, 20.30, 22.45 TED 2

15.40, 18.05, 20.00 JURSKI SVET, 3D
14.00, 15.50 VRVEŽ V MOJI GLAVI

Nedelja, 19. 7.
14.10, 21.10 ANT-MAN
15.15, 17.40, 20.00 ANT-MAN, 3D
18.30, 21.00 TERMINATOR: GENISYS
16.10, 18.00, 20.15 VROČI MIKE XXL
16.30, 18.45, 20.30 TED 2
15.40, 18.05, 20.00 JURSKI SVET, 3D
14.00, 15.50 VRVEŽ V MOJI GLAVI

KINO SORA, ŠKOFJA LOKA

Petek, 17. 7.
19.00 VOHUNKA
21.00 DIPLOMACIJA

Sobota, 18. 7.
19.00 VOHUNKA
21.00 DIPLOMACIJA

Nedelja, 19. 7.
20.00 DIPLOMACIJA

Organizatorji filmskih predstav si pridržujejo pravi-
co do spremembe programa.

KINO SPORED

Igor Kavčič

Kranj – V članku ne boste 
našli nič poletno pohodni-
škega, čeprav se bomo pov-
zpeli na sam vrh sloven-
ske sodobne umetnosti. V 
osrednjem prostoru kranj-
ske območne enote Zava-
rovalnice Triglav so nam-
reč na ogled najbolj žlahtna 
in prepoznavna likovna in 
kiparska dela njihove bogate 
umetniške zbirke, dela Pre-
šernovih nagrajencev za živ-
ljenjsko delo in/ali nagra-
jencev Prešernovega sklada. 
S to razstavo se pridružuje-
jo letošnjemu praznovan-
ju dvajsetletnice delovanja 
Galerije Prešernovih nagra-
jencev za likovno umetnost 
Kranj, saj je njihov razstav-
ni prostor eno od osmih pri-
zorišč, kjer si lahko vse do 
1. septembra ogledate naj-
kvalitetnejša dela slovenske 
sodobne umetnosti.

Stalna zbirka Triglava, 
ki sicer krasi posamezne 

pisarne enote, je s posluhom 
vodilnih v območni enoti 
intenzivneje začela nastajati 
po letu 1994 po prenovi nji-
hovih poslovnih prostorov, 
pred tem pa je štela le 27 del. 
Do danes je tako nastala boga-
ta umetniška zbirka, ki obse-
ga več kot sto trideset likov-
nih in kiparskih del. »Zbirka 
je nastajala na osnovi naše-
ga aktivnega vključevanja v 
kulturno-umetniško dogaja-
nje Kranja, kjer smo z naku-
pi likovnih del sodelovali pri 
prodajnih razstavah Likovni 
umetniki za Prešernovo mes-
to, z odkupi nagrajenih del pa 
smo podprli tudi več biena-
lov mesta Kranja,« je poveda-
la direktorica kranjske enote 
Janka Planinc in dodala, da je 
med temi likovnimi in kipar-
skimi deli kar trideset del 
desetih akademskih slikar-
jev, ki so za svoje ustvarjalne 
dosežke prejeli Prešernovo 
nagrado za življenjsko delo 
oziroma nagrado Prešerno-
vega sklada. Največ del, kar 

dvanajst, je kranjskega sli-
karja Vinka Tuška. Leta 1994 
je namensko za njihovo avlo 
in za določene pisarne nasli-
kal več slik, v katere je vpletel 
celotno zavarovalniško stro-
ko in povezanost Zavaroval-
nice Triglav s širšim okoljem. 
Med konstrukcijsko sestav-
ljenimi slikarskimi kompozi-
cijami in © barvnimi objekti©  je 
tudi eno izmed najbolj repre-
zentančnih del, ki ga je Vin-
ko Tušek zasnoval za vhodno 
avlo Zavarovalnice Triglav v 
Kranju.

Na tokratni razstavi je 
predstavljenih 17 umetni-
ških slik akademskih sli-
karjev Vinka Tuška, Klavdi-
ja Palčiča, Franceta Slane, 
Zmaga Jeraja, Jožeta Ciu-
he, Bogdana Borčiča, Valen-
tina Omana, Iva Prančiča in 
Ota Rimeleja ter pet kipar-
skih del akademskega sli-
karja in kiparja Janeza Bolj-
ke. Ob tem velja dodati tudi, 
da so v preteklih letih poleg 
del Prešernovih nagrajencev 

gostili tudi razstave del odli-
čnih avtorjev, kot so Boni 
Čeh, Klementina Golija, 
Henrik Marchel, Zmago 
Puhar, Marko Tušek, Jožef 
Vrščaj, Jože Eržen, Klavdij 

Tutta, Izidor Jalovec, Rudi 
Skočir, Miha Perčič, Nejč 
Slapar, Zmago Puhar, Franc 
Vozelj, Jože Šubic, Karel 
Vouk, Irena Jeras Dimovska 
in Boge Dimovski, Črtomir 

Frelih, Matej Metlikovič, 
Karel Plemenitaš, Darko Sla-
vec, Simon Kajtna, Polona in 
David Ličen in drugi. Od njih 
so poleg odkupljenih del pre-
jeli tudi podarjene slike.

Prešernovi nagrajenci na Triglavu
V kranjski območni enoti Zavarovalnice Triglav so v več kot dvajsetih letih ustvarili izjemno zbirko del Prešernovih nagrajencev za likovno umetnost in drugih 
kvalitetnih avtorjev. Trenutno so na ogled dela desetih Prešernovih nagrajencev in nagrajencev Prešernovega sklada. 

Del razstave s slikama Franceta Slane in kipi Janeza Boljke / Foto: arhiv Zavarovalnice Triglav

Igor Kavčič

Kranj – Vse tri slikarke, ki 
so se v preteklosti že uvel-
javile v slovenskem umet-
niškem prostoru, se na sku-
pinski razstavi predstavlja-
jo kot nove članice Likovne-
ga društva Kranj. Gre za tri 
popolnoma različne pristo-
pe podajanja likovnega pro-
stora kot odraza duhovne-
ga sveta umetnic, njihovih 
občutij in misli.

Tako Kaja Urh v svo-
jih delih razmišlja o odno-
su med klasičnim slikars-
tvom in digitalnimi mediji. 
»Zaveda se problematike 21. 
stoletja, saj nas zasičenost 
z vsemi podatki modernih 
medijev, odvrača od bistve-
nega pomena posameznih 
del. Zaradi množične količi-
ne videoposnetkov, fotogra-
fij in grafičnih podob ne sle-
dimo več dogajanju oziroma 
pozabljamo na podobe, ki 
beležijo zgodovino človeštva 
ali ključne trenutke. To pa 

je tudi vzrok, da gledalci ne 
navezujejo več pravega stika 
z umetniškimi deli, ki bi jim 
omogočila razumeti delo in 
umetnika,« o avtorici piše 
umetnostna zgodovinarka 
Melita Ažman in nadalju-
je: »Umetnica se je odločila, 
da bo ravno te zapostavljene 
naključne podobe digitalnih 
medijev prenesla na platno, 
jim spremenila pomen ter 
jih sestavila v novo celoto z 
umetniško noto.« Milena 
Kafol se s svojimi deli doti-
ka motivike minljivosti, ki je 
bila skozi zgodovino umet-
nosti pogosto reinterpreti-
rana in označena s srednje-
veškim latinskim izrazom 
memento mori. »V svojih 
delih želi preseči izkus-
tvo zavedanja, zato prislu-
hne duši, ko prenaša svoja 
občutenja in čustva na pla-
tno,« preberemo o razsta-
vljenih delih. Tretja avtori-
ca Brina Torkar pa v svojih 
delih ohranja sledi klasič-
nega slikarstva s primesjo 

čiste abstrakcije sodobnega 
časa. Viden je motiv povezo-
vanja akta s krajino, ki pre-
haja iz enega v drugo delo. 
Ažmanova o njenih aktih 
med drugim zapiše: »V aktu 
Brine Torkar ne gre toliko 
za erotičnost kot za samo 

doživljanje vloge ženske v 
modernem svetu, njene not-
ranje izpovedi, glasu intuici-
je in občutenj, ki jih doživ-
lja. Zavestno se spušča v glo-
bino svoje duše in spopada s 
preteklostjo in sedanjostjo, 
ki ju prenaša na platno.«

Ženski likovni trio
V Mali galeriji Likovnega društva Kranj razstavljajo 
akademske slikarke Kaja Urh, Milena Kafol in 
Brina Torkar.

Odličen slikarski trio: Milena Kafol, Kaja Urh in Brina Torkar 
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Bled – Festival Bled je v sredo zvečer postregel še z 'jazzov-
sko večerjo'. Koncerti tako imenovane crossover glasbe že 
tradicionalno potekajo na Belvederu, naravni terasi nad Blej-
skim jezerom. Večer jazza so tako s svojimi slušatelji bodisi v 
samostojnih nastopih bodisi skupaj z njimi pripravili letošnji 
mentorji, vodilni slovenski jazzisti: Janez Gabrič (bobni), Igor 
Matkovič (trobenta), Jani Moder (kitara), Nikola Matošič (bas) 
in Milan Stanisavljevič (klavir).

Festival Bled z jazzom

Publika je navdušeno pozdravila mlade jazziste. 
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V Mali galeriji Likovnega društva Kranj so na  
ogled dela treh slikark. Gre za tri popolnoma  
različne pristope podajanja likovnega prostora, kot 
odraza duhovnega sveta umetnic, njihovih občutij in 
misli.
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Vilma Stanovnik

Medvode – V torek se je v 
v južnokorejskem mestu 
Gvangju končala 28. polet-
na univerzijada, na njej pa 
so nastopali tudi slovenski 
športniki, ki so se s študenti 
iz kar 147 držav merili v atleti-
ki, badmintonu, judu, plava-
nju, športni gimnastiki, teni-
su, golfu, strelstvu in loko-
strelstvu. Najboljši rezul-
tat med našimi je uspel naši 
najboljši lokostrelki zadnjih 
let, 22-letni študentki tretje-
ga letnika Fakultete za šport 
Toji Černe z Vikrč pri Med-
vodah, ki se je domov vrnila 
s srebrno medaljo. Osvojila 
jo je na tekmi s sestavljenim 
lokom FITA.

Po lanskih uspehih, ko ste 
osvojili tudi naslov svetovne 
prvakinje v poljskem loko-
strelstvu, imate v letošnji 
sezoni precej natrpan tek-
movalni program. Zakaj ste 
se odločili nastopiti tudi na 
univerzijadi v Južni Koreji?

»Za menoj je letos res že 
kar veliko tekmovanj, saj nas-
topam tako doma kot v Ame-
riki, prav tako potujem na 
druge tekme po svetu. Ker s 
svojim lokom ne morem na 
olimpijske igre, saj sestavlje-
ni lok ni v olimpijskem spore-
du, sva se s fantom, prav tako 
lokostrelcem, Bradyjem Elli-
sonom, pogovarjala o tem, 
ali naj potujem iz Amerike 
še v Južno Korejo. Ugotovi-
la sva, da bi bilo lepo doživeti 
vsaj malce olimpijskega duha 
na univerzijadi, kjer se bomo 
zbrali športniki študentje raz-
ličnih panog, in odločila sem 
se, da sprejmem ponujen 
izziv. Ni mi žal, saj je bilo tek-
movanje posebno doživetje. 

Je pa res, da so nas lokostrel-
ce nekateri drugi v slovenski 
ekipi gledali malce začude-
no, saj lokostrelstvo kot šport 
slabo poznajo, naš šport je 
manj medijsko izpostavljen. 
Toda ko so prišli na tekme, ko 
so navijali in ko sem osvojila 
medaljo, je marsikdo spreme-
nil mnenje o lokostrelstvu.«

Sami ste že pred nastopom 
napovedovali medaljo in jo 
edini od naših tudi osvojili?

»V Južno Korejo sem lete-
la naravnost iz Amerike, 
kjer sem na tekmi zmagala, 
poleg tega pa sem imela za 
seboj izredno dober trening. 
Čeprav se mi je prvič zgodi-
lo, da sem imela težave zara-
di časovne razlike, sem takoj, 
ko sem prišla na tekmovan-
je, povedala, da sem odlično 
pripravljena, da sem prišla 
po medaljo. Seveda je vedno 
treba tudi nekaj športne sre-
če, vendar vem, da sem ta tre-
nutek res močna in sposob-
na zmagovati. Tako sem bila 

tudi v Južni Koreji v kvalifika-
cijah druga, nato pa sem dvo-
boje streljala tako dobro kot 
še nikoli v življenju. Postavi-
la sem celo državni rekord, 
saj sem ustrelila 149 od 150 
možnih pik, kar pomeni, da 
sem od vseh puščic samo eno 
ustrelila v devet, vse ostale v 
deset. Tako sem se uvrstila v 
finale in tam le za 2 milime-
tra izgubila zlato medaljo. 
Vseeno sem zadovoljna, saj 
sem res dobro nastopila.«

Vam je bil Gvangju všeč?
»Vasica je bila zanimi-

va, vendar zelo zavarovana, 
tako kot bi na vsakem kora-
ku grozili teroristi. Vendar 
pa sploh ni bilo tako, vsi so 
bili zelo prijazni in še nikoli 
nisem doživela takšne slove-
snosti ob odprtju tekmovan-
ja. Takrat sem si zaželela, da 
bi morda nekoč nastopila 
tudi na olimpijskih igrah.«

Kakšne cilje imate še v tej 
sezoni?

»Trenutno se pripravljam 
na svetovno prvenstvo na 
Danskem, kjer imam viso-
ke cilje, saj sem pripravljena, 
kot nisem bila še nikoli. Si 
pa svetovno prvenstvo pred-
stavljam kot bazen morskih 
psov, kjer vsi lovijo medalje. 
In eden od teh bom tudi jaz 
... Po svetovnem prvenstvu 
me čakajo nove tekme sve-
tovnega pokala in oktobra še 
evropsko prvenstvo. Tako bo 
sezona še kar dolga, upam 
pa tudi, da se bom uvrstila na 
finale svetovnega pokala, ki 
bo letos v Mehiki.«

Je ob treningih in tekmah 
sploh še kaj časa za študij?

»Vsakič, ko pridem 
domov, naredim kakšen 
izpit. Tudi ta teden me čaka 
eden, zato trenutno ob tre-
ningih tudi pridno študiram. 
Profesorji na Fakulteti za 
šport imajo veliko razume-
vanja in mi omogočajo izpi-
te izven rokov in za to sem 
jim zelo hvaležna.«

V boj z morskimi psi
Lokostrelka Toja Černe, ki je na univerzijadi v Južni Koreji osvojila srebrno odličje, se v boj za medaljo 
odpravlja tudi na Dansko.

Toja Černe (prva z leve) na zmagovalnem odru v Južni Koreji, kjer jo je za dva milimetra 
premagala domačinka Song Yun Soo. / Foto: Franci Cevzar

Jože Marinček

Domžale – Z igranjem prve-
ga kroga novo sezono ta 
konec tedna začenjajo nogo-
metni prvoligaši. Za razli-
ko od pretekle sezone bo 
Gorenjska tokrat imela le 
enega predstavnika. To so 
nogometaši Domžal, ki so se 
od evropskega tekmovanja 
poslovili že po prvem pred-
krogu, v katerem jih je izločil 
srbski Čukarički iz Beogra-
da, s katerim so doma izgu-
bili z 0 : 1, v Beogradu pa 
nato igrali neodločeno 0 : 0. 

Nogometaši Domžal pa so 
v soboto odigrali tudi zadnjo 
pripravljalno tekmo v Kran-
ju, kjer so na nogometnem 
igrišču v Športnem centru 
Kranj igrali z domačim Tri-
glavom in ga premagali z 0 
: 1. Edini zadetek na sreča-
nju je v 40. minuti dosegel 
David Poljanec, ko je lepo 

videl položaj domačega vra-
tarja in ga z natančnim stre-
lom v daljši zgornji kot tudi 
premagal. 

»Prvenstvo začenjamo v 
nedeljo v Kopru in začetek 
že nestrpno pričakujemo, 
saj smo nanj dobro priprav-
ljeni. Danes nismo igrali v 
popolni postavi, ker smo dali 

tistim, ki so igrali v Beogra-
du, prosto. Bilo pa je nekaj 
igralcev na preizkušnji, saj 
še iščemo igralce na dolo-
čenih pozicijah. Zmaga je 
sicer dobrodošla, je pa bila 
tekma precej na nizki rav-
ni,« je po srečanju v Kran-
ju povedal strateg Domžal 
Luka Elsner. 

Prvo tekmo novega prven-
stva bosta že danes odigra-
la Maribor in Zavrč, juti 
se bodo pomerili Rudar in 
Krka ter Olimpija in Gorica, 
v nedeljo pa poleg Kopra in 
Domžal še Krško in Celje. 

Domžalčani za začetek v Kopru
Ta konec tedna se začenja nova sezona v prvi slovenski nogometni ligi Telekom, ekipa Domžal  
pa v nedeljo potuje v Koper.

Kot so sporočili iz NK Domžale, je klub ta teden 
zapustil 28-letni obrambni igralec Uroš Korun. Svojo 
poklicno pot bo nadaljeval na Poljskem, v klubu Piast 
Gliwice. 

Vilma Stanovnik

Brnik – Mlade atlete so na 
Brniku pričakali predstav-
niki vodstva Atletske zveze 
Slovenije, medijev, navijači 
in njihovi najbližji. Domov 
so se vrnili zadovoljni, saj so 
poskrbeli za najboljši izkupi-
ček za Slovenijo v zgodovini 
EP za mlajše člane.

Prvenstvo se je namreč za 
našo atletsko odpravo kon-
čalo s tremi medaljami in še 
dvema finalnima nastopo-
ma. Robert Renner je v sobo-
to osvojil naslov evropskega 
prvaka, slovenski uspeh pa 
sta dopolnila Luka Janežič, 
ki je bil tretji v teku na 400 
metrov, Žan Rudolf pa je bro-
nasto medaljo osvojil v teku 
na 800 metrov. »Atletom, ki 
so nastopili na tekmovanju, 
in njihovim trenerjem lah-
ko le iskreno čestitam in se 
zahvalim strokovni ekipi za 
dobro sodelovanje. Vzdušje 
v reprezentanci je bilo izje-
mno, kar se je odrazilo tudi 
na terenu. Janežič in Rudolf 
sta upravičila vlogi favori-
tov, Rennerju pa je po nekaj 
letih uspel zmagoslaven 
povratek. Vsi atleti so nas-
topili skladno ali celo bolje 

od svojih letošnjih dosežkov, 
kar daje ekipnemu uspehu 
izjemno vrednost,« je pou-
daril predsednik strokov-
nega sveta in vodja odprave 
Martin Steiner, atletom pa je 
čestital tudi predsednik AZS 
Gregor Benčina. 

V zgodovino slovenske 
atletike se je Renner zapi-
sal kot drugi tekmovalec, 
ki je osvojil zlato kolajno. 
Pred njim je to uspelo kranj-
skemu skakalcu v višino 
Rožletu Prezlju v Amster-
damu leta 2001. Luka Jane-
žič iz Vodic je srebrno meda-
ljo izgubil le za las, saj je o 
medaljah odločil šele fotofi-
niš. »Presrečen sem, da mi 
je uspelo osvojiti kolajno in 
da sem zdržal psihičen pri-
tisk. Vesel sem tudi, da sem 
rezultatsko dosegel dober 
izid in dokazal, da moj tek v 
Velenju pred dvema tedno-
ma ni bil naključje,« je pove-
dal Janežič.

Naša odprava se je veselila 
še dveh finalov. Maruša Miš-
maš je v teku na 3000 met-
rov z zaprekami pritekla do 
petega mesta, Blaž Marn pa 
je za več kot štiri metre izbolj-
šal osebni rekord in v metu 
kopija zasedel 12. mesto. 

Zadovoljni doma
V začetku tedna se je domov vrnila trinajsterica 
slovenskih atletov in atletinj, ki je navdušila 
na evropskem prvenstvu za mlajše člane, ki je 
potekalo v estonskem Talinu.

Žan Rudolf, Robert Renner in Luka Janežič z odličji 
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Vilma Stanovnik

Kamnik – Odbojkarice Calci-
ta Volleyballa, ki bodo v novi 
sezoni prvič igrale v ligi prva-
kinj, bodo imela v svojih vrs-
tah brazilsko organizatorko 
igre Cecilio Aragao, ki je zad-
nja štiri leta igrala za ameri-
ško univerzo Virginia Com-
monwealth v Richmondu. 

»S tem smo dokončno 
rešili zasedbo mesta organi-
zatorke igre. Ob Mojci Božič 
bomo tako imeli še eno 
kakovostno igralko. Vendar 
nas čaka še nekaj dela, da 
okrepimo ekipo. Tu mislim 
predvsem na mestu spreje-
malke in korektorice. V blo-
ku imamo za zdaj tri igralke, 
morda bomo posegli še po 

kakšni. Želeli smo si, da bi 
prišla Valentina Založnik, 
a se je odločila za Francijo. 
Tudi sicer bi si želeli v svoje 
vrste zvabiti čim več sloven-
skih igralk, vendar imamo 
s tem veliko težav, kar me 
nekoliko preseneča,« je ob 
prihodu še ne 24-letne orga-
nizatorke igre, ki se odliku-
je tudi z igro v bloku, dejal 
trener slovenskih državnih 
prvakinj Gašper Ribič.

Kamničanke bodo v novi 
sezoni igrale v štirih tekmo-
vanjih. Tako bodo v doma-
čem prvenstvu igrale od 
prvega kroga naprej, ob 
domačem pokalnem tekmo-
vanju in ligi prvakinj pa jih 
čaka še nastop v srednjeev-
ropski ligi. 

Imajo novo organizatorko
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Andraž Sodja

Kranj – Na kranjskem okrož-
nem sodišču se je pred dne-
vi nadaljevalo sojenje kranj-
skogorskemu nepremičnin-
skemu posredniku Danijelu 
Smuku in nekdanjemu dire-
ktorju Kmetijsko-gozdarske 
zadruge (KGZ) Lesce Emi-
lu Peternelu. Slednjemu, ki 
ga že ves čas sodnega posto-
pka pestijo precejšnje zdrav-
stvene težave, se zdravje še 
dodatno poslabšuje, tako so 
ga tokrat na sodišče z inva-
lidskim vozičkom in doda-
tnim kisikom pripeljali v 
reševalnem vozilu, reševalca 
pa sta ga spremljala tudi na 
obravnavi. Kranjsko tožils-
tvo sicer v obtožbi navaja, da 
naj bi Peternel maja 2006, 
leto dni po sklenitvi pogod-
be o prodaji prostorov trgo-
vine in gostinskega lokala v 
Kranjski Gori, kot direktor 
KGZ Lesce podpisal aneks, 
s katerim naj bi na Smuka 
prenesel še deset apartma-
jev, ki pa sploh niso bili v 

lasti KGZ, ampak podjetij 
Trgoavto in Mercator. Pod 
pretvezo, da gre za uskladi-
tev stanja v zemljiški knjigi, 
pa naj bi pretentala notarja, 
da je aneks tudi overil.

Obtožnico zoper obtože-
na je sicer kranjsko tožilstvo 
sedaj spremenilo, tako jima 
namesto storitve očita le še 
poskus kaznivega dejanja 

zlorabe položaja in pomo-
či pri tem. Smukov zago-
vornik David Sluga je zoper 
spremenjeno obtožnico vlo-
žil ugovor, saj meni, da se je 
izgubila vsa kaznivost: »Kot 
se je pokazalo, aneks ni pod-
laga za prenos lastnine, tako 
sploh ni znakov kaznivega 
dejanja goljufije. Ni začel, ni 
poskušal nikogar zapeljati, 

saj spornega aneksa ni niko-
li uporabil. Vsak se lahko z 
vpogledom v zemljiško knji-
go seznani z lastnikom, tako 
gre za nemogoč poskus, saj z 
aneksom sploh ne bi mogel 
niti začeti poskusa kaznive-
ga dejanja.«

Kot je poudaril Peterne-
lov zagovornik Boštjan Pen-
ko, sprememba obtožnice 
ne temelji na novih doka-
zih, zato jo ima za nezakoni-
to. Tožilka Renata Vodnjov 
je očitke obrambe o nezako-
nitosti spremembe obtož-
be zavrnila s pojasnilom, da 
do spremembe lahko pride 
tudi zaradi zaznave in stali-
šča tožilca, zato ni treba, da 
se bistveno spremeni stanje 
od prve obravnave. 

Po krajšem odločanju o 
dodatnih dokaznih predlogih 
je sodnica Marjeta Dvornik 
odločila, da ugodi zgolj zasli-
šanju prič Nikolaja Smuka in 
sodnega cenilca. Sojenje se bo 
z zaslišanjem prič nadaljevalo 
in najverjetneje tudi končalo 
29. septembra.

Na sodišče z rešilcem
Na okrožnem sodišču v Kranju se je pred dnevi nadaljevalo sojenje nekdanjemu direktorju 
Kmetijsko-gozdarske zadruge Sava Emilu Peternelu in nepremičninarju Danijelu Smuku.

Emil Peternel, ki so ga na sodišče pripeljali z reševalnim 
vozilom, je povedal, da je prestal dve operaciji, a vseeno 
lahko spremlja sojenje.

Simon Šubic

Kranj – O dehidriranih otro-
cih, ki so ju nepremišljeni 
starši na vročem soncu pus-
tili čakati v zaklenjenih avto-
mobilih pred trgovskim cen-
trom v Kranju, smo v torek 
že na kratko poročali. Tokrat 
vam predstavljamo še več 
podrobnostih o obeh dogod-
kih, ki naj bodo v teh dneh, 
ko nas je že zajel nov vročin-
ski val, predvsem v poduk, 
saj zdravniki opozarjajo, da 
lahko pri tako visokih tem-
peraturah pri otrocih in dru-
gih rizičnih skupinah pride 
do odpovedi notranjih orga-
nov. Ne nazadnje pa takšno 
nespametno ravnanje poli-
cisti obravnavajo kot kaz-
nivo dejanje zanemarjan-
ja mladoletne osebe, v obra-
vnavo staršev pa se vključi 
tudi pristojni center za soci-
alno delo.

Prejšnji teden v torek sta 
morala onemoglega 13-let-
nega dečka iz pregretega 
avta pred nakupovalnim sre-
diščem Qlandia z razbitjem 
stekla rešiti kranjska pokli-
cna gasilca Matej Bolka in 
Simon Štern, minulo sobo-
to sta na istem parkirišču 
podobno reševanje enajstle-
tne deklice izvedla kranjska 

policista Elidijan Hodžić in 
Damir Guberinić.  

Gasilci so v prvem prime-
ru prejeli klic občana, da je 
na parkirišču pred Qlandio v 
razgretem avtomobilu zakle-
njen otrok, staršev pa ni nik-
jer. Ker se je zunanja tem-
peratura tisto popoldne dvi-
gnila krepko nad 30 stopinj 
Celzija, je bilo takoj jasno, 
da mora biti v razbeljenem 
avtomobilu novejšega letni-
ka še toliko bolj vroče. Gasil-
ca je pri avtomobilu pričakala 
varnostnica iz nakupovalne-
ga centra in več občanov. Tri-
najstletnik je bil v avtomobi-
lu že povsem premočen, zato 

sta gasilca čez steklo nalepi-
la zaščitno folijo, ki je po raz-
bitju stekla zadržala črepi-
nje. Vrat zaradi varnostne-
ga sistema tudi potem nista 
mogla odpreti, zato sta otro-
ka iz avtomobila spravila sko-
zi odprtino, nastalo po razbit-
ju stekla. Do prihoda reševal-
cev, ki so otroka odpeljali na 
pregled v jeseniško bolnišni-
co, sta ga ga posedla v s klimo 
ohlajen gasilski avto, v njem 
se je okrepčal tudi z vodo in 
pomarančo, dodatno pa se 
je hladil z ledom iz bližnje-
ga lokala. 

Tudi minulo sobo-
to popoldne so morali 

reševalci enajstletno dekli-
co, ki je bila menda še v sla-
bšem stanju kot trinajst-
letnik, odpeljati v jeseniš-
ko bolnišnico. Iz pregrete-
ga avtomobila sta jo v zelo 
vročem sobotnem popol-
dnevu rešila policista Hod-
žić in Guberinić, potem ko 
se deklica na trkanje na ste-
klo in glasne pozive sploh 
ni odzivala. Eden od polici-
stov je zato hitro razbil ste-
klo na vratih, ki jih zaradi 
sodobnega varnostnega sis-
tema prav tako nista zmo-
gla odpreti. Eden od poli-
cistov je nazadnje sam zle-
zel v avto in onemoglo dekli-
co potegnil, z združenimi 
močmi pa sta potem poli-
cista enajstletnico spravi-
la iz avtomobila skozi odpr-
tino na vratih. Prvo ohladi-
tev ji je nudila klimatizira-
na marica, dekletu, ki je bilo 
dehidrirano, prepoteno in s 
povišano telesno tempera-
turo, pa sta policista priskr-
bela tudi vodo. 

Policija opozarja, da se 
otrok, starejših oseb ali oseb, 
ki niso sposobne same skr-
beti zase, ne sme puščati v 
zaprtih in zaklenjenih vozi-
lih na vročini, saj je to zanje 
lahko smrtno nevarno. Ena-
ko velja za živali. 

Otroka zaprta v vročih avtomobilih
Policija opozarja, da se otrok, starejših oseb ali oseb, ki niso sposobne same skrbeti zase, ne sme 
puščati v zaprtih in zaklenjenih vozilih na vročini, saj je to zanje lahko smrtno nevarno. 

Kranjska policista Elidijan Hodžić in Damir Guberinić, ki 
sta v soboto iz pregretega avtomobila rešila dehidrirano 
enajstletnico. 

Kranj – V eni od bank v Kranju so v sredo pri štetju gotovi-
ne naleteli na 50-evrski bankovec, za katerega sumijo, da je 
ponarejen, zato so ga izročili policistom. Kot so ugotovili, 
je domnevno ponarejeni bankovec nekdo unovčil v eni do 
kranjskih trgovin. 

Plačal s ponarejenim bankovcem

Kranj – Kranjski policisti so v torek popoldne v okolici Kranja 
obravnavali prometno nesrečo, v katero sta bila udeležena 
kolesarka in voznik osebnega avtomobila. Do nesreče je prišlo, 
ker je 29-letna kolesarka izsilila prednost vozniku osebnega 
avtomobila. V nesreči se je povzročiteljica poškodovala. 

Kolesarka izsilila prednost

Bohinj – V torek popoldne si je pri koči pri Triglavskih jezerih 
planinka pri padcu poškodovala nogo. Na Kredarici pa si je v 
sredo okoli 8. ure tuja planinka poškodovala gleženj. Poško-
dovani planinki so s helikopterjem Letalske policijske enote in 
v spremstvu dežurne ekipe Gorske reševalne službe na Brniku 
prepeljali v jeseniško bolnišnico.

Planinki v dolino s helikopterjem

Simon Šubic

Kamnik, Domžale – V sre-
do zvečer so imeli zaradi 
deževja in močnega vetra v 
Kamniku in Domžalah pre-
cej težav, v nekaj primerih 
so morali posredovati tudi 
gasilci. V Kamniku je tako 
močan veter okoli 20.30 
podrl drevo. Domači gasilci 
so ga razžagali in odstranili. 
Zaradi vetra sta na cesto od 
Volčjega Potoka proti gale-
riji Repanšek padli dve dre-
vesi. Odstranili so ju dupli-
ški gasilci. Nekaj pred 22. 
uro pa se je na Jeranovem 
drevo podrlo na električni 
vod, ogrožena pa je bila tudi 

stanovanjska hiša. Sanaci-
jo so izvedli delavci Elektra.

V Domžalah pa je okoli 
21. ure med močnim deže-
vjem z vetrom odkrilo okoli 
300 kvadratnih metrov stre-
he Osnovne šole Rodica, na 
kateri potekajo obnovitvena 
dela. Voda je zalila več učil-
nic, hodnikov, toaletne pros-
tore in kabinete. Gasilci Cen-
tra požarne varnosti Dom-
žale ter prostovoljnih dru-
štev Domžale mesto in Jar-
še-Rodica so umaknili elek-
tronsko opremo ter posesali 
in pobrisali vodo. Člani PGD 
Rova pa so s ceste med Rovo 
in Dolenjim morali odstra-
niti podrto drevo. 

V neurju namočilo šolo

Simon Šubic

Kranj – Preiskovalci Naci-
onalnega preiskovalnega 
urada so na tožilstvo vložili 
kazensko ovadbo zoper eno 
osebo zaradi suma storit-
ve kaznivega dejanja zlora-
be uradnega položaja v pos-
topku obravnave in predla-
ganja kandidatov za položaj 
v enem od organov Evrop-
ske unije, so potrdili na slo-
venski policiji. Po poročan-
ju časnika Dnevnik je bila 
kazenska ovadba vložena 
zoper nekdanjo predsednico 
vlade Alenko Bratušek v zve-
zi z njeno (neuspelo) kan-
didaturo za evropsko komi-
sarko. Kranjčanka je vče-
raj v prvem odzivu za medi-
je dejala, da je za kazensko 
ovadbo izvedela iz medijev, 
je pa nekaj takega »glede na 
cirkus in farso, ki ga delata 
NPU in policija« pričakova-
la, prepričana pa je, da se bo 
na koncu izkazalo, da ni kri-
va. Za očitano kaznivo dejan-
je je zagrožena kazen do ene-
ga leta zapora, od odločitve 

tožilstva pa je odvisno, ali se 
bo pregon sploh začel.  

Bratuškova je še opozori-
la, da bi morala biti v ena-
kem položaju kot ona tudi 
predsednik vlade Miro 
Cerar in evropska komisar-
ka Violeta Bulc, če se pred-
laganje na komisarsko funk-
cijo res šteje za zlorabo polo-
žaja, da bi sebi ali komu dru-
gemu zagotovil premoženj-
sko korist. Policija bo imela 
še ogromno dela, če je kandi-
diranje na politično funkcijo 
zloraba položaja, je dodala. 

Vložili ovadbo zoper 
Alenko Bratušek

Alenka Bratušek / Foto: arhiv GG
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 »Toliko lepih cerkvenih 
prtov, kot jih imamo v Žele-
znikih, nimajo nikjer. Glede 
na to, kako bogate so čipke, 
se vidi, da jim včasih ni bilo 
škoda časa za prte,« ugotav-
lja 82-letna Antonija Šuštar. 
Špendalovo Tončko s Plav-
ža domačini najbolje pozna-
jo kot odlično skrbnico klek-
ljanih cerkvenih prtov, poleg 
tega pa prostovoljno poma-
ga tudi na drugih področ-
jih, zato je nedavno prejela 
občinsko priznanje za živ-
ljenjsko delo prostovoljcev. 

»Tega pa res nisem priča-
kovala,« skromno pove dob-
ro uro pred podelitvijo priz-
nanja, ko smo se z njo sre-
čali na Placu pred cerkvijo 
sv. Antona, da bi nam pred-
stavila bogato klekljano cer-
kveno dediščino in skrb zan-
jo. Le redki vedo, koliko ur 
in potrpljenja terja nega cer-
kvenih prtov, da so ti na oltar-
jih brezhibni. Tončka je skr-
bnica cerkvenih prtov že več 
kot trideset let. To opravilo 
je prevzela po smrti tedan-
je mežnarjeve žene in ses-
tre, prej pa je že skrbela za 
šopke ter ministrantske in 
duhovniške obleke. »Čeprav 
sem že kot mlado dekle opa-
zovala svoje tete in sosede 
pri pranju klekljanih prtov, 
pa je bilo na začetku kar tež-
ko,« se spominja.

Tri ure likanja za en prt

V cerkvi sv. Antona in cer-
kvi sv. Frančiška na pokopa-
lišču je v uporabi več kot 30 
prtov. »S prti iz Frančiškove 

cerkve ni toliko dela, saj je 
tudi obredov manj, več pa 
ga je s prti v Antonovi cer-
kvi. Obvezno jih zamenjam 
pred velikimi prazniki, ko 
je čas za © ta lepe©  prte, sicer 
po potrebi, ko vidim, da se 
umažejo ali zmečkajo,« je 
pojasnila. Na dva tedna pere 
in zlika manjše prtičke za 
darovanje, ki se uporabljajo 
pri bogoslužju, medtem ko 
večji oltarni prti pridejo na 
vrsto približno na dva mese-
ca. Ko se loti tega opravila, 
mora imeti čas, potrpljenje 
in veliko volje, saj so oltar-
ni prti dolgi tudi po pet met-
rov, poleg tega pa jih bogati-
jo številne čipke in da enega 
brezhibno zlika, lahko traja 
tudi tri ure.

Prte opere v pralnem stro-
ju, pranju doda tudi ©š tir-
ko©, ki pripomore, da čip-
ke ne spremenijo oblike in 
pri likanju otrdijo, zaradi 
česar v cerkvi tudi ob vlagi 
ostanejo dalj časa lepe. Sle-
dijo ure likanja. »Klekljane 
prte je treba likati zelo vla-
žne. Lažje je, če je likalnik 
močan, vse pa je odvisno od 
tega, kako bogat je prt s čip-
kami. Moraš imeti čas in vol-
jo. Najtežje pa je zlikati prt, 
izvezen v tehniki rešilje. Ko 
ga opereš, vse vleče skupaj, 
vsako luknjico posebej je tre-
ba pritisniti z likalnikom,« je 
pojasnila. »Mama ima potr-
pljenje in neverjetno roko za 
to. Meni še kakšnega manj-
šega prtička ne uspe vedno 
dobro zlikati,« se v pogovor 
vmeša hči Hema, Tončka pa 
pristavi: »Prej ne odneham. 
Prt, ki ni lepo zlikan, ni nič 
vreden.«

Vsak prt ima svojo 
zgodbo

»Vsak je po svoje lep,« 
pravi, medtem ko nam v 
zakristiji razkazuje omari-
co s cerkvenimi prti – daljši 
so naviti na rolah, da se ne 
zmečkajo, krajši pa so skr-
bno zloženi. »Med © boga-
tejšimi©  je prt, ki ga je leta 
1953 naklekljala Frančiš-
ka Pegam, ker se je sin živ 
vrnil iz partizanov. dve leti 
ga je imela na punklju.« 
Zanimivo zgodbo s seboj 
nosi tudi najstarejši prt v 

Antonovi cerkvi. Gre za pet 
metrov dolgo mojstrovino z 
več kot 40 vogali, ki so ga 
med leti 1914 in 1918 izde-
lale štiri Benedičičeve ses-
tre: Julijana, Marija in Ivan-
ka so klekljale, Urša, ki je 
bila šivilja, pa je vogale seši-
la – v zahvalo, ker so med 
prvo svetovno vojno s klek-
ljanjem zaslužile kruh.

Še starejši pa je volnen prt 
iz Frančiškove cerkve. »Ima 
©na štikano© letnico 1868, je 
krasne barve, pa ni bilo še 
nobenega molja zraven,« je 
pojasnila. Zanimivo je, da 

ga tudi poplave leta 2007 
niso uničile. Čeprav je bil 
prt moker in umazan, so ga 
vojaki sprali v vodo, nato pa 
ga je oprala še Tončka in bil 
je tak kot prej. »Je pa popla-
va žal vzela dva čudovita kle-
kljana in ©š tikana© prta,« je 
povedala.

Prtički v poplavah 
nedotaknjeni

O poplavi in cerkvenih 
prtih zna Tončka poveda-
ti še eno zgodbo. Ravno 
tisti torek je oprala nekaj 

manjših cerkvenih prtič-
kov. Čeprav jim je voda, 
segala je 1,7 metra visoko, 
uničila pritličje, so prtič-
ki v banjici plavali na njej. 
»Ostali so nedotaknjeni, 
brez kapljice umazanije,« 
se spominja. 

Za tem pokaže prt Franc-
ke Grohar, poročene Bene-
dičič, ki je bila med leti 1928 
in 1939 učiteljica v Železni-
kih. Izvezla ga je v zahvalo za 
sinovo ozdravitev; ker prina-
ša motiv šmarnic, je seveda 
v uporabi maja, ob šmarni-
cah. V zahvalo za zdravje je 
pred 62 leti čudovit prt skle-
kljala tudi Leopoldina Kob-
lar, Mažicova mama. Klek-
ljarice, ki so neumorno vih-
tele kleklje za cerkvene prte, 
so že pokojne, edina še žive-
ča je Matilda Thaler, ki je 
okoli leta 1950 naredila velik 
oltarni prt. 

Vse znane podatke o 
bogoslužnih prtih in zani-
mive zgodbe o njihovem 
nastanku je Tončka, sicer 
tudi sama klekljarica, sku-
paj s kustosinjo muzeja 
pred kratkim tudi popisa-
la. Sodelovala je pri pripra-
vi razstav klekljanih bogos-
lužnih prtov v sklopu Čip-
karskih dnevov, še ved-
no pomaga pri krašenju in 
čiščenju cerkve, s srcem je 
tudi pri ohranjanju običaja 
Marijo nosijo, bila je gonil-
na sila pri obnovi dermoto-
vega znamenja Na Plavžu 
... Prostovoljno delo v do-
brobit kraja in njegove kul-
turne dediščine ji daje veli-
ko zadovoljstva. »Pomagala 
bom, dokler bom zmogla,« 
je še obljubila ... 

Slabo zlikana čipka ni nič vredna
V Železnikih se ponašajo z bogato klekljano cerkveno dediščino, zanjo pa že več kot 30 let skrbi Antonija Šuštar, po domače Špendalova Tončka. Nega več 
metrov dolgih oltarnih prtov in njihovih občutljivih čipk terja veliko časa in potrpljenja, najzahtevnejše pa je likanje, ki traja več ur.

Antonija Šuštar z najstarejšim prtom v cerkvi sv. Antona. Pet metrov dolgo mojstrovino 
z več kot 40 vogali so med leti 1914 in 1918 v zahvalo, ker so med prvo svetovno vojno s 
klekljanjem zaslužile kruh, izdelale štiri Benedičičeve sestre. / Foto: Tina Dokl
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Od petka do petka

Simon Šubic

Odgovorno z državnimi 
financami

Državni zbor je pred ted-
nom dni sprejel zakon o fis-
kalnem pravilu, po kate-
rem država v normalnih 
ekonomskih časih za teko-
čo porabo ne sme ustvarjati 
dodatnega javnega dolga. Za 
primere izjemnih okoliščin 
in negativnih gospodarskih 
gibanj so dopuščena odsto-
panja od fiskalnega pravi-
la v smeri varovanja social-
nih transferjev, pokojnin in 
delovanja javnih ustanov. 
Slovenija se je sicer k uvedbi 
fiskalnega pravila zavezala z 
evropsko medvladno pogod-
bo o fiskalnem paktu, podro-
bnosti pravila pa so po vno-
su v ustavo leta 2013 sedaj 
opredelili z izvedbenim 
zakonom. Po besedah pre-
miera Mira Cerarja je spre-
jem zakona zelo pomem-
bno državotvorno dejan-
je: »S tem bomo vsi skupaj 
izkazali resen namen, da 
želimo dobro in odgovor-
no gospodariti z državnimi 
financami. Spoštovanje pra-
vila bo zaustavilo trend nara-
ščanja javnega dolga zaradi 
prekomerne tekoče javne 
porabe.« Finančni minister 
Dušan Mramor je dejal, da 
sprejem zakona ne pomeni 
avtomatskega spreminjan-
ja ali zmanjšanja socialnih 
pravic, vseeno pa se je treba 
zavedati, da je po vseh letih 

krize slovenski bruto doma-
či proizvod še vedno na nižji 
ravni kot pred krizo, čemur 
je treba prilagoditi javno 
porabo. 

Ugotovili odklone v delu 
generalnega direktorja

Svet Onkološkega inštitu-
ta (OI) Ljubljana je v sredo 
analiziral delo generalnega 
direktorja Janeza Remškar-
ja v zadnjem letu in pol ter 
pri tem ugotovil odklone v 
realizaciji njegovih sklepov. 
Remškar ima zdaj 30 dni 
časa, da se o odklonih izja-
sni, je pojasnila predsedni-
ca sveta Darinka Miklavčič. 
O ugotovljenih odklonih ni 
želela govoriti, ker želijo z 
ugotovitvami sveta najprej 
seznaniti generalnega dire-
ktorja. Svet zavoda OI sicer 
Remškarja v sredo ni razre-
ševal, si pa je mogoče razla-
gati, da se je sedaj začel pos-
topek njegove razrešitve, je 
dodala. Seje sveta se je ude-
ležil tudi Remškar, in sicer 
v spremstvu odvetnika Fran-
cija Matoza, ki je predlagal, 
da točko o analizi Remškar-
jevega dela umaknejo z dne-
vnega reda, vendar predloga 
svet ni podprl. Ko je svet sejo 
zaprl za javnost, pa sta z nje 
Remškar in Matoz odšla.

Pri gradnji avtoceste bo 
sodeloval tudi GGD

Predstavniki Darsa so v 
sredo v Vidmu pri Ptuju s 

podjetjem SGP Pomgrad 
podpisali izvajalsko pogo-
dbo za gradnjo prvega dela 
avtocestnega odseka Dra-
ženci–Gruškovje. Dokon-
čanje edine avtocestne luk-
nje na 2300 kilometrov dol-
gem odseku med Hambur-
gom in Solunom se bo zače-
lo avgusta, celoten odsek pa 
naj bi bil končan poleti 2018. 
SGP Pomgrad bo prvi, dob-
rih sedem kilometrov dolg 
odsek za 56,2 milijona 
evrov gradil v konzorciju z 
Gorenjsko gradbeno druž-
bo, CGP Novo mesto in Ces-
tnim podjetjem Ptuj. Izbran 
je bil med 13 ponudniki, na 
Darsu pa so hkrati že izbrali 
tudi izvajalca začetnih grad-
benih del za drugi del odse-
ka. S ponudbo 6,2 milijona 
evrov je bila izbrana ponu-
dba družbe Euro Asfalt iz 
Sarajeva. V teku je tudi še 
razpis za izvedbo drugega, 
skoraj šest kilometrov dolge-
ga dela avtoceste od Podleh-
nika do hrvaške meje. Dars 
je v ponedeljek objavil tudi 
razpis za elektronsko cest-
ninjenje v prostem promet-
nem toku za vsa vozila, težja 
od 3,5 tone, vključno z avto-
busi. 

Državni zbor ni potrdil 
Fabijana 

Državni zbor prejšnji 
teden ni potrdil imenovan-
ja dosedanjega viceguver-
nerja Banke Slovenije Jane-
za Fabijana za nov mandat. 

Fabijanu, ki ga je predsedni-
ku republike Borutu Pahor-
ju v postopku izbire predla-
gal guverner Banke Slove-
nije Boštjan Jazbec, seda-
nji šestletni mandat pote-
če 10. septembra. Pahor bo 
imel po seznanitvi o nepotr-
ditvi predlaganega kandida-
ta s strani predsednika drža-
vnega zbora Milana Brgle-
za 14 dni časa, da predsedni-
ku državnega zbora sporoči 
svojo odločitev o nadaljnjem 
postopku. 

Voznika cisterne niso 
našli

Policija je včeraj še ved-
no iskala 50-letnega Stan-
ka Brajerja iz Trebelnega, ki 
je bil kot voznik tovornjaka 
s cisterno vpleten v ponede-
ljkovo prometno nesrečo na 
primorski avtocesti, v kate-
ri so umrli štirje romunski 
državljani. Po njej je, očitno 
v veliki osebni stiski, odšel 
neznano kam. V sredo ga 
je iskalo več kot sto ljudi. S 
pomočjo reševalnih psov so 
sicer našli njegove sledi ozi-
roma predmete, ki kažejo, 
da je pogrešani odšel v smeri 
Laz oziroma Rakeka. Čeprav 
se je v iskalno akcijo vključi-
la tudi posadka policijske-
ga helikopterja, je bilo iska-
nje neuspešno. Po podatkih 
policije je Brajer s cisterno 
domnevno z neprilagojeno 
hitrostjo brez zaviranja trčil 
v osebno vozilo, ki je stalo na 
počasnem pasu. 

Sprejeli fiskalno pravilo
Sprejem izvedbenega zakona o fiskalnem pravilu je premier Miro Cerar označil za državotvorno 
dejanje. Podpisali pogodbo o gradnji avtocestnega odseka Draženci–Gruškovje.

Finančni minister Dušan Mramor zaradi fiskalnega pravila 
ne bo več zardeval pred evropskimi kolegi. / Foto: arhiv GG

Svet Onkološkega inštituta ni zadovoljen z delom 
generalnega direktorja Janeza Remškarja. / Foto: arhiv GG

Gradnja avtocestnega odseka Draženci–Gruškovje, edine 
avtocestne luknje na 2300 kilometrov dolgem odseku med 
Hamburgom in Solunom, se bo začela avgusta. 

Slovenci v zamejstvu (464)

Jubilej Jožeta Tinjskega
Koroški slovenski duhov-

nik, rektor Katoliškega 
doma prosvete Sodalitas v 
Tinjah/Tainach na Koroš-
kem Jože Kopeinig je konec 
junija praznoval zlati, petde-
setletni jubilej duhovništva. 
Rojen je bil v zavedni sloven-
ski družini v Šentpetru na 
Vašinjah/St. Peter am Wal-
lersberg nad Velikovcem 
in se odločil za duhovniški 
poklic. Opravlja ga z dušo, 
zato je povsod, kamor pri-
de, spoštovan in dobrodošel 

gost. Pravijo mu kar »apos-
tol Koroške«. Dom prosvete 
Sodalitas v Tinjah, ki ga vodi 
nad 30 let, je pod njegovim 
vodstvom iz skromne hiše 
duhovnih vaj prerasel v dom 
z dušo, v stičišče kulture, izo-
braževanja, umetnosti in dia-
loga. Zato se na pogovorih v 
Tinjah srečujejo ljudje razli-
čnih nazorov, ver, narodnos-
ti, jezikov in kultur. Na njih 
so sodelovali pomembni slo-
venski, av strijski in evropski 
razumniki in politiki. Jože 

Kopeinig, ki mu rečejo kar 
»Jože Tinjski«, je s pomoč-
jo svojih sodelavcev organi-
ziral številne pevske, glasbe-
ne in jezikovne seminarje, 
koncerte in dneve razmiš-
ljanj v miru mirne vasi na 
levem bregu Drave, na meji 
med celovško kotlino in Pod-
juno. Vsa leta si prizadevna 
za pomoč misijonarjem, ki 
delujejo na drugih celinah 
v zelo težkih razmerah. Jože 
ostaja preprost duhovnik. 
Čeprav bi si zaslužil najviš-
ja posvetna in cerkvena odli-
kovanja, jih vztrajno zavra-
ča. Tudi njegova zlata maša 
je bila skromna. Najprej jo 
je daroval v župnijski cerkvi 
v Tinjah, nato pa še doma 
na Vašinjah, pred oltarjem, 
pred katerim je pred pet-
desetimi leti daroval novo 
mašo.  

Kljub poletni vročini in 
času dopustov dogodkov 
na dvojezičnem območju 
Koroške ne manjka. Prete-
kli teden so v polni dvorani 
občinske hiše v Bekštajnu 
ob Baškem jezeru/Finken-
stein am Faaker See predsta-
vili turistični zemljevid obči-
ne s slovenskimi ledinskimi 
in hišnimi imeni. Zemljevid 
je nastal v okviru evropskega 
čezmejnega projekta FLU – 
LED, v katerega so bile na 
koroški strani vključene 

občine Bekštajn, Šentjakob 
v Rožu, Bistrica v Rožu in 
Šmarjeta v Rožu, na Gorenj-
skem pa občine z Zgornje-
ga dela Gorenjske oziroma 
Razvojna agencija za Zgor-
njo Gorenjsko in Gornje-
savski muzej Jesenice. Slo-
venska ledinska in hišna 
imena na Koroškem so bila 
leta 2010 vpisana v avstrijski 
seznam nesnovne kulturne 
dediščine Unesca in imajo 
zato zemljevidi tudi uradni 
Unescov logotip. 

Duhovniški jubilant Jože Kopeinig (desno) in njegov prijatelj, 
evropski poslanec Lojze Peterle, fotografirana na Višarjah

Pri gostišču Mohoritsch v Rikarji vasi/Rueckersdorf 
v Podjuni na Koroškem se je v nedeljo končala 
prireditev Od Pirana do Rikarje vasi, ki se je začela 
2. julija in jo je obiskalo na tisoče ljudi. Organizator 
promocije kulinarike in drugih posebnosti tega dela 
Slovenije sta bila Slovenska gospodarska zveza iz 
Celovca in gostišče Mohoritsch.

Jože Košnjek
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Miha Naglič

»Iz ozadja se je prebil 
Aulus Manlius, si popravil 
togo in potisnil svoj orlovski 
nos tik k predsedujočemu. 
Nato je stopil na rostrum in 
počakal, da se je curia malo 
umirila. © Senatorji Rima, 
imam še en predlog. Izgla-
sovali smo denar za nove 
kolonije. Prav smo storili. Se 
več jih potrebujemo. Naredi-
ti moramo obroč z njimi oko-
li Adrije. Tako se bomo za 
vedno znebili piratov. Sedaj 
imamo obalo Afrike, osvoji-
mo tudi bližnjo obalo Adrije. 
Potrebujemo kopensko pot, 
da pridemo Filipu za hrbet. 
Potrebujemo pot skozi Iliri-
jo.©  Pomolčal je, si pridobil 
še malo dodatne pozornosti 
in nadaljeval. © Vemo, da so v 
Iliriku bogati rudniki srebra. 

V zgornjem delu so velika 
nahajališča železa. Od tam 
prihaja jeklo za naše meče. 
Preveč smo pozabili na ta 
prostor. Barbari so ustanovi-
li nekakšno kraljestvo, ki pa 
postaja vse močnejše. Reg-
num Noricum. Izvolili so 
svojega kralja, krepijo voj-
sko. Moramo ukrepati, pre-
den tam zraste nova grož-
nja. Bogati so in menda dob-
ri bojevniki. Predlagam, da 
konec poletja razpravljamo 
o mojih predlogih in začne-
mo pripravljati vse potreb-
no za kolonije v Istriji in Dal-
matiji in nato v celotnem Ili-
riku.©  Bilo je nekaj odobrava-
nja, še mnogo več pa dvig-
njenih obrvi. Aulus je govo-
ril stvarno, drugače kot obi-
čajno. Ko je stopil z rostru-
ma, je doživel nekaj odob-
ravajočih klicev. Afrikanus 

mu je pokimal. © Ilirik, kma-
lu torej prideš na vrsto, naši 
mladi jastrebi so uzrli plen in 
ga ne bodo ved izpustili,©  je 
zamrmral in se zahvalil Jupi-
tru, da je prebil dan kljub gla-
vobolu in naporni seji.«

Gornji odlomek je iz nove-
ga oziroma prvega roma-
na Janeza Janše. Z branjem 
sem dolgo odlašal, potem 
sem ga vzel na morje in 
prebral na dušek. V sloven-
sko književnost ne prinaša 
kaj zelo novega, je pa dober 
in berljiv izdelek iz žanra 
večerniške povesti. Pričara 
nam življenje v naših krajih 
okrog leta 200 pr. Kr. Nori-
ško kraljestvo se od znot-
raj krepi, hkrati ga vse bolj 

preveva občutje ogroženos-
ti od zunaj. Ta ni le subjek-
tivna. Po obračunu s Hani-
balom in pokoritvijo Grčije 
postane Norik nov predmet 
rimskega pohlepa, s seve-
ra vdere bojevito german-
sko pleme Kimbrov ¼ Kljub 
2200-letni razliki se bralcu 
ponuja primerjava z današ-
njim časom, ko nas ne ogro-
žajo rimske legije in nemške 
divizije, pač pa tuji kapital. 
Največja razlika med tedaj 
in zdaj zna biti v tem, da 
ima tuji pohlep močno peto 
kolono med našimi politi-
ki in finančniki. Upam, da 
bo avtor enkrat napisal tudi 
roman o teh rečeh, saj je (bil) 
vanje tudi sam močno vpet. 

Nove knjige (286)

Janševo Noriško kraljestvo

Janez Janša, Noriško kraljestvo, Nova obzorja, 
Ljubljana, 2014, 400 strani, 25 evrov, www.vseknjige.si

Miha Naglič

V navezi: tajkuni, bankirji, 
politiki

Eva Joly je 18. junija preda-
vala v Ljubljani, srečala se je 
s predstavniki našega banč-
ništva in tožilstva. Politiki so 
se je izognili v velikem loku. 
Sporočilo njenega obiska 
bi namreč lahko bilo, da ni 
dovolj obtoževati le tajkune, 
poiskati in obtožiti je treba 
tudi tiste med politiki in ban-
kirji, ki so jih h kraji spodbu-
jali in jim pri tem držali vre-
čo. »Če so politiki kakorko-
li dajali navodila kreditnim 
odborom, kateremu podjet-
ju je treba odobriti posojilo, 
je takšne politike treba obto-
žiti. To zagotovo ni normal-
na poslovna praksa. Prob-
lem izvira iz dejstva, da eno-
stavno ne verjamemo, da 
so se v bančništvu odvija-
la kriminalna dejanja. Ban-
čnikom se je vedno uspe-
lo izmazati s trditvijo, da 
financirajo ustvarjanje delo-
vnih mest. Preprosto smo 
spregledali, da so med njimi 
pravzaprav gangsterji. Sodo-
bna kriminaliteta je v veliki 
meri skoncentrirana v ban-
čništvu. Letos je evropska 
komisija oglobila 15 največ-
jih bank zaradi manipulacij 
z euriborjem, s čimer so zas-
lužile izjemne vsote denarja. 
Zavedati se moramo, da ima 
kriminal v bankah na naša 

življenja precej večji vpliv 
kot druge oblike krimina-
la. Gre za neke vrste orga-
nizirani kriminal. Hkrati je 
finančna industrija izjem-
no vpliven lobist v Bruslju. 
Pri evropski komisiji inten-
zivno lobira, da ne bi okre-
pili regulacije bančništva v 
senci.« To so težke besede, 
zato poglejmo, kdo je dama, 
ki jih izreka. Eva Joly je fran-
coska državljanka, doma 
iz Norveške, zdaj poslan-
ka evropskega parlamenta. 
Skoraj 30 let se že bori pro-
ti davčnim oazam, korupci-
ji in pranju denarja. Razkri-
la je eno največjih korupcij-
skih afer v Evropi – Elf Aqui-
taine. Od 2009 je svetovalka 
islandske vlade pri preisko-
vanju propada bančnega sis-
tema, preiskuje tudi Luxle-
aks in Junckerjevo davčno 
afero. Grozili so ji s smrtjo, 
vdirali v stanovanje in raču-
nalnike, a ne odneha. »Ko 
sem leta 2008 začela sode-
lovati z islandskimi preis-
kovalci, sem bila prepriča-
na, da je to le uvod v podo-
bne preiskave v Veliki Brita-
niji in ZDA, a se to ni zgo-
dilo. V ZDA so sicer izpelja-
li obsežno senatno preiska-
vo finančne krize, ki je ugo-
tovila, da so nepravilnosti 
državo stale 1000 milijard 
dolarjev, a hiše niso počis-
tili. Banki Goldman Sachs 
niso rekli, da bodo z dav-
koplačevalskim denarjem 

pokrili samo tisti del izgube, 
ki ni posledica špekulacij. To 
lahko pripišemo pomanjka-
nju politične volje. V Evro-
pi so bili davkoplačevalci v 
bančni krizi še bolj oškodo-
vani, saj imamo bolj tvegan 
in večji bančni sistem. Sta-
la jih je kar 2000 milijard 
evrov. Kriza, v kateri živi-
mo od leta 2008, ni naravna 
katastrofa, ki je ni bilo mogo-
če preprečiti. Kriza je nepo-
sredna posledica tveganega 
poslovnega modela.« Pa še 
njena ocena preiskave ban-
čnega kriminala v Sloveniji. 
»Kolikor sem seznanjena, 
preiskava poteka, a je pre-
šibka. Imate dobrega tožilca 
/Jože Kozina/, vendar ima 
ta preskromno ekipo petih 
namestnikov, ki naj bi prei-
skali vse banke. To ni resno. 
Hkrati bi morale več naredi-
ti tudi banke same. Vodstva 
bank ne bi smela prikrivati 
informacij, ko so v sporne 
posle vpleteni visoki uradni-
ki. Zato je transparentnost 
postopkov tako pomem-
bna. Slovenci bi morali poz-
nati imena ljudi, ki so ime-
li koristi od posojil, ki niso 
bila nikoli vrnjena. Na Islan-
diji so imena prišla na dan s 
pomočjo žvižgačev. Potekala 
je tudi močna parlamentar-
na preiskava. Iz tujine so se 
vrnili številni islandski ban-
čniki in pri tem pomagali. 
Rezultati preiskave so ime-
li močan katarzičen učinek. 

Nekaj podobnega potrebuje 
tudi Slovenija ¼ « (Vir: www.
dnevnik.si) Se strinjate?

Dosegli »agreekment«

Mimo Grčije ne moremo. 
Zato še nekaj cvetk iz grških 
logov. Janis Varufakis, grški 
finančni eksminister: »Raje 
bi si odrezal roko, kot pod-
pisal dogovor, ki ne vključu-
je prestrukturiranja grške-
ga dolga.« (2. 7.) In še: »Kar 
počnejo z Grčijo, ima ime 
– terorizem.« (4. 7.) Alek-
sis Cipras, grški premier: 
»Grčija je v zadnjih letih pos-
tala eksperimentalni labora-
torij za varčevalne ukrepe. 
A ti so bili več, kot so običaj-
ni državljani lahko prenes-
li.« (8. 7.) Grška upokojen-
ka Irini Skordari: »Raje živi-
mo v revščini, kot da pade-
mo v kaos.« (10. 7.) Donald 
Tusk, predsednik Evropske-
ga sveta: »Danes smo imeli 
le en cilj: doseči dogovor. Po 
17 urah smo ga le dosegli – 
agreekment.« (13. 7.)

Grk Zorba

Nazadnje se spomnimo 
še kultnega filma Grk Zorba 
(1964). Ne le zaradi Grčije, 
tudi zato, ker je aprila mini-
lo sto let od rojstva igralca, 
ki je ta legendarni lik upodo-
bil: Anthony Quinn (1915–
2001) ¼ Grki niso le kriza, še 
vedno so predvsem klasika.

Bančni kriminal in Eva Joly
Junija je Slovenijo obiskala francoska preiskovalna sodnica Eva Joly, ki je v odkrivanju bančnega 
kriminala to, kar je bila Carla del Ponte v preganjanju vojnih zločinov v Jugoslaviji. Tudi v Sloveniji bi bilo 
zanjo veliko dela …

Pravnica Eva Joly (rojena v Oslu, 1943), evroposlanka in 
neutrudna preiskovalka bankirskega kriminala. / Foto: Wikipedija

Varljiva nasmeška finančnih ministrov: nemški Wolfgang 
Schäuble in grški Janis Varufakis; prvi je še na sceni, drugi 
se te igre ne gre več. / Foto: Wikipedija

Igralca Anthony Quinn (levi) in Alan Bates v legendarnem 
filmu Grk Zorba (1964) / Foto: Wikipedija



Na robu

petek, 17. julija 201514

Na Gorenjskem v deželi Kranjski

Valentin Vrbnik iz kranjske kiparske delavnice
Med gorenjskimi kipar-

ji bo ostal v trajnem spomi-
nu kranjski kipar Valentin 
Vrbnik, seveda zaradi svo-
jih oltarjev, ki še vedno stoji-
jo po gorenjskih in tudi dru-
gih cerkvah. Rodil se je oko-
li leta 1714 v Kranju, umrl pa 
je 16. julija 1799 tudi v Kra-
nju, kjer je imel svojo kipar-
sko delavnico. V Kranju je 
bila sicer bolj znana Layerje-
va slikarska delavnica (oltar 
na Brezjah), vendar je šlo 
tudi pri Vrbnikih za tradici-
jo, ki sta jo uveljavljala tudi 
njegov oče in kasneje še sin. 

Valentin Vrbnik se je uve-
ljavil kot kakovosten rez-
bar figuralike zrelega baro-
ka. Opremljal je cerkve po 
Gorenjskem in Zasavju. 
Leta 1757 je naredil oltar sv. 
Rešnjega telesa za cerkev v 
Naklem, leta 1762 oltar sv. 

Andreja za cerkev v Zbil-
jah, leta 1765 glavni oltar za 
cerkev v Valburgi, leta 1777 
stranska oltarja v cerkvi sv. 
Neže na Golčaju. Pripisuje-
jo mu še nekaj oltarjev, ki pa 
niso podpisani. Po znanih 
podatkih naj bi skupaj nare-
dil oltarje na okoli petdeset-
ih lokacijah. 

Valentinov oče je bil ver-
jetno Anton (1675–1750), 
kipar v Kranju. Valentin je 
verjetno prevzel očetovo 
delo potem, ko se je pri njem 
tudi izučil. Valentin je imel 
sina Janeza (1636–1805), ki 
je proti koncu 18. stoletja 
prevzel očetovo obrt. Janez 
je slovel po najbolj plodovi-
ti gorenjski kiparski delav-
nici v 2. polovici 18. stoletja. 
Ker ni ohranjenih natanč-
nih zapisov, nekatere Valen-
tinove stvaritve mešajo z 

Janezovimi in tudi obrat-
no. Vsekakor kaže, da je bila 
Vrbnikova delavnica poleg 
delavnice slikarja Layerja. 
Tudi on je delal za cerkve po 

Gorenjskem in Zasavju. Bil 
je odličen rezbar. 

Poleg že omenjenih mu 
pripisujejo tudi oltarje v pod-
ružnični cerkvi sv. Andreja 

na Rečici pri Bledu, v Dobu, 
na Kumu, v Selcih, na Sv. 
Joštu nad Kranjem, v cerkvi 
sv. Martina v Stražišču pri 
Kranju in v Tunjicah ¼

Peter Colnar

Zanimivi Gorenjci tedna iz dežele Kranjske:

   Na Jesenicah se je 13. 7. 1922 rodil pisatelj Miha Klinar. Na Jesenicah in 
 v Kropi je do leta 1952 deloval kot novinar, od leta 1952 kot svobodni književnik 
 na Jesenicah. 
   V Kranju se je 14. 7. 1914 rodil književnik Albert Papler. Napisal je prvo 
 slovensko TV-nadaljevanko Večerna šola, predvajano v letih 1965–1966.
   V Kranju se je 15. 7. 1885 rodil grafik in organizator slovenskega sokolstva in 

načelnik jugoslovanskega Sokola Miroslav Ambrožič. 
   V Vodicah se je 16. 7. 1862 rodil agrokemik, esperantist Franc Štupar. Bil je 

eden prvih slovenskih esperantistov. V esperanto je prevedel več slovenskih 
pisateljev. 

   V Kranju se je 16. 7. 1981 rodil smučarski skakalec Robert Kranjec. 
   V Radovljici se je 18. 7. 1898 rodil poveljnik Slovenske legije Mirko Bitenc. 

Pred 2. svetovno vojno je bil profesor v Celovcu. Obsojen je bil na smrt in ubit 
20. 4. 1948.

... »Zaljka mi je pogosto pri-
našala knjige, ki sem jih bra-
la pozno v noč. Nisva dosti 
govorili, vseeno sem jo ime-
la rada, ker me ni tepla, pa še 
jesti mi je dala, če sem bila 
lačna. Včasih me je vzela s 
seboj na tržnico, naučila me 
je, kako se nasmihati gospo-
di, ki je prihajala po nakupih 
¼ « se je spominjala Marija.

»Med drugo svetovno voj-
no je bilo za naju z Zaljko zelo 
težko,« nadaljuje s svojo zgo-
dbo Marija. »Njiva, na kate-
ri sva gojili korenje, majaron 
in fižol, je bila pogosto opus-
tošena, zelenjava pokradena. 
Zaljka se je odločila, da bo 
raje redila zajčke in kokoši. 
Imela jih je ves čas na dose-
gu oči, če ne drugega. Nešte-
tokrat se je zgodilo, da sem 
morala čez poletje spati na 
prostem, pod milim nebom. 
O tem, kako me je bilo strah, 
ne bom govorila ¼ « 

»Kakšna pa je razlika med 
solatarico in branjevko?« me 
je zanimalo, medtem ko je 
njena hči prinesla šabeso, ki 
jo izdeluje po starem Mariji-
nem receptu, podedovanem 
od Zaljke.

»Zelo velika!« je odgovori-
la z mičkeno povzdignjenim 
glasom. »Solatarice smo zele-
njavo pridelovale same, bra-
njevke pa so jo od nas kupo-
vale in jo potem prodajale. 
Včasih so se med seboj tudi 
pošteno sprle. Zaljka ni špa-
rala z jezikom. Sicer so o njej 
govorili, da je pol ženska pol 
moški. Ne vem, koliko je bilo 
v teh besedah resnice, nikoli 
je nisem videla slečene, vem 
pa, da žensk na splošno ni 
marala. Moških pa še manj. 
Tudi najtežja dela je opravi-
la sama, malo tudi z mojo 
pomočjo. Kadar sem tarnala, 
da me © vse boli© , me je zavrni-
la, da od ležanja niso še niko-
mur zrasle mišice. Spomin-
jam se, da sem vojake vide-
vala le od daleč. Zelo sem se 
jih bala. Zame so bili vsi ena-
ki. Vsi so imeli na sebi uni-
forme. Zaljka me je učila, da 
so moški, ko si nadenejo uni-
formo, še hujši, predvsem pa 
so v njej vsi enaki. Ne glede 
na to, na kateri strani pravi-
ce se borijo. Neko jutro me 
je prebudilo glasno govorje-
nje. Ura je bila komaj malo 
čez pol peto, sicer sva nekoč v 
tem času s cizo že hiteli proti 
tržnici, med vojno pa nikoli. 
Neka ženska je Zaljko ognje-
vito prepričevala, da bi za 
nekimi ljudmi špijonirala. 

Češ da ima kot zelenjada-
rica dostop do mnogih lju-
di, menda tudi do © politično 
spornih© . Pa jo je Zaljka gro-
bo zavrnila, nazadnje celo 
postavila pred vrata ter grom-
ko zaloputnila z njimi. Še 
potem, ko sem, vsa prestra-
šena, prišla v kuhinjo, se je 
tresla od besa. Ko se je malo 
umirila, sem od nje dobi-
la še eno lekcijo, ki je takrat 
sicer nisem razumela, danes 
jo pa: ni bolj zavrženega člo-
veka, kot je tisti, ki vohuni za 
bližnjim in ga potem še izda-
ja. Ko je nehala deliti nasvete, 
se je postavila predme, rekoč, 
da mi bo lastnoročno zavi-
la vrat, če bom kdaj kaj tak-
šnega počela. Bilo me je gro-
za njenih besed, a sem si jih 
vseeno zapomnila. 18. julija 
1945. leta sem jo našla mrtvo 
med glavicami solate. Nek-
do jo je ustrelil v hrbet, kdo 
je bil, nisem nikoli izvedela. 
Ostala sem brez močne in 
pokončne ženske nemogo-
čega obnašanja, ki je zame 
vseeno imela mehko srce. 
Bilo me je zelo strah. Priš-
li so neki ljudje, ki so trdili, 
da so njeni sorodniki, mene 
pa so postavili pred vrata. 
Ženska, oblečena v črno, je 
budno pazila, da nisem vze-
la ničesar iz hiše. Ukazali so 
mi, naj grem domov, jaz pa 
sploh nisem vedela, kje sem 
doma! Ker niso vedeli, kako 
bi se me drugače znebili, so 
dali oglas v časopis Slovenski 
poročevalec. Da sem sirota in 
iščem sorodnike. Po nekem 
čudežu je oglas prebral moj 

brat Vinko, ki je čez kakšen 
teden prišel pome. Videla 
sem ga prvič v življenju, in 
če ne bi bila z njim njegova 
noseča žena, mu ne bi zaupa-
la. Po drugi strani sva si bila 
zelo podobna, oba sva ime-
la naravno skodrane kostan-
jeve lase. Pogovarjala sva se 
kot tujca, predlagal mi je, naj 
grem z njim k drugim bra-
tom in sestram, ki me bodo 
morda vzeli k sebi. Pa sva šla. 
Med popolne tujce. Nič si 
nismo imeli povedati. Sedeli 
smo za mizo, grizli zgodnja 
jabolka in molčali. Nakar mi 
eden od njih reče, da sem že 
dovolj stara, da bi lahko pos-
krbela zase. Vsi drugi mu pri-
kimajo, nato se dvignejo od 
mize in odidejo. Vinko me 
hočeš nočeš odpelje s seboj, 
kar ni bilo všeč njegovi ženi. 
Živela sta v eni sami sobi in 
prisotnost tujke jima ni bila 
najbolj prijetna. Že naslednji 
dan me je odpeljal v neko hišo 
v središču Ljubljane. Za služ-
kinjo. Možakar, ki me je spre-
jel, mi je zabičal, da ne smem 
nikomur črhniti, zakaj so me 
vzeli k sebi. Ker bi lahko zapr-
li njega, mene pa tudi. Pos-
tala sem deklica za vse. Še 
sreča, da nisem znala kuha-
ti, drugače bi morala početi 
tudi to. Živeli smo v tretjem 
nadstropju, korito z vodo pa 
je bilo še zmeraj v pritličju. 
Neštetokrat sem šla po sto-
pnicah gor in dol, saj sem 
jo prinašala tako za umiva-
nje kot za v kuhinjo. Ker sta 
bila oba zelo pomembna, so 
jima kmalu napeljali vodo v 

stanovanje, naredili so tudi 
kopalnico. Prvič v življen-
ju sem od blizu videla kad. 
Gospa se je v njej namaka-
la vsako dopoldne, ko njene-
ga moža ni bilo doma. Potem 
jo je prihajal obiskovat nek 
moški. Ko je bil pri njej, sem 
morala iti ven, zato ne vem, 
kaj sta počela. Ker nisem bila 
lačna, se nisem pritoževala. 
Potem pa je počilo. Prišla je 
nekakšna komisija, ki je ugo-
tovila, da ima družina kljub 
pomembnosti preveč prosto-
ra. Zgodilo se je nekaj never-
jetnega! V njihovo stanova-
nje so vselili še dve družini. 
Gospod in gospa sta se prese-
lila v jedilnico, ki sta jo spre-
menila v spalnico, jaz pa sem 
potem spala v kuhinji. Življe-
nje s toliko ljudmi na kupu je 
postalo nevzdržno. Gospod 
se je šel večkrat pritožit, a je 
potem odnehal, ker so mu 
zagrozili, da ga bodo povsem 
razlastili, če ne bo dal miru. 
Stanovanje se je že kmalu 
spremenilo v svinjak, saj pri-
šleki niso imeli niti najma-
njšega pojma o čistoči. Eden 
od njih je tudi pil, in ko ga je 
imel pod kapo, je začel lazi-
ti za menoj. Bila sem že na 
pol odrasla, vedela sem, kak-
šni so njegovi nameni. Zdelo 
se mi je, da naredim najbolj-
še, če izginem. A kam? Stala 
sem pred tramvajem in raz-
mišljala, naj vstopim ali ne. 
Se odpeljem ali ne. Potem 
sem se odločila, da grem kar 
peš. Od ene gostilne do dru-
ge. Spraševala sem, ali pot-
rebujejo kakšno pomivalko 
posode, služkinjo, natakari-
co, karkoli. Nisem imela sre-
če. Šele ko sem že povsem 
obupala, so se me usmilili 
na Viču, pri Žabarju. Ko so 
me vprašali, ali znam kuha-
ti, sem se zlagala in prikima-
la. A me kuharica ni spustila 

za štedilnik, o ne! Morala 
sem pomivati posodo, čistiti 
pomivalno korito, loviti miši. 
Ko sem dobila prvo plačo, 
sem jokala od sreče. Toliko 
denarja nisem še nikoli ime-
la pri sebi. Žal sem potem 
večino dala za sobico, ki sem 
jo delila še z dvema drugima. 
Kupila sem si dvoje spodnjih 
hlač, ena od znank pa mi je 
naredila dva predpasnika. Za 
© pinte© , ki sem jih nujno pot-
rebovala ob mesecu, mi je 
zmanjkalo denarja. Ko sem 
imela menstruacijo, sem si 
v hlače stlačila staro spalno 
srajco. Žal se je hitro svaljka-
la in potem me je bilo ves čas 
groza, kdaj mi bo padla na tla. 
Prvič v življenju sem si ure-
dila tudi osebne dokumen-
te. Danes, ko gledam nazaj, 
vem, da sem imela veliko sre-
čo. Čeprav nisem imela niko-
gar, razen angela, ki bi pazil 
name, se je zmeraj dobro 
izšlo. Na kozolcih ali na pro-
stem sem le redkokdaj spa-
la. Poznala sem žensko, ki je 
delala v neki gostilni, a je vse 
poletne noči spala za železni-
ško progo, na zelo nevarnem 
mestu, ker se je bala, da bi jo 
odkrili. Nosila sem čevlje, ki 
so bili več kot številko preve-
liki, umivala sem se komaj 
kdaj, preoblačila skoraj niko-
li. Moških sem se zelo bala, 
ker sem vedela, da lahko žen-
ski naredijo silo, da zanosi. 
Kam bi z otrokom, če sem 
še sama živela iz rok v usta? 
Brez bližnjih, brez domačih. 
Boj za preživetje je bil krut 
in brezobziren. Včasih sem 
poslušala radio, vsi so govo-
rili o svobodi, o pravicah za 
malega človeka. Kakšne pra-
vljice! Še takrat, ko sem bila 
pol dneva prosta, sem mora-
la na udarniško, ko se je ods-
tranjevalo ruševine ¼ «

(Nadaljevanje prihodnjič)

Nikogaršnji otrok, 2. del

Znajti se je bilo treba
Milena Miklavčič

usode



V težkih časih  
smo vklopili trmo
Okarina etno festival je ena 
najpomembnejših blejskih 
stalnic. Že petindvajset let. 
Zato, ker je pred toliko in več leti 
znani Blejec, lastnik restavracije 
Okarina, Leo Ličof razmišljal, da 
si Bled in Blejci zaslužijo nekaj 
več in predvsem drugačnega.  
Leo danes razmišlja enako. 

»STRAN 16

Z godali  
po poljsko
Volosi, četrtek,  
30. julija, ob 20.30  
na Blejskem gradu

»STRAN 17

Igor Kavčič

V časih je bilo prav 
zanimivo gleda-
ti zakoreninjene 
Gorenjce, ki so 
svoje srce sicer 

počasi, a vendarle, odpirali 
zvokom in glasbi z drugega 
konca sveta. Etno glasbi se je 
preprosto nemogoče upre-
ti,« v pogovoru na naslednji 
strani spomine na čudovita 
okarinska poletja obuja Leo 
Ličof, pobudnik in vsa leta 
umetniški vodja, v roman-
tičnem jeziku pa nedvomno 
oče Okarina etno festivala, ki 
je v vseh teh letih postal ena 
neformalnih blejskih insti-
tucij. Okarina preprosto ne 
sme manjkati in ta blejski 
praznik glasb sveta res nobe-
no poletje ni izostal, čeprav 
mu je bila okolica včasih bolj 
drugič manj naklonjena. In 
kot dodaja Ličof, brez Zavo-
da za kulturo Bled, ki je zad-
njih osem let prevzel organi-
zacijske niti, festival bržko-
ne ne bi bil tak, kot je.

Letos je Okarina spet tis-
ta prava, kaj prava, ko bos-
te prebrali to prilogo, boste 
le še izbrali med koncerti, ki 
jih preprosto ne boste žele-
li zamuditi. Tokrat predsta-
vljamo le nekaj izvajalcev, 
več o njih je moč izvedeti v 
programski knjižici oziro-
ma na spletni strani www.

festival-okarina.si. Med 18 
nastopajočimi tako najde-
mo vrhunske glasbenike in 
zasedbe, ki prihajajo iz Slo-
venije, Hrvaške, Kube, Peru-
ja, Brazilije, Poljske, Reuni-
ona, Sardinije, Vietnama, 
Irske, ZDA, Španije, Katalo-
nije, Izraela in Portugalske. 

Festival se bo letos urad-
no začel že danes, v petek, 
17. julija, ob 20. uri na Blej-
ski promenadi z Blejsko noč-
jo. Danes se bo predstavi-
la zelo pisana trojica glasbe-
nikov iz Slovenije: prodorni 
primorski raper Smaal Tokk, 
neugnana rdečelasa rokerica 
Neca Falk in glasbena sku-
pina Kontrabant iz Mengša. 
Po tednu premora se bo fes-
tival nadaljeval prihodnji pet-
ek, 24. julija, ko bo veliki oder 
Blejske promenade od 20.30 
dalje najprej ogrevala zased-
ba Mercadonegro z glasbe-
niki s Kube, Peruja, Brazilije 
in Kolumbije. Med njihovim 
koncertom bodo obiskovalci 
lahko pokazali tudi svoje zna-
nje salse ali pa se bodo v pri-
stnem latino vzdušju nauči-
li prvih korakov. V sredo, 29. 
julija, bo Blejska promenada 
zaživela v južnoafriških rit-
mih skupine Abavuki.

Trije nadaljnji koncerti se 
bodo selili v čarobni ambi-
ent Blejskega gradu. Na treh 
zaporednih večerih bodo 
nastopili skupina s Poljske 

Volosi, tenorji s Sardinije 
Tenores di bitti in Frankie 
Lane ter Paul Kelly z Irske. 
Avgust bodo odprli duet iz 
Vietnama Lotus Ensemble 
in bluesman Big Daddy Wil-
son iz ZDA. 

V nadaljevanju se bo fes-
tival spet preselil na Blej-
sko promenado, ki jo bo naj-
prej preveval prodoren glas 
hrvaške dive Josipe Lisac, 

naslednji dan bo zazvene-
la domača Godba Gorje, 
sledila bo izvrstna vokalist-
ka s Severne Irske Cara Dil-
lon, nato se bomo spet poda-
li na jug v Španijo z vokalis-
tko Carmen Paris. Zasedba 
Simangavole prihaja iz fran-
coskega departmaja Reu-
nion, skupina Calima pa iz 
Katalonije. Zadnja dva dni 
bosta nastopili dve vokalistki 

s skupinama, in sicer Ester 
Rada iz Izraela, na zaklju-
čnem večeru pa bo nasto-
pila Gisela Joao s Portugal-
ske. Naj dodamo, da vstopni-
ne za koncerte na Promena-
di (zapisano z veliko začetni-
co, saj ta postaja novo blej-
sko prizorišče) ni, za kon-
certe na Blejskem gradu pa 
šteje plačilo vstopnine za 
grad. Na letošnjo Okarino 

pa bo ves čas festivala vabi-
la tudi razstava fotografij na 
obali blejskega jezera. S šti-
rinajstimi fotografijami na 
velikem formatu (130 x 100 
centimetrov) se predstavlja 
zadnja leta zvesti fotograf-
ski spremljevalec festivala 
Rok Mučič. Njegovi portre-
ti nastopajočih na lanskolet-
nem festivalu so odlični, kot 
se za Okarino spodobi.

Glasbe sveta so spet doma 
Glasbe sveta se letos že petindvajsetič po 
vrsti vračajo na Bled. Pod okriljem Okarina 
etno festivala je v četrt stoletja na Bledu 
nastopilo več kot dvesto dvajset zasedb in 
posameznikov z vseh celin. Jubilejni festival 
prinaša osemnajst novih priložnosti za 
glasbeno uživanje.

Letošnja Okarina je spet tista prava, saj se bo na festivalu zvrstilo kar osemnajst zasedb z različnih koncev sveta. / Foto: Tina Dokl
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Igor Kavčič

Pošljiva spomin 25 
let nazaj. Prvi Oka-
rina etno festi-
val ste na Pristavi 
organizirali komaj 

mesec in pol po slovenski 
osamosvojitveni vojni. Kaj 
vas je, moškega v najboljših 
letih, spodbudilo, da ste se 
lotili tovrstnega glasbenega 
projekta?

»Ideja o glasbenem festi
valu je v meni tlela že v času 
nekdanje države, ko so bila 
tovrstna druženja, javni kon
certi in podobne manifesta
cije prepovedane oziroma 
so bila privilegij predvsem 
določenih politično zaneslji
vih organizacij, nasprotno pa 
zasebna pobuda ni bila ravno 
zaželena. V avgustu tistega 
leta smo tako v Pristavi orga
nizirali prvi festival. Spomi
njam se, da sem z navdu
šenjem in odprtimi rokami 
sprejel spremembo v mišlje
nju takratnih oblasti, ki so z 
dovoljenjem podprle organi
zacijo festivala. Veliko sem 
potoval po tujini, kjer sem 
videl mnoge podobne festi
vale, pa sem nekaj tega želel 
prenesti v naše kraje. Prepri
čan sem, da glasba pripomo
re k druženju ljudi, kar nam 
in skupnosti, v kateri živimo, 
daje kulturno moč in širino v 
razmišljanju. V glasbi ni pro
stora za ideološke opredelit
ve, saj je predvsem medij, ki 
združuje na prvi pogled zelo 
različne ljudi.« 

Prvi sta pogum za prihod v 
Slovenijo pokazali skupini iz 
Češke in Hrvaške, festival pa 
je bil sicer najbrž precej udar-
niški?

»Prvi poskus je bil seveda 
skromen. To je bil čas, ko smo 
po Bledu še hodili po prstih, 
saj nisi vedel, ali bo počilo iz 
kakšnega grma ali ne. Lahko 
pa potrdim, da je ta mali fes
tival pomenil tudi manifesta
cijo nove dobe, novega časa, 
za kar so bili še kako zainte
resirani tudi domačini z Ble
da in okolice. To se je potr
jevalo tudi leta kasneje vse 
do danes. Ko je prva osamo
svojitvena evforija popustila, 
smo kaka tri leta kar dobro 
uspevali, poleg družabnega 
utripa pa je vedno pomem
bnejša postajala tudi razno
likost in atraktivnost izvajal
cev. Najprej sem razmišljal o 
festivalu s širšim glasbenim 
razponom od jazza do rocka, 
a sem se kasneje usmeril v 
etno, saj ta pokriva večji spek
ter družbe. Druženje na kon
certih je tako generacijsko 

kompletno, od družin z otro
ki do srednje generacije in 
starejših.«

Ob v začetku pretežno slo-
venskih izvajalcih ste kas-
neje na festival vse pogoste-
je začeli vabiti tudi skupine 
najprej iz sosednjih držav, 
kasneje pa še iz drugih delov 
sveta ...

»Na začetku smo razpola
gali z zelo skromnimi finan
čnimi sredstvi, zato si nis
mo mogli privoščili dražjih 
tujin skupin. Res pa je, da 
so domače skupine, ki igrajo 
etno glasbo, tudi same imele 
željo po afirmaciji na novem 
etno poligonu. Etno glasba so 
korenine vse glasbe, ki jo pos
lušamo. Razlike med različ
nimi vrstami glasbe so tudi v 
tem, koliko in kaj nekdo tej 
osnovi muzike še doda. Žal 
pa opažam, da je vse več sla
be komercialne glasbe.«

Saj res, zakaj ste festival poi-
menovali Okarina?

»Okarina prihaja iz moje 
male trgovinice spominkov, 
ki sem jo v osemdesetih letih 
imel v Golf hotelu. Turistič
ni vodič iz Grčije mi je nekoč 
prinesel glineno okarino, ki 
je igrala. Izkazalo se je, da 
je goste v prodajalni najbolj 
zanimala prav ta okarina. 
Našel sem mojstra, ki je nare
dil nekaj replik in okarina je 
postala prava prodajna uspe
šnica. Prodal sem jih lepo šte
vilo in s tem kasneje financi
ral gostilno. Tudi sam sem 
bil prej turistični vodič. Poln 
energije sem potem začel v 
Golf hotelu. Takrat sem iz 
žice na cesti znal narediti 
spominek in ga prodati. Res
tavracija Okarina in festival s 
tem imenom sta bila kasne
je nekako logično nadaljeva
nje.«

Tudi festivalska Okarina je 
uspešno rasla in sredi devet-
desetih v desetih dneh ponu-
dila tudi več kot 25 nastopa-
jočih posameznikov oziroma 
ansamblov. Festival je takrat 
dosegel tudi širšo slovensko 
prepoznavnost ... 

»Festival je počasi, a vztraj
no rasel. Kot vidite, smo 
medijskega pokrovitelja z 
vašo časopisno hišo dobili 
šele po petindvajsetih letih. 
Slovenska družba še vedno 
težko sprejema nove stvari. 
Spomnim se odnosa županov 
in nekaterih institucij v regi
ji do festivala, češ – kar delaj
te, to je pa res fina stvar, kar je 
bila pogosto tudi edina njiho
va © podpora© . Festival je danes 
po kvaliteti na enakem ali celo 

višjem nivoju, kot Druga god
ba v Ljubljani, a je medijsko 
še vedno največkrat obravna
van le kot še eden od mnogih 
festivalov v slovenskem pros
toru. Z Zavodom za kulturo 
Bled, ki se nam je pri organi
zaciji festivala pridružil pred 
osmimi leti, smo dobili novo 
energijo in zagon. Seveda pa 
še danes vztrajamo pri tem, 
da glavni interes festivala ni 
finančni, ker bi s tem zane
marili osnovno idejo, ki je 
bila narediti dober žur in obi
skovalcem ponuditi druženje 
ob dobri glasbi. Včasih je bilo 
prav zanimivo gledati zakore
ninjene Gorenjce, ki so svo
je srce sicer počasi, a vendar
le, odpirali zvokom in glasbi 
z drugega konca sveta. Etno 
glasbi se je preprosto nemo
goče upreti.«

Kot ste dejali, je festival imel 
tako vzpone kot padce. So 
bili ti povezani tudi s selitvijo 
koncertnih prizorišč iz Zdra-
viliškega parka na Pristavo?

»Slovenija je bila v nekem 
trenutku na zelo visoki kul
turni in umetniški ravni, a 
smo kasneje zaspali na lovo
rikah, kulturi pa je bilo name
njenega vedno manj denarja. 
Tudi nam je to okrnilo pro
gram. Spomnim se sredi
ne devetdesetih let in zgod
be o uspehu, ko ni manjka
lo pokroviteljev, sicer skro
mnih, a vendarle. Potem so 
dobri časi minili, vedno več 
denarja v raznih firmah se je 
najbrž trpalo v zasebne žepe. 
Takrat smo vklopili rezerv
ne motorje, ki se imenujejo 

trma, in pet, šest suhih let šli 
po kolenih in vendarle pre
živeli. Za vse smo poskrbe
li sami, saj smo bili občinski 
oblasti in gospodarstvu bolj 
bolečina tam zadaj, češ pa naj 
imajo, če že hočejo.

Mislim, da selitev na Pri
stavo ni bila tako problema
tična, akustika tam je ideal
na, prav tako ambient in tudi 
obisk je bil zelo dober. Vča
sih se mi je prizorišče zde
lo celo premajhno. Prizoriš
če je bilo idealno, a so se poja
vile težave s samim objektom 
in smo se spet selili v Zdravi
liški park. Seveda pa smo se 
morali prilagajati tudi občin
ski oblasti, če smo hoteli nji
hov prispevek v svoj festival
ski proračun. Vseeno je bilo, 
kam so nas prestavili, festival 
smo naredili prav vsako leto.« 

Letos se prizorišče prvič seli 
na Promenado. Kaj menite o 
novi lokaciji?

»Promenado smo © dobili©  
za petindvajsetletnico. Prizo
rišče je zelo atraktivno, prvič 
doslej se mi zdi, da bo šlo za 
res pravo koncertno prizoriš
če: oder bo pod cesto, za njim 
se bo odpiral razgled na jeze
ro, otok, grad, prijazen obi
skovalcem pa bo tudi pros
tor za spremljanje koncertov, 
ki se bo širil po travniku nad 
odrom. Ker bo na letošnjem 
festivalu obilo dobre glasbe, 
lahko le upamo in prosimo 
bogove za lepo vreme. Upam, 
da bo to prizorišče trajnejše, 
sicer pa sem že pred leti pre
dlagal tudi oder na jezeru. A 
to najbrž še ne bo tako hitro.«

Z osemnajstimi nastopajo-
čimi se festival vrača na pota 
stare slave. Poleg tega, da 
gre za okrepljen program, ta 
letos izstopa tudi po kvaliteti.

»Za petindvajsetletnico 
smo nekoliko bolj napeli 
mišice, Zavod za kulturo, ki 
je tudi nosilec projekta fes
tivala, je pomagal potegniti 
voz naprej oziroma tja, kjer 
je mogoče pred leti že bil.«

Med skupinami iz Južne 
Amerike, Afrike, Azije, ZDA 
in različnih koncev Evrope bo 
na letošnji Okarini domače 
barve zastopala Godba Gor-
je. Z njihovim programom 
med drugim povezanim tudi 
z Avsenikom boste predstavi-
li del naše glasbene kulture.

»Gorjanska godba s trdno 
gorenjsko glasbeno linijo si 
vsekakor zasluži priznanje 
za dolgoletno uspešno delo 
in številne nastope doma 
in po svetu. Gre za čudovit 
ansambel, ki je edini v tem 
delu Gorenjske, ki predstav
lja našo avtentično dušo. Je 
simpatična, v sebi ima srč
nost in je tisto, kar lahko ved
no in vselej predstavimo obi
skovalcem Bleda. Ansambel 
je odličen, sicer ga ne bi vabil 
v eminentno druščino na
stopajočih na Okarini.

Siceršnji program sem 
izbral na festivalih, ki jih 
vsako leto obiščem po Evro
pi. Mogoče je ena značilno
sti letošnjega programa, da 
je precej ženskih vokalistk, 
pogled v program pa napo
veduje, da bomo videli in sli
šali kar precej sveta. Težko bi 

koga nastopajočih izpostav
ljal, saj je vsaka posamezna 
skupina kamenček v moza
iku festivala.«

Kako se počutite po četrt sto-
letja sodelovanja z glasbeni-
ki iz vsega sveta, imate obču-
tek, da je vsakoletno življenje 
s festivalom kakorkoli vpliva-
lo tudi na vašo osebnost?

»Čeprav je glasba zelo než
na zadeva, je v pogledu pro
dukcije festivala treba vedeti, 
da gre za posel. Za nastope se 
dogovarjam z agenti in pos
lovneži, pri tem se pojavlja
jo različni interesi in zahte
ve ¼  To je kruta realnost brez 
romantike. Preprosto moraš 
biti dober pogajalec za čim 
ugodnejšo ceno. Verjemite 
mi, da je to težko, kadar na 
vsak način hočete pripeljati 
kakšnega izvajalca na Bled, 
hkrati pa glede na svoje zmo
žnosti doseči čim bolj opti
malne pogoje.

Po drugi strani pa se je v 
vseh teh letih zgodila vrsta 
čudovitih srečanj z glasbe
niki, kar je nedvomno širi
lo moja obzorja in mi vse
skozi dajalo dodatne ener
gije. Glasbeniki so poslan
ci nečesa dobrega, pozitiv
nega. Večje zvezde so, bolj 
preprosto delujejo, pa naj 
bo to Paul McCartney ali 
pa glasbena skupina iz zad
nje albanske vasi. To je tisto, 
kar me žene naprej, in pre
den bom festivalsko ener
gijo prenesel na nekoga, ki 
me bo nasledil, bo na Bledu 
še slišati kakšno Okarino po 
mojem izboru.«

V težkih časih smo vklopili trmo
Okarina etno festival je ena najpomembnejših blejskih stalnic. Že petindvajset let. Zato, ker je pred toliko in več leti znani Blejec,  
lastnik restavracije Okarina, Leo Ličof razmišljal, da si Bled in Blejci zaslužijo nekaj več in predvsem drugačnega. Leo danes razmišlja  
enako. »Ljudje se moramo družiti med seboj,« je prepričan, »ob glasbi s celega sveta je to še toliko lažje.« In lepše.

»Etno glasba so korenine vse glasbe, ki jo poslušamo,« je prepričan Leo Ličof, idejni oče in pobudnik Okarina etno festivala,  
ki je v petindvajsetih letih postal stalnica blejskega poletja. / Foto: Tina Dokl 

Pogovor
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Igor Kavčič

V 
Godbi Gorje se 
nič ne zgodi kar 
tako. Prav vsa-
ka stvar, ki se je 
v 35-članskem 

godbenem sestavu loti-
jo, ima svoj razlog, namen 
in pomen. To velja tudi za 
nastop na letošnjem Okari-
na etno festivalu. »Leo Ličof 
nas je že nekaj časa nago-
varjal, da bi nastopili v okvi-
ru festivala, saj smo s svojo 
glasbo tesno vpeti v doma-
če okolje in kot taki odraža-
mo neki ©etno © teh krajev,« 
razmišlja Jernej Lipičnik, 
katerega trobento pri gor-
janski godbi poslušamo že 
24 let. Seveda so počaščeni 
in ponosni hkrati, zavedajo 
pa se tudi odgovornosti, ki jo 
prinaša nastop na Okarini. 

Tako domačim kot tujim 
poslušalcem želijo posredo-
vati kar najboljši ©š timung© 
in s tem pokazati spoštova-
nje do glasbe, ki jo igrajo. 
V skladu s svojo etno tradi-
cijo godba večinoma izvaja 
repertoar, sestavljen iz slo-
venskih narodnih, Avseni-
kovih valčkov in polk ter viž 
Lojzeta Slaka, tu pa so tudi 
skladbe zabavne in filmske 
glasbe. 

Godba Gorje je amater-
ski glasbeni kolektiv, katere-
ga začetki segajo v leto 1907, 
ko so jo ustanovili v okviru 
domačega gasilskega druš-
tva. Po dolgoletnem premo-
ru je godba ponovni zagon 
doživela po drugi svetovni 
vojni, leta 1969 pa so god-
beniki kot prvi v Sloveniji 
oblekli narodne noše, kar so 
kasneje posnemale mnoge 

slovenske godbe. V njiho-
vi zgodovini je pomembna 
prva turneja v Francijo leta 
1986. V mestu Villefran-
che-de-Rourergue so Gor-
janci tako navdušili Franco-
ze, da so ti ustanovili Klub 
prijateljev Slovenije, s kate-
rimi si člani godbe še vedno 
izmenjujejo obiske.

Godba Gorje je od takrat 
redno obiskovala festivale po 
Evropi, od Češke, Slovaške, 
do Španije in Severne Irske. 
Pred dvanajstimi leti so prvič 
odpravili na festival trubačev 
v Gučo in istega leta nastopili 
na turneji na karibskem oto-
ku Martinique. Lani je god-
ba nastopila na otvoritveni 
paradi Oktoberfesta. God-
bi že štirinajsto leto dirigira 
mag. Klemen Repe, ki zan-
jo piše tudi skladbe, prired-
be in aranžmaje. 

In kakšen bo tokratni kon-
certni program? »Začetna 
točka bo presenečenje za 
publiko, igrali bomo avtor-
sko delo Klemena Repe-
ta, program pa bo tudi sicer 
nekoliko poseben,« je skri-
vnosten Jernej, ki seveda 
obljublja tudi standardni 
repertoar slovenske naro-
dne glasbe, venčke polk in 
valčkov Slavka Avsenika in 
Lojzeta Slaka, slišali bomo 
kakšno staro češko za ©pleh©, 
znana je njihova suita v treh 
delih Pod Triglavom ¼ Če 
za Godbo Gorje zapišemo, 
da vedno znova poskuša biti 
originalna in samosvoja, ne 
bomo zgrešili. Lahko igrajo 
na odru Cankarjevega doma 
ali pa na poroki. Tokrat v naj-
boljši sestavi na Blejski pro-
menadi. Z ©a rcnijami© seve-
da. 

Muzika so  
najboljš’ »arcnije«
Godba Gorje, ponedeljek, 3. avgusta, ob 20.30 na Promenadi
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Igor Kavčič

Po slovenskem uvo-
du se bo mednaro-
dna Okarina priho-
dnji petek začela z 
nastopom nacional-

no zelo pisane zasedbe Mer-
cadonegro, s katero se bomo 
naužili novega vala salse. 
Uspešnica Mercadonegro lle-
go, ki je prva skladba na njiho-
vem albumskem prvencu Bai-
lalo!, je hitro zasedla prva mes-
ta na lestvicah latino DJ-ev in 
na plesiščih, na vrhu pa se je 
obdržala več mesecev. Čla-
ni številne skupine so prise-
ljenci iz Latinske Amerike 
(Brazilije, Kube, Kolumbije, 

Peruja), ki so dom našli v 
Evropi, ime zasedbe pa izda-
ja njihove afriške korenine. 
Njihov stil ni čista salsa, ki so 

se je naučili od mojstrov, kot 
sta violinist Alfredo de la Fé 
ali Celia Cruz, kraljica tega 
žanra, ki so se ji pridružili na 

odru na več njenih turnejah. 
Gre za svež stil, nov pogled, 
ki zaobjema problematiko 
priseljevanja, integracijo v 
zahodno in univerzalno kul-
turo. Zasedba Mercadone-
gro je zaradi svojega sloga, 
t. i. salsa dura, priljubljena 
med plesalci salse, gostovali 
pa so na najpomembnejših 
festivalih latino glasbe in sal-
se ter festivalih etno glasbe 
po svetu. Člani skupine Mer-
cadonegro so nedavno pos-
neli svoj tretji album, ki je 
med ljubitelji in plesalci sal-
se požel ogromen val nav-
dušenja, založba Bibomusic 
pa ga bo predstavila letošnje 
poletje.

Nova salsa za ples
Mercadonegro, petek, 24. julija, ob 20.30 na Promenadi
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Igor Kavčič

P oljska zasedba Vo-
losi na Bled priha-
ja iz Kanade, kjer 
je peterica odlič-
nih glasbenikov 

pretekli konec tedna nasto-
pila na dveh koncertih. Volo-
si je ena izmed najprodornej-
ših zasedb na poljskem glas-
benem prizorišču in vzhaja-
joča zvezda med evropskimi 
etno skupinami. Od prven-
ca leta 2010 je skupina pre-
jela številne nagrade. Njiho-
va plošča se je uvrstila na naj-
višja mesta evropskih lestvic 
etno glasbe. Njihovo glasbo 

lahko opišemo kot eksplo-
zijo glasbene energije, ki se 
hitro širi, ter strogo zasnova-
nih struktur in interpretacij. 
Prestopanje mej je del pred-
stave. Tradicionalni glas-
beniki se pridružijo klasič-
nim instrumentalistom ter 
skupaj nadaljujejo potovan-
je in ustvarjajo še nikoli sli-
šano ganljivo čutno glasbo. 
Osupljivo virtuozni godalni 
kvintet Volosi ustvarja čaro-
bno in razumljivo mešanico 
klasicizma in tradicional-
ne karpatske ljudske glas-
be, podčrtano z melodijo, 
melanholijo in pridihom 
vzhodne Evrope.

Z godali po poljsko
Volosi, četrtek, 30. julija, ob 20.30  
na Blejskem gradu
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Drugi del Okari-
ne in hkrati »iber-
ski mini festival« 
bo začela Carmen 
Paris, španska pe-

vka in skladateljica, katere 
glasba je kombinacija zvrs-
ti jota iz regije Aragón, jazza, 
andaluzijske glasbe, flamen-
ka in drugih glasbenih zvrs-
ti. Karmen se je rodila v Tar-
ragoni, odraščala pa je v Ute-
bu v španski provinci Zara-
goza. Razvila je povsem las-
ten glasbeni slog, ki ga odli-
kujeta stalno prepletanje rit-
mov in pesmi. Zaradi tega jo 

je težko umestiti v določen 
glasbeni žanr. Študirala je 
petje, klavir, kitaro, violonče-
lo, glasbeno teorijo na konser-
vatoriju v Zaragozi ter angle-
ško jezikoslovje na filozofski 
fakulteti. Obenem je z orkes-
trom Jamaica nabirala izkuš-
nje kot pevka. Spogledovala se 
je predvsem z bluesom, čep-
rav je v sebi že takrat razvijala 
lasten veliki glasbeni projekt: 
revolucijo tradicionalne zvrs-
ti jote. S tem namenom se je 
povezala z jazzovskimi in fla-
menko glasbeniki, s katerimi 
je posnela originalno verzijo 
pesmi Pa´ mi genio. Ta projekt 
je bil za Carmen prelomen.

Jota, tradicionalna 
glasba
Carmen Paris, sreda, 5. avgusta, ob 20.30  
na Promenadi
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Jelena Justin

Stol je gora, ki se je za veko
maj zapisala v zgodovino slo
venskega planinstva. 23. juli
ja 1892. leta je nekaj ljub
ljanskih planincev, znanih 
pod imenom Piparji, odšlo 
na prvaka Karavank. S tem 
dnem so začeli resno razgla
bljati o ustanovitvi Sloven
skega planinskega društva. 
Pripravljalni shod je bil 15. 
oktobra 1892. leta. Deželna 
vlada je z dekretom odobrila 
njegovo ustanovitev. Ustano
vni občni zbor je bil 27. febru
arja 1893, njegov načelnik pa 
prof. Fran Orožen. 

Na Stol vodijo različno 
zahtevne poti; mi se bomo 
tokrat nanj podali s seve
ra, preko zavarovane plezal
ne poti. Pot, ki je bila v letu 
2009 obnovljena, je, vsaj 
zame, en čisti užitek. Idealna 
je za vse tiste, ki so jim ljube 

zavarovane plezalne poti, ki 
so speljane po naravnih pre
hodih. Na poti je nujna upo
raba čelade in samovaroval
nega kompleta, svetujem pa 
tudi plezalne rokavice, saj je 
jeklenice precej in lahko hit
ro pride do žuljev. 

Zapeljemo se preko mej
nega prehoda Ljubelj in se 
spustimo na avstrijsko stran. 
Ko se začnemo približeva
ti reki Dravi, zapeljemo sko
zi prvo krožišče, v drugem 
krožišču, tik pred mostom, 
pa zavijemo na tretji izvoz 
v smeri Bistrica/Feistritz v 
Rožu. Nadaljujemo do ome
njenega kraja, kjer nas sme
rokaz usmeri levo v Medved
ji dol oz. Bärental. Kmalu še 
enkrat zavijemo levo na ožjo, 
vzpenjajočo se cesto. Sledi 
šest kilometrov asfaltirane 
ceste in nato še trije kilomet
ri makadama do večjega par
kirišča, kjer je tudi rampa. 

S parkirišča gremo mimo 
zapornice in nadaljujemo 
kar po cesti. Zložen vzpon 
v spodnjem delu nas kmalu 
pripelje do strmejšega vzpo
na, ker bomo ubrali eno od 
bližnjic na desni strani. Ko 
pridemo do ceste, imamo še 
eno strmo bližnjico na levi 
strani, lahko pa nadaljuje
mo tudi po cesti. Ko na des
ni strani zagledamo melišče, 
hitro dosežemo smerokaz, ki 
nas usmeri prečno čez meli
šče do vstopa v zavarovano 
pot. Pred seboj zagledamo 
700 metrov visok raz, preko 
katerega je speljana naša pot, 
ki ima številko 664. 

Začetek poti je najtežji, a se 
po težavnosti ne da primer
jati z ekstremnimi ferata
mi, saj so nam v pomoč sko
be, preko katerih napreduje
mo kot po lestvi. Višje vstopi
mo v zajedo, ki preide v žleb. 
Sledi razgibani teren, ko v 

levo previdno prečimo glad
ko ploščo tik pod previsom. 
Prečenje nas pripelje na levo 
stran skalnega rebra, ki je 
precej ruševnat. Sledi hoja 
med ruševjem, ki jo atraktiv
no naredijo dobro zavarovani 
skalni skoki. Enkrat smo na 
levi strani rebra, drugič spet 
na desni, a ves čas hitro pri
dobivamo na višini. Z višjo 
nadmorsko višino rebro pos
tane ožje, nas pa zavarovana 
pot vodi med ozkimi stolpi. 
Kar naenkrat je pred nami 
gladka plošča s samimi sta
rimi klini, možnosti samova
rovanja ni. Vendar, markaci
ja je obrnjena v desno, kjer se 
plošči izognemo. Sledi škrbi
na, vzpon in ponoven spust 
v škrbino. Sem in tja pople
zavamo, možnosti samova
rovanja ni, vendar plezan
je ne preseže zahtevnosti 1. 
stopnje. Spremljajo nas rde
če pike, ki so me spomnile 

na rdečke. Ko dosežemo vpi
sno skrinjico z žigom, nas 
čaka še nekaj metrov jekleni
ce, saj smo v skrotasti zava
rovani grapi, na vrhu katere 
je zagruščeno pobočje, preko 
katerega se v okljukih vije pot 
do roba grebena. Ko doseže
mo greben, nas do vrha čaka 
še približno 200 dolžinskih 
metrov vzpona. 

Z vrha se oglasimo še v Pre
šernovi koči, nato pa sestopi
mo po markirani poti, ki pel
je proti Celovški koči. Sesto
pamo po trdem, zbitem meli
šču, ki ni ravno najbolj prije
tno, markirana pot pa pote
ka po zagruščenem terenu, 
ki tudi ni v pretirani užitek. 

Pri večjem balvanu se desno 
odcepi pot proti Zelenici, mi 
pa gremo v smeri Celovške 
koče/Klagenfurt Hütte. Pre
čimo melišče in se po grapi 
povzpnemo do sedla. Trav
nato uvalo obhodimo po levi 
strani. Pred nami na desni 
strani je Svačica, severneje 
pa Ovčji vrh. Pod pobočjem 
Svačice sestopimo do Celov
ške koče, od tam pa – po ces
ti ali po bližnjicah – do jekle
nega konjička, ki nas čaka na 
parkirišču. 

Nadmorska višina: 2236 m
Višinska razlika: 1010 m
Trajanje: 6 ur
Zahtevnost: 

Planinski izlet: Stol (2236 m)

Gora z rdečkami
Divja severna stena karavanškega velikana skriva v svojem nedrju uživaško zavarovano plezalno pot, na 
kateri občasno celo prosto poplezavamo. Krušljiva podoba je popolno nasprotje njegove južne podobe. 

Spodnji del zavarovane plezalne poti / Foto: Jelena Justin Divja prvinskost severne strani; zadaj Ovčji vrh / Foto: Jelena Justin
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Jelena Justin je v tretji knjigi zbrala  
92 vzponov, ki jih je opravila v zadnjih 
štirih letih.  
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na: narocnine@g-glas.si.
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Marmeladni večer
Vroč poletni večer. Čeprav 

je to naš vsakoletni prvi mar
meladni večer, marmelad 
ne jemo. Po ustaljeni navadi 
vsaka od treh gospa prinese 
štiri majhne lončke marme
lade, lepo opremljene z nale
pkami, na katerih so podatki, 
kaj se druži s čim. Tako ima 
vsaka od štiriperesne detelji
ce štiri vrste marmelade, ki 
se morajo preskusiti doma. 
O njih je na naslednji »delav
nici« treba povedati ali napi
sati mnenje (na šaljiv način) 
in jo oceniti od 1 do 5. Treba 
je pripomniti, da je ta tekmo
valni duh zdrav, saj manj kot 
štirica ponavadi ne pade. 

Moj letošnji prispevek je 
marelična konfitira s timi
janom in ribezov žele z gre
nivkinim sokom in muškat
no zvezdo. Ocenjevalo se bo 
po sv. Jakobu. Kljub vročini 

miza ni prazna. Razrašča se 
fantazija z mrzlimi juhami 
in melonami. Ni treba poseb
nega truda, le strategijo, kako 
vse naenkrat spraviti v običa
jen hladilnik, zahtevajo.

Tajska lubenična juha 

Za 4 osebe potrebujemo: 
900 g lubenice, 50 g ingverja, 
3 stroke česna, 3 šalotke, 1 vejico 
limonske trave ali citronke, 3 žli
ce olja, 1 zelen čili, 1 limeto, sol, 
poper, 3 spomladanske čebulice, 
180 g škampovih repkov v slani
ci, 3 vejice koriandra ali peteršil
ja, 1 žlico sezamovega olja.

Lubenico očistimo pešk 
in jo piriramo (iz nje naredi
mo kašasto zmes). Seseklja
mo česen, šalotko, ingver in 
čili (najbolje z rokavicami) 
in pražimo na olju 5 minut. 
Pazimo, da ne porjavi. 

Dodamo tretjino lubenične
ga pireja in zavremo. Ko zav
re, zelo zmanjšamo ogenj in 
pustimo, da se zmes kuhlja 
5 minut. Juho s preostalim 
pirejem piriramo in dodamo 
sol in poper. Precedimo sko
zi sito in damo za 3 ure v hla
dilnik. Sesekljamo koriander 
oziroma peteršilj. Zmešamo 
z limetinim sokom, drob
no narezano spomladansko 
čebulico, repki škampov in 
damo marinado na hladno. 
Juho postrežemo v ohlajenih 
skledicah in po vrhu posuje
mo z mariniranimi rakci. 

Hladna 
kumarično-melonina juha

Za 4 osebe potrebujemo: 1 
melono (vrsta sapo), 1 kuma
ro, 100 g kisle smetane, 3–4 žli
ce zeliščnega kisa, sol, poper, 4 

vejice koprca, 100 g pršuta, vre
čko grisinov.

Melono razpolovimo, od
stranimo peške, jo izdol
bemo in grobo narežemo. 
Kumaro olupimo, četrtino 
jo prihranimo, tri četrtine pa 
narežemo. Kumaro in melo
no fino piriramo. Dodamo 
kislo smetano in kis, solimo 
in popramo. Juho damo za 
2 uri v hladilnik. Postreže
mo jo v ohlajenih skledicah 
ali širokih kozarcih ter okra
simo z vejico koprca. Po žel
ji dodamo še grisine, ovite v 
tenke rezine pršuta.

Hladna paradižnikova 
juha z ingverjem

Za 4–6 oseb potrebuje
mo: 100 g čabate, 1 šopek drob
njaka, 4 vejice bazilike, 1,2 
kg paradižnika, 400 ml bio 

paradižnikovega soka, 250 g 
pre tlačene skute, 50 g nariba
nega ingverja, sol, poper, 3 žlice 
belega, balzamičnega kisa, 2 do 
2 žlici in pol oljčnega olja, 200 
ml svežega pomarančnega soka.

40 g čabate zmeljemo, 
drob njak drobno nastriže
mo, baziliko zrežemo na 
trak ce. Čabato, baziliko, dro
bnjak, ingver in odcejeno 
skuto zmešamo. Solimo in 
popramo. Z vlažnimi roka
mi naredimo majhne cmoč
ke in jih damo na hladno. 

Olupljen paradižnik nare
žemo, odstranimo peščice. 
Vse sestavine zmeljemo v 
mešalniku in damo za 2 uri 
v hladilnik. Preden ponudi
mo, zrežemo na kocke preo
stali paradižnik ter ga posu
jemo po juhi. Vmes previd
no položimo cmočke. 

Pa dober tek!

Alenka Bole Vrabec

mizica, 
pogrni se

Pogled na Stolovo severno ostenje in na skalno rebro, preko 
katerega se vzpenja naša zavarovana plezalna pot. 
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Razgledi

Vaš razgled

Miha Naglič

Zadnja leta mi, ko sem na 
morju, uspeva nekaj pose-
bnega: čeprav sem medij-
ski človek, se od medijev ob 
morju skoraj povsem odklo-
pim. Ne berem časopisov, ne 
poslušam radia, ne gledam 
televizije. Vem le, kar izvem 
brez lastnega truda. Tako mi 
je lastnik hiše, v kateri smo 
bili nastanjeni, kar naprej 
namigoval na tisto, kar se je 
ves ta čas dogajalo v Grčiji. 
Prijatelj, ki se nam je na Hva-
ru pridružil pozneje, pa je ob 
prihodu iz Slovenije kot gla-
vno novico prinesel tole: da 
je umrl Slavko Avsenik. Ko 
sem se vrnil, sem ob pregle-
du medijev za nazaj ugotovil, 
da so o tem fenomenalnem 
rojaku že vse napisali in zato 
o njem ne bom umoval še 
sam. Naj obudim le enega od 
spominov moje mame. Leta 
1956 naj bi bilo, ko so Avse-
nike povabili v Žiri. Plesiš-
če so uredili kar v enem od 

velikih delovnih prostorov 
Alpine. Avseniki so zamuja-
li, čakali so jih skoraj do pol-
noči, potem pa so plesali vso 
noč, bila naj bi prava norija ¼

»Srečni smo lahko, da živi-
mo v Avsenikovem času. To 
je tako kot tisti, ki so žive-
li v Angliji v času Beatlov 
ali v Avstriji za časa Straus-
sov.« To je ob smrti sloven-
ske glasbene legende izjavil 
pisatelj Ivan Sivec. Se strin-
jam, le malo ga dopolnim. 
Avsenikov čas je minil, zdaj 
je tudi on – tako kot Straussi 
in Beatli – že klasik. Sivčeve 
besede pa vzamem kot spo-
dbudo za razmišljanje in se 
vprašam, kaj je bilo v naših 
časih in med nami še Avse-
nikovega – na drugih pod-
ročjih družbenega življenja, 
a na ravni Avsenika. Taka je 
(bila) naša smučarija. Srečni 
smo bili, da smo lahko žive-
li v letih njenega vzpona, ob 
dosežkih Bojana Križaja in 
vseh, ki so mu sledili, vse 
do Tine Maze, Petre Majdič 
in Petra Prevca. Tak je bil v 
svojem času (pred pol stolet-
ja) telovadec Miro Cerar. Bog 
daj, da bi se uspel njegov sin 
enakega imena na vladnem 
konju z ročaji vsaj nekoliko 
približati dosežkom svojega 
očeta. Sicer pa je tako, da se o 
dosežkih na področju glasbe 
in športa zlahka strinjamo, v 
politiki pač ne. Eni porečejo, 
da so bili zlati časi slovenske 
politike tisti, ko so nas skozi 
politične preizkušnje vodi-
li politiki na K. Pred drugo 
svetovno vojno Krek in Koro-
šec, po njej Kardelj, Kidrič, 
Kraigher, Kavčič, Kučan ¼  
Drugi morda obžalujejo, da 

zdaj nimamo osebnosti take-
ga formata. Tisto, kar nam je 
v politiki uspelo okrog leta 
1990 – podvig osamosvojit-
ve, je dejanje na ravni Prešer-
nove Zdravljice in Avseniko-
ve Golice. A kaj, ko so naše 
»elite« ta dosežek v nadal-
jevanju povsem razvredno-
tile in če bo šlo tako naprej, 
bomo kmalu samo še bru-
seljski in berlinski protekto-
rat. Žalostno.

Kaj pa v gospodarstvu? 
Imeli smo tovarne, ki so 
nam bile v ponos, pa smo jih 
uničili (LTH, Planika ¼)  ali 
privedli v položaj, ko komaj 
še živijo (Peko ¼) . Elan in 
Alpina, ki sta uspeh sloven-
ske smučarije spremljala na 
ravni opreme, imata še ved-
no vrhunske izdelke, hkra-
ti pa velike poslovne teža-
ve, povzročene z zgrešenimi 
načini lastninjenja. V okle-
pajih sem imenoval le nekaj 
gorenjskih podjetij, na slo-
venski ravni jih je še več in 
še večjih (Litostroj, TAM ¼) . 
Danes je moderno reči, da bi 
morali znati doma predela-
ti in na tuje prodati izdelke 
iz glavne domače surovine 
– lesa. Hkrati smo pozabili, 
da smo takšno firmo že ime-
li – pokojni Slovenijales. Ta 
je združeval najboljša pohiš-
tvena podjetja, zdaj je le še 
duh, ki živi od najemnin za 
poslovno stavbo v Ljubljani 
¼ Tisto, kar nam je od uspe-
šnih gospodarskih družb še 
ostalo, zdaj naši »izbranci« 
pod ceno razprodajajo tujim 
družbam. Res ne zmoremo 
več Avsenikovega duha in 
ustvarjalnosti tudi na dru-
gih področjih?

Kje je Avsenikov 
duh?

mihovanja

Kapital, ki ga ni mogoče jesti
Turistična sezona se poča-

si približuje svojemu višku. 
Po podatkih Svetovne turis-
tične organizacije pri Zdru-
ženih narodih gre pri turiz-
mu za najhitreje rastoči sek-
tor, čeprav nanj zelo vplivajo 
konflikti v svetu. Lani je tako 
potovalo 1,4 milijarde lju-
di oziroma 51 milijonov več 
kot leta 2013. Turizem danes 
že predstavlja 9,5 odstotka 
globalnega bruto družbene-
ga proizvoda. Njegovo vre-
dnost ocenjujejo na 7 bilijo-
nov ameriških dolarjev ali 
5,4 odstotka vsega svetovne-
ga izvoza, številke pa se bodo 
po ocenah strokovnjakov še 
povečevale. Turizem je v zad-
njem letu ustvaril 266 mili-
jonov novih delovnih mest, 

kar pomeni, da je v tem sek-
torju zaposlen vsak enajsti 
delavec na planetu. Pri Zdru-
ženih narodih so sestavili 
tudi lestvice turistične kon-
kurenčnosti držav in pri tem 
uporabljali različne krite-
rije, a na nobeni od teh les-
tvic naše države ne najdemo 
ravno visoko. Tako smo reci-
mo pri privlačnosti poslovne-
ga okolja šele na 106. mestu, 
najbolje smo se odrezali pri 
varnosti, kjer smo pristali na 
štirinajstem, pri drugih krite-
rijih pa smo bili bolj ali manj 
v povprečju, saj so podatki 
sledeči: zdravje in higiena 
(37), človeški viri in trg dela 
(54), informacijsko-komu-
nikacijska tehnologija (36), 
mednarodna odprtost (50), 

konkurenčnost cen (96), 
okoljske trajnosti (19), letal-
ski transport (82), cestna 
in pristaniška infrastruktu-
ra (19), infrastruktura turi-
stičnih storitev (20), nara-
vni viri (32) in kulturni viri 
(95). Pomemben podatek je, 
da je med prvo deseterico v 
svetu turistično najbolj atra-
ktivnih držav prišlo kar šest 
evropskih (Španija, Franci-
ja, Nemčija, Velika Britani-
ja, Švica in Italija), ob njih pa 
še ZDA, Avstralija, Japonska 
in Kanada. Mi smo tu na 39. 
mestu.

Rezerv je pri nas še veli-
ko, čeprav naš turizem s 
posrednimi učinki prispeva 
13 odstotkov celotnega bru-
to družbenega proizvoda in 

je s 40 odstotki izvoza naj-
večji izvoznik storitev. Stro-
kovnjaki s področja turizma 
ugotavljajo, da se zmanjšu-
je predvsem število domačih 
gostov, kar je verjetno posle-
dica družbene krize. 

Turizem pa ne prinaša le 
pozitivnih učinkov. Če ta 
dejavnost uide nadzoru, so 
posledice lahko katastrofal-
ne. Slovenija je ravno dovolj 
majhna, da se vsaka napa-
čna odločitev pozna vsem. 
Naša prednost je zaenkrat v 
še kolikor toliko neokrnjeni 
naravi, česar še vedno ne zna-
mo dovolj dobro tržiti. Naši 
narodni parki so svojevrstna 
atrakcija, da o čisti vodi, ki bo 
že zelo hitro v prihodnosti 
postala ena pomembnejših 

dobrin, sploh ne govorimo. 
Nekoč sem že nosil zanimi-
vo majico z napisom: »Šele 
ko bo človek pojedel zadnjo 
ribo, posekal zadnje drevo in 
onesnažil zadnjo reko, se bo 
zavedel, da denarja ni mogo-
če jesti.«

Na svetu ni veliko držav, v 
katerih se lahko dopoldne še 
kopaš v morju, popoldne pa 
predajaš alpinizmu v viso-
kih gorah. Drugje so potre-
bni dnevi, da se prebiješ iz 
puščave, pragozda ali pam-
pe, pri nas pa raznolikost 
narave lahko doživiš v dveh 
urah, kolikor porabiš iz ene-
ga do drugega konca države. 
To pa ima svojo ceno, ki se je 
moramo zavedati in jo tudi 
iztržiti. 

Marko Jenšterle

Resno,  
a sproščeno

Poletne nevihte so minuli teden postregle s pravimi svetlobnimi in zvočnimi predstavami, 
ponekod po Sloveniji pa so strele zanetile tudi nekaj požarov. Takšno predstavo je nevihta 
uprizorila nad Jesenicami, kjer večjih težav ni povzročila. A. S.

Poletni večeri, ko se dnevni vročinski val vsaj malo poleže, na plano privabijo tudi gozdne 
prebivalce, ki se odpravijo na nočne sprehode. Najljubši obhodni rajon tega prikupnega 
ježka so čudoviti zeleni vrtovi v Bistrici pri Tržiču, kjer se izvrstno ujame s prijaznimi 
domačini, ki ježka – včasih tudi v družbi prijateljice – vedno lepo sprejmejo. S. L. / Foto: Luka Rener
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Poslovni glas

Simon Šubic

Skupina Elektro Gorenjska je 
lani poslovala zelo uspešno, 
to potrjujejo skoraj vsi kazal-
ci poslovanja. Kaj je po vašem 
najbolj vplivalo na tako dobre 
poslovne rezultate?

»Vsa tri podjetja v skupi-
ni Elektro Gorenjska so bila 
v lanskem letu zelo uspeš-
na. Matično podjetje Elektro 
Gorenjska je poslovalo zna-
tno bolje kot v letu 2013, na 
kar že vse od leta 2011 vpli-
va organska rast, predvsem 
pa izboljšanje učinkovitosti 
podjetja. Vsi poslovni kazal-
ci Elektra Gorenjska kažejo 
na večjo učinkovitost. To je 
v veliki meri posledica inve-
sticij v distribucijsko omre-
žje. Podjetje Elektro Gorenj-
ska je še vedno prepoznano 
po tem, da ima največji delež 
podzemnega kabelskega 
omrežja, skupno okoli 60 
odstotkov, s tem pa manj-
šo izpostavljenost zunanjim 
vplivom, ki ga lahko poško-
dujejo. Z gradnjo podzem-
nega kabelskega omrežja 
bomo nadaljevali tudi v pri-
hodnje. Lani smo za investi-
cije namenili skoraj 14 mili-
jonov evrov, za letošnje in 
prihodnje leto pa načrtuje-
mo investicije v višini 15,5 
milijona evrov letno. Najve-
čji del investicijskih sredstev 
bo v letošnjem letu namen-
jen izgradnji povezovalne-
ga 110-kilovoltnega daljno-
voda med RTP Železniki in 
RTP Bohinj, ostalo pa prete-
žno izgradnji nizko- in sre-
dnjenapetostnih vodov ter 
drugih energetskih objek-
tov. Leto 2014 je bilo uspe-
šno tudi za hčerinski družbi 

Elektro Gorenjska Proda-
ja in Gorenjske elektrarne. 
Gorenjske elektrarne so lani 
dosegle rekordno proizvo-
dnjo električne energije iz 
vodnih virov, saj je bilo leto 
2014 precej in skoraj ena-
komerno deževno. Po prvi 
polovici letošnjega leta pa 
ugotavljamo, da so vodotoki 
podpovprečno vodnati, kar 
seveda vpliva tudi na proiz-
vodnjo hidroenergije in zato 
Gorenjske elektrarne zago-
tovo ne bodo ponovile lan-
ske rekordne proizvodnje.«

Za investicije bi najbrž lah-
ko namenili še kaj več, a 
so se delničarji na nedavni 
skupščini odločili, da za divi-
dende namenijo skoraj celo-
tni bilančni dobiček. Dobra 
novica za lastnike, pa je tudi 
za upravo?

»Lani smo imeli 5,5 mili-
jona evrov konsolidiranega 
dobička, od tega je matično 
podjetje Elektro Gorenjska 
ustvarilo 4,5 milijona dobi-
čka. Po razvrstitvi v obvez-
ne rezerve in v ostale rezer-
ve iz dobička nam je preosta-
lo skoraj 2,2 milijona evrov 
bilančnega dobička, ki se bo 
po sklepu skupščine sko-
raj ves namenil za izplačilo 
dividend. Seveda si podje-
tje želi, da bi celoten bilan-
čni dobiček šel za namen 
nadaljnjih investicij, a je tre-
ba razumeti, da smo delniš-
ka družba in da tudi lastniki 
pričakujejo svoj donos. To je 
njihova pravica in skupščina 
kot najvišji organ je spreje-
la tak sklep. Temu dejstvu je 
zato treba prilagoditi poslov-
ne načrte, tudi investicijske. 
Če tega ne bi bilo, pa bi bil 

seveda načrt investicij lahko 
višji za 2,2 milijona evrov.«

Kako daleč ste s proce-
som združevanja med svo-
jo hčerinsko družbo Elektro 
Gorenjska Prodaja in Elek-
tro Celje Energija?

»Že leta 2011, ko smo na 
podlagi evropskih direk-
tiv izčlenili podjetje Elek-
tro Gorenjska Prodaja, smo 
se zavedali, da je novonas-
talo podjetje relativno maj-
hno za uspešno konkuriran-
je na odprtem trgu z elektri-
čno energijo v Sloveniji, na 
katerem je aktivno prisot-
nih že devet podjetij. Močna 
konkurenca je že povzročila, 
da na tem trgu vlada dobe-
sedno kanibalizem. Marže v 
Sloveniji so med šest- in dva-
najstkrat manjše od drugih, 
nam primerljivih evropskih 
držav. Zato velja, da večji, 
kot si, lažje preživiš to ostro 
konkurenčno borbo, kar se 
zavedata tako Elektro Celje 
Energija kot Elektro Gorenj-
ska Prodaja oziroma nju-
na lastnika. Kljub dosedan-
ji zadovoljivi poslovni uspe-
šnosti obeh podjetij smo 
začeli pred dobrim letom 
in pol namesto konkurenč-
nega boja gojiti partnerski 
odnos. V procesu združeva-
nja smo že pridobili soglas-
je Agencije za varstvo kon-
kurence, dejanska združitev 
pa je načrtovana konec sep-
tembra. Tedaj se bo Elektro 
Gorenjska Prodaja pripojil 
Elektru Celje Energija ozi-
roma ECE, kot se bo imeno-
vala združena družba. Sedež 
bo v Celju, na Gorenjskem 
ostane izpostava. Glede na 
velikost podjetij in trenutni 

obseg poslovanja bo celjski 
delež v novi družbi 75-odsto-
ten, naš pa četrtinski.«

Kaj lahko po končani združi-
tvi pričakujejo vaši odjemal-
ci oziroma kaj bo združitev 
prinesla na trgu z električno 
energijo?

»Odjemalcem se v prihod-
nosti ne bo nič spremenilo, 
le z oktobrom bodo namesto 
sedanjih oranžnih položnic 
prejeli nekoliko drugačne. 
Združeno podjetje, ki bo pos-
talo tretji ali celo drugi najve-
čji trgovec z električno ener-
gijo v Sloveniji, jim bo zago-
tavljalo še bolj stabilno ponu-
dbo energentov in dobro 
ceno. Sinergije združitve pri-
našajo občutne prihranke in 
boljši servis za uporabnike. 
Ob tem naj poudarim, da ob 
združitvi obeh podjetij odpu-
ščanja niso predvidena.«

Za vlado in ministrstvo za 
infrastrukturo ste pripravi-
li svoje predloge in poglede 
glede ureditve sistema elek-
trodistribucije v Sloveniji. 
Kaj predlagate?

»Elektro Gorenjska je bila 
prisiljena s »slamnato« dru-
žbo SODO, ki mu je država 
podelila koncesijo sistem-
skega operaterja distribu-
cijskega omrežja, podpisati 
pogodbo o najemu elektro-
distribucijske infrastruktu-
re in izvajanju storitev. Poe-
nostavljeno rečeno, ustvarja 
se nepotreben finančni tok 
preko SODO; za nas taka 
ureditev ni smiselna, povz-
roča nepotrebne stroške ter 
vnaša negotovost v bodoči 
razvoj distribucijskega siste-
ma na lokalnem nivoju – na 

Gorenjskem. Državi zato 
predlagamo, naj po zgledu 
evropskih držav raje pode-
li koncesije tradicionalnim 
elektrodistributerjem, kot je 
to na primer urejeno na pod-
ročju distribucije plina.«

Katere ključne investicije 
načrtujete v naslednjih letih?

»Lanskoletni žled je dodo-
bra prevetril investicij-
ske plane preteklega leta in 
hkrati podal izhodišča za 
plan investicij v letu 2015 pa 
tudi za 2016 in 2017. Izgra-
dnja kabelskih srednjena-
petostnih in nizkonapetost-
nih omrežij, ki jim v Elektru 
Gorenjska posvečamo pose-
bno pozornost že več kot 10 
let, se je že večkrat izkazala za 
dobro rešitev, zlasti v prime-
ru naravnih ujm. Nadaljeva-
li bomo s projektom menja-
ve naprednih merilnih štev-
cev, ki nam prinaša celost-
no prenovo merilnega siste-
ma od same montaže novih 
števcev do predelave meril-
nih mest, skladno s sprejeto 
tipizacijo, in vključuje tudi 
daljinski zajem in obdelavo 
podatkov. Predvsem pa se 

bomo še naprej trudili gra-
diti in širiti omrežje za pot-
rebe priključevanja novih 
odjemalcev, skladno s spre-
jeto tipizacijo in dolgoročni-
mi načrti, ter jim s tem zago-
tavljali zanesljivo, varno in 
kvalitetno dobavo električne 
energije.«

So te investicije odvisne tudi 
od posojila, ki ga pet elek-
trodistribucijskih podjetij, 
tudi vaše, namerava v skup-
ni višini 134 milijonov evrov 
najeti pri Evropski investicij-
ski banki?

»Posojilo v višini 134,4 
milijona evrov, za katere-
ga je vseh pet elektrodistri-
bucijskih podjetij zaprosi-
lo pri Evropski investicijski 
banki, bo namenjeno nalož-
bam v elektrodistribucijsko 
omrežje. Del naših načrto-
vanih investicij bo seveda 
financiran iz posojila, ima-
mo pa v Elektru Gorenjska 
stabilno investicijsko politi-
ko, ki se v veliki meri finan-
cira iz lastnih sredstev. Upa-
mo na ugoden razplet poga-
janj z EIB in skorajšen pod-
pis pogodbe.«

Združitev v ECE že jeseni
Z združitvijo Elektra Gorenjska Prodaja in Elektra Celje Energija v skupno podjetje ECE bo nastal drugi 
do tretji največji trgovec z električno energijo v Sloveniji, je v pogovoru za Gorenjski glas napovedal 
predsednik uprave Elektra Gorenjska Bojan Luskovec.

Predsednik prave Elektra Gorenjska Bojan Luskovec  

Danica Zavrl Žlebir

Ljubljana – Na natečaj 
najbolj ših inovacij v posa-
meznih regijah je letos pri-
spelo več kot 170 predlogov, 
pri tem je sodelovalo več kot 
800 inovatorjev iz sloven-
skih podjetij. Letošnje ino-
vacije pokrivajo najrazlič-
nejša področja, od farmacije 

preko elektroindustrije in 
materialov pa do tehnološ-
kih postopkov. 16. septem-
bra bo v okviru Dneva inova-
tivnosti 38 najboljših kandi-
diralo za zlata priznanja na 
nacionalni ravni. 

Slovenija po podatkih 
SURS v inovacije vlaga 
2,59 odstotka BDP, imamo 
kar 46 inovacijsko aktivnih 

podjetij, pa vendar medna-
rodne študije (Innovation 
Union Scoreboard, Global 
Competitiveness Report) 
ugotavljajo, da imamo še 
priložnosti za napredek na 
področju inovacijske kultu-
re. »Na Gospodarski zbor-
nici Slovenije se močno 
zavedamo velikega pome-
na inovacij, inovatorjev, 

inovacijske kulture in inova-
tivnih podjetij za konkuren-
čnost posameznega podjet-
ja in gospodarstva kot celo-
te ter ponov ni zagon gospo-
darstva in vnovično gospo-
darsko rast. Zato smo raz-
vili tudi blagovno znamko 
Inovativna Slovenija, s kate-
ro pokrivamo celoten proces 
podpore inovativnosti od 

ideje in razvoja prek zaščite 
intelektualne lastnine, pove-
zovanja s partnerji, umestit-
ve inovacije na mednarodni 
trg pa do promocije inovacij. 
V tem okviru podeljujemo 
priznanja za najboljše ino-
vacije tako na regionalni kot 
na nacionalni ravni. Pode-
litev priznanj najbolj ino-
vativnim ima tako na GZS 
že devetnajstletno tradicijo. 
Letošnja podelitev priznanj 
najboljšim inovacijam na 
nacionalni ravni pa bo že tri-
najsta po vrsti,« sporočajo z 
gospodarske zbornice.

Med tistimi, ki se potegu-
jejo za najprestižnejša pri-
znanja na nacionalni ravni, 

so tudi razvojni center Acro-
nija z Jesenic z razvo-
jem visokoogljičnega jekla 
X120Mn po postopku kon-
tinuiranega litija, Domelov 
razvojni center Nela z razvo-
jem nove generacije sesal-
nih enot z visokim izkori-
stkom za A razred energij-
ske nalepke in Elan s teh-
nologijo Amphibio 4D. Ta 
inovacija zagotavlja izbolj-
šano dušenje vibracij pred-
njega območja smučke vsaj 
v začetnem obdobju niha-
nja, obenem pa primerno 
upogibno in torzijsko flek-
sibilnost zadnjega območ-
ja, ki smučki omogoča opti-
malno vodljivost.

Najboljše inovacije v Sloveniji
Osemintrideset vrhunskih inovacij iz dvanajstih slovenskih regij se poteguje za naslov zlatih priznanj 
Gospodarske zbornice Slovenije (GZS) za najboljše inovacije v Sloveniji. Nagradili jih bodo septembra.
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Cveto Zaplotnik

Kranj – »V Kmetijsko goz-
darski zbornici Slovenije 
pričakujemo, da bo država v 
prihodnje že v osnovi zago-
tovila za kmetijstvo spodbu-
dnejšo in prijaznejšo zako-
nodajo in da takšnih akcij, 
kot je spremljala spremem-
bo zakona o dohodnini, v 
prihodnje ne bo treba pona-
vljati.« Tako je v ponedeljek, 
še preden je državni zbor 
potrdil zakonske spremem-
be, dejal Cvetko Zupančič, 
predsednik kmetijsko-goz-
darske zbornice, ki je ob kon-
cu marca zaradi vse glasnej-
ših zahtev članstva po odpra-
vi obveznega knjigovodstva 
na kmetijah pa tudi iz prote-
sta proti »gluhi« državi zače-
la z akcijo zbiranja podpisov 
volivcev za vložitev predloga 
zakonskih sprememb v par-
lamentarni postopek. Zbor-
nica je v roku zbrala dovolj 
podpisov – prek pet tisoč, 
pri tem so sodelovali tudi 
gorenjski kmetje – in potlej 
v državni zbor vložila pred-
log za spremembo zakona. 
Ker je vlada dala v državni 
zbor še svoj predlog zakona, 
je odbor državnega zbora za 
finance in monetarno poli-
tiko oba zakonska predloga 
združil v enega, vanj pa vne-
sel tudi glavne rešitve, ki jih 
je zagovarjala kmetijsko-go-
zdarska zbornica. Državni 
zbor je v ponedeljek zakon 
soglasno, s podporo vseh 
parlamentarnih strank in 
vseh navzočih poslancev, 
tudi sprejel, s tem pa se je 
»kalvarija« za spremembo 
zakona končala. 

Kot je v uvodu parla-
mentarne razprave pove-
dala državna sekretarka na 

ministrstvu za finance Mate-
ja Vraničar, zakon s 1. janu-
arjem 2016 ukinja obvez-
no vodenje knjig za kmete, 
katerih povprečni skupni 
pavšalni dohodek vseh čla-
nov kmečkega gospodinj-
stva iz osnovne kmetijske in 
osnovne gozdarske dejavno-
sti v dveh zaporednih letih 
presega 7500 evrov. Kmetje 
se bodo odtlej lahko glede na 
stroškovno in administrativ-
no obremenitev sami odlo-
čali o načinu obdavčitve, a 
da bi preprečili morebitne 
zlorabe, spremenjeni zakon 
določa, da se za vodenje knji-
govodstva lahko odloči le 
kmet, ki je hkrati zavezanec 
za davek na dodano vrednost 
in mora torej v vsakem pri-
meru voditi knjige.

Spremenjeni zakon o 
dohodnini tudi na novo 
določa, od katerih dohod-
kov, pridobljenih z osno-
vno kmetijsko in gozdar-
sko dejavnostjo, se ne pla-
čuje dohodnine. Med tak-
šne neobdavčljive dohodke 

štejejo plačila za nekatere 
ukrepe kmetijske politike – 
podpore za sheme kakovosti 
za kmetijske pridelke, kme-
tijsko okoljska podnebna 
plačila, plačila za ekološko 
kmetovanje, za t. i. zeleno 
komponento, za dobrobit 
živali, za gozdarsko okolj-
ske in podnebne storitve ter 
za ohranjanje gozdov, plači-
la za območja Natura 2000 
ter za območja z naravni-
mi in drugimi omejitvami. 
Poleg teh štejejo med neob-
davčljive tudi dohodki od 

opravljanja storitev s kme-
tijsko in gozdarsko mehani-
zacijo v okviru strojnih kro-
žkov, plačila za ukrepe kme-
tijske politike, ki pomeni-
jo dolgoročno vlaganje, pla-
čila na podlagi zavarovanja 
za škodo na premoženju, ki 
se uporablja za opravljanje 
osnovne kmetijske in goz-
darske dejavnosti, denarne 
pomoči ob naravni ali dru-
gi nesreči, odškodnina za 
škodo, ki jo povzroči div-
jad, dohodek od štiridesetih 
čebeljih panjev ... 

Ukinili obvezno vodenje 
knjigovodstva za kmetije
Pot do ukinitve obveznega knjigovodstva je bila dolga – od zbiranja najmanj pet tisoč podpisov volivcev 
do sprejetja v državnem zboru.

Po novem tudi večjim kmetijam ne bo treba obvezno voditi knjigovodstva.

Kmetijski ministri držav, članic Evropske unije (EU), 
so na zasedanju Sveta EU obravnavali razmere na 
trgu z mlekom in mlečnimi izdelki, na katerem je 
zaradi ukinitve mlečnih kvot in prepovedi izvoza 
kmetijsko-živilskih izdelkov na trg Ruske federacije vse 
več težav. Države pozivajo Evropsko komisijo k sprejetju 
dodatnih ukrepov, tudi k uvedbi izvoznih nadomestil. 
Slovenski minister Dejan Židan je ob tem dejal, da se 
v Sloveniji posledice razmer na trgu z mlekom kažejo 
tudi v odkupni ceni mleka, ki se je od lanskega marca 
do letošnjega maja znižala kar za četrtino.  

Velike količine v lanskih 
ujmah poškodovanih 
in oslabelih iglavcev 

in letošnje daljše obdobje 
toplega in suhega vremena so 
»ustvarili« idealne pogoje za 
pretirano razmnožitev pod-
lubnikov, še zlasti smrekove-
ga lubadarja. V drugi polovi-
ci junija je zato v gorenjskih 
gozdovih močno poraslo 
število odkritih žarišč, kar 
je slaba napoved za julij in 
avgust, ki sta za razmah 
lubadarja najbolj kritična 
meseca. Gozdovom na kranj-
skem gozdnogospodarskem 
območju grozi doslej največji 
napad lubadarja v zadnjih 
sedemdesetih letih, po oce-
ni kranjske območne enote 
zavoda za gozdove naj bi pri-
zadel okrog sto tisoč kubičnih 
metrov iglavcev. Na Zgor-
njem Gorenjskem rekorda 
izpred petih let, ko so zaradi 
lubadarja posekali 91 tisoč 
kubičnih metrov dreves, letos 
ne bodo presegli, a kljub temu 
je napoved visoka – 60 tisoč 
kubičnih metrov »lubadark«.

Kaj v takšnih razmerah 
svetovati lastnikom gozdov? 
Tisti, ki so od gozdov življenj-
sko odvisni, dobro vedo, da se 
jih splača redno pregledovati 
in da se v primeru odkritih 
žarišč lubadarja splača tudi 
hitro ukrepati. Poznam sta-
rejšega, zelo skrbnega lastnika 
večje gozdne posesti, ki vsako 
nedeljsko dopoldne izkoristi 
za sprehod po enem od svo-
jih gozdov: ne toliko zaradi 

potrebe po gibanju (tega ima 
že med tednom dovolj) kot 
zato, da pregleda gozdove – 
so se kje pojavile »sušice«, je 
morda divjad naredila škodo, 
je čas zabrisal mejne oznake 
... Ko ob tem prebiram aktu-
alno gozdarsko statistiko, 
sem neprijetno presenečen: po 
podatkih zavoda za gozdove 
za obdobje 2012–2015 kar 90 
odstotkov od lubadarja napa-
denih iglavcev v gorenjskih 
gozdovih odkrijejo gozdarji, 
in ne lastniki gozdov. A kdor-
koli jih že odkrije – lastniki ali 
gozdarji, ekonomska logika 
veleva, da se ob pojavu luba-
darja splača hitro ukrepati 
ter »lubadarke« čimprej pose-
kati in jih odpeljati iz gozda. 
Lubadar namreč povzroči 
tudi ekonomsko (cenovno) 
razvrednotenje lesa – kolik-
šno je to, je odvisno od hitrosti 
ukrepanja. Pri hitrem ukrepa-
nju hlodovina še ne izgubi na 
ceni, pri počasnem že pomo-
dri in izgubi skoraj tretjino 
vrednosti, pri prepoznem pa 
hlodovina razpoka in je vre-
dna tri petine manj kot zdrav 
les. Pri »kubiku« smrekove 
hlodovine to lahko pomeni 
tudi 53 evrov razlike pri ceni. 
Po ugotovitvah zavoda za 
gozdove le petina lastnikov ob 
napadu lubadarja ukrepa hit-
ro in poseka iglavce še v času, 
ko ne izgubijo na ekonomski 
vrednosti in ceni, večina, to je 
približno tri petine lastnikov, 
ukrepa počasno, ena petina 
pa prepozno.   

Ob napadu lubadarja  
se splača hitro ukrepati

KOMENTAR
Cveto Zaplotnik

Cveto Zaplotnik

Kranj – Skupnost južnoko-
roških kmetic in kmetov bo 
v soboto, 25. julija, pripravi-
la v Železni Kapli štirinajsti 
Kmečki praznik, ki bo hkrati 
tudi srečanje kmetic in kme-
tov iz Avstrije, Slovenije, Ita-
lije, Hrvaške in Madžarske. 
Ob 11. uri bo maša, po kosi-
lu pa bo od 14. ure dalje kul-
turni program, med katerim 
bodo koroškim kmetijam 
podelili priznanja za njihove 

izdelke, s katerimi so sode-
lovale na ocenjevanju in raz-
stavi Dobrote slovenskih 
kmetij na Ptuju. Gorenj-
ski kmetje se bodo srečanja 
udeležili organizirano pod 
okriljem kranjske območ-
ne enote Kmetijsko gozdar-
ske zbornice Slovenije, ki bo 
poskrbela tudi za brezplač-
ni avtobusni prevoz. Prijave 
za udeležbo na srečanju zbi-
rajo do 23. julija na telefon-
skih številkah 04/280 46 15 
in 04/586 92 50.

Gorenjci na srečanje 
zamejskih kmetov

Cveto Zaplotnik

Kranj – Kmetijsko gozdar-
ska zbornica Slovenije je 
ob nedavni objavi poroči-
la o zlorabah glede porekla 
in zagotavljanja sledljivos-
ti mesa inšpekcijo in druge 
državne organe pozvala, da 
naj na trgu ukrepa zoper tis-
te, ki ponujajo mesne izdel-
ke na domačem naslovu in 
niso registrirani za prede-
lavo mesa ali jih prodaja-
jo na neprimernih mestih. 

Zbornica predlaga obliko-
vanje mesne verige, ki bi po 
vzoru že delujoče zelenjav-
ne verige vzpostavila dogo-
vorjene poslovne odno-
se med partnerji, zagotovi-
la spoštovanje pravil kon-
kurence, omogočila sleden-
je mesu od prireje živali do 
potrošnika in skrbela za več-
jo prepoznavnost slovenske-
ga mesa. Na ta način bi lahko 
tudi izboljšali stopnjo samo-
oskrbe, še zlasti s prašičjim 
mesom.

Predlagajo oblikovanje 
»mesne verige«

Kranj – Ministrstvo za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano želi 
v okviru Mreže za podeželje zbrati primere dobrih projektov 
in praks, ki so jih na kmetijah oz. na podeželju izvedli v okvi-
ru Programa razvoja podeželja 2007–2013 in v prvem letu 
izvajanja programa za obdobje 2014–2020. K sodelovanju 
vabi prejemnike denarja iz Evropskega kmetijskega sklada za 
razvoj podeželja, pogoj za sodelovanje je, da izpolnijo obrazec 
in se strinjajo s pravili. Ministrstvo naj bi na ta način javnosti 
predstavilo rezultate in učinke porabe evropskega denarja in 
hkrati spodbudilo kmete k vključitvi v novi program razvoja 
podeželja.

Prikaz rezultatov porabe evropskega denarja

Kranj – Komisija za odkup in prodajo žit od zbornice kmetij-
sko-živilskih podjetij zahteva, da na pogajanja znova skliče 
slovenske kupce žita, saj ugotavlja, da ima Slovenija v primer-
javi s sosednjimi državami najnižjo odkupno ceno pšenice. 
Direktorica zbornice in koordinatorica žitne verige Tatjana 
Zagorc odgovarja, da potrebe za novi sestanek ni, saj odkup 
poteka nemoteno in po normalnih tržnih cenah. Komisija je 
sporočila, da je bila 10. julija cena pšenice na Madžarskem 195 
evrov na tono za razreda B 1 in B 2, v zadnjem tednu pa se je 
za štiri odstotke zvišala tudi v Italiji, Avstriji in Nemčiji. Slo-
venski mlinarji so na pogajanjih nazadnje ponudili 180 evrov 
na tono za razred A, 160 za B 1, 150 za B 2 in 140 za razred C. 
Tem cenam so nekateri mlinarji dodali po pet evrov za tono, 
a samo za razred A, nekateri pa tudi za razred B. Kmetje so 
sicer za tono zahtevali 200, 185 in 170 evrov ter za razred C 
od 150 do 155 evrov.

Zahtevajo nova pogajanja o ceni pšenice
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Ob tem so izpostavili, da 
približno 30 odstotkov vred-
nosti investicije predstavlja 
domače, slovensko znanje ter 
materiali in storitve. »Široka 
uporaba domačega znanja 
nazorno potrjuje trajnostno 
strategijo razvoja skupine,« 
je poudaril Anton Chernykh. 
Predsednik vlade Miro Cerar 
je prepričan, da nas investici-
ja v AOD peč lahko navdaja 
z optimizmom, da se bo na 
Jesenicah in v podjetju Acro-
ni jeklo še dolgo talilo, spo-
dbujalo slovensko tehnološ-
ko znanje ter dajalo delo lju-
dem, ki so po njegovih bese-
dah ključ uspeha jeklarne. 
»Današnji podpis pogodbe 
je znak, da kljub številnim 
izzivom, s katerimi se na glo-
balnih trgih srečuje jeklarska 
industrija, slovenska indus-
trija jekla ni uspavana,« je v 
sredo na Jesenicah poudaril 
premier in dodal, da je slo-
venska jeklarska industrija 
v svetu zelo cenjena in spoš-
tovana, k čemur pomembno 
prispevajo podjetja skupine 

SIJ. »Slovenska industri-
ja jekla dosega uspešen raz-
voj tudi po prevzemu s stra-
ni strateškega investitorja,« 
je še dejal Cerar.

Skupina SIJ je lani ustva-
rila 707,8 milijona evrov 
prihodkov, kar je sedem 
odstotkov več kot leto prej. 

Obenem se je občutno pove-
čala dobičkonosnost poslo-
vanja, saj se je poslovni izid 
iz poslovanja pred amor-
tizacijo (EBITDA) povečal 
za 91 odstotkov in dosegel 
77,8 milijona evrov. »Dose-
žena 11-odstotna EBITDA 
marža postavlja skupino SIJ 

med najuspešnejše svetov-
ne jeklarske skupine v letu 
2014,« so poudarili. Dobi-
ček iz poslovanja je lani zna-
šal 39,6 milijona evrov in se 
je v primerjavi z letom 2013 
povečal za 18-krat, čisti dobi-
ček pa je dosegel slabih 25 
milijonov evrov.

Začeli nov naložbeni cikel
31. stran

Ob robu dogodka si je premier Miro Cerar ogledal tudi del proizvodnje družbe Acroni. 

Mateja Rant

Bled – Na poletnih šolah 
IEDC je znanje iz vodenja 
poglabljalo devetdeset mla-
dih iz več kot 25 držav. Mre-
ži diplomantov IEDC – Pos-
lovne šole Bled – IEDC Alu-
mni Association, ki šteje že 
več kot 4500 članov iz 73 
držav, se je tako pridružilo 
še 90 novih perspektivnih 
mladih, so sporočili iz IEDC 
Bled. Tudi letos so podarili 
dve polni štipendiji, in sicer 

Ahmadu Ahmadiju iz Afga-
nistana in Raminu Shada-
niju iz Irana. 

Mednarodne poletne 
šole, imenovane Manage-
ment za mlade managerje, 
se je udeležilo 57 mladih iz 
19 držav. Udeleženci, pov-
prečno stari okrog tride-
set let, so prišli iz uglednih 
domačih in tujih podjetij. 
»Na intenzivnem progra-
mu, ki nudi varno okolje 
za učenje, izmenjavo izku-
šenj in predvsem refleksijo 

lastnega dela, se je zvrsti-
la serija zanimivih preda-
vanj. O tako imenovanem 
vodenju z navdihom je 
predavala tudi dr. Danica 
Purg, direktorica in deka-
nja IEDC, ki je z mladimi 
delila lastne izkušnje z nav-
dihujočimi voditelji, kot je 
Peter F. Drucker, ki je pre-
daval na deseti obletnici 
šole,« so pojasnili v IEDC. 
V sredo pa se je končala 
tudi poletna šola za mlade 
Odkrivajmo management. 

Omenjeni program, ki ga je 
zasnoval profesor menedž-
menta z Babson Collegea v 
ZDA J. B. Kassarjian, je pri-
lagojen študentom ob kon-
cu študija in mladim diplo-
mantom z različnih pod-
ročij, ki želijo še pred prvo 
zaposlitvijo dobiti vpogled 
v temeljne koncepte in pra-
kse menedžmenta. Progra-
ma se je udeležilo več kot 
trideset mladih iz 17 držav, 
od tega več kot polovica 
žensk. 

Poglabljali znanje iz vodenja
S podelitvijo diplom sta se v sredo končali poletni šoli IEDC – Poslovne šole Bled, imenovani 
Management za mlade managerje in Odkrivajmo management, ki so ju organizirali že 21. leto zapored.

Poslovna šola IEDC je tudi letos organizirala poletni šoli, na katerih so mladi poglabljali svoje znanje iz vodenja.
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Mateja Rant

Goreljek – Stečajni upravi-
telj Milorad Vidović je za 
Šport hotel Pokljuka že pri-
pravil končni seznam pre-
izkušenih terjatev, saj na 
dopolnjen seznam, ki ga je 
pripravil sredi junija, nihče 
ni imel ugovora. V teh dneh 
tako pričakuje sklep o preiz-
kusu terjatev. »Ko bo objav-
ljen končni seznam terjatev, 
bom podal predlog prodaje 
hotela,« je napovedal Vido-
vić in dodal, da bo izklicna 
cena likvidacijska vrednost 
ocenjene nepremičnine, ki 
znaša 654 tisoč evrov.

Po besedah Milorada 
Vidovića je prijavljenih in 
priznanih 47 terjatev v sku-
pni višini 1,3 milijona evrov, 
od tega je 1710 evrov pred-
nostnih terjatev, dobrih 580 
tisoč evrov zavarovanih ter-
jatev in 735 tisoč evrov navad-
nih terjatev. »Vse premično 
in nepremično premoženje 
je zavarovano z izvršbami ali 

vpisom hipotek.« Za nakup 
hotela se ta čas po njego-
vih besedah zanimajo štirje 
potencialni kupci, za katere 
upa, da se bodo tudi udeleži-
li dražbe. Želi si, da bi hotel 
v prihodnje dobil dobrega 
gospodarja, ki bo s posoda-
bljanjem hotela in ustrezno 
promocijo uspešno poslo-
val in zaposloval. Za nakup 
hotela se bo na dražbi naj-
verjetneje potegovala tudi 
sedanja najemnica Tina 
Gjud iz zavoda TI, je pojas-
nil vodja hotela David Res-
nik. »To bi nam omogočilo 
lažje poslovanje, saj je težko 
načrtovati zgolj za pol leta 
vnaprej.« Kot je poudaril, ga 
za vsako ceno sicer niso pri-
pravljeni kupiti, saj si veli-
kih zaslužkov zaenkrat še 
ne morejo obetati; lani so 
poslovali s pozitivno ničlo. 
Ta čas je sicer po njegovih 
besedah hotel dobro zase-
den, in sicer tako v juliju kot 
v avgustu pričakujejo okrog 
70-odstotno zasedenost sob.

Hotel poleti  
dobro zaseden
Po potrditvi končnega seznama terjatev, ki so 
skupaj vredne nekaj več kot 1,3 milijona evrov, bo 
sodišče odločilo o dražbi za prodajo Šport hotela 
Pokljuka. 

Kranj – Goodyear in londonska šola za ekonomske in politične 
vede (LSE – London School of Economics and Political Scien-
ce) se bosta skupaj lotila inovativnega raziskovalnega projekta 
o varnosti v cestnem prometu. Z najnovejšimi raziskovalnimi 
metodami s področja socialne psihologije bodo skušali ugo-
toviti medsebojni vpliv voznikov, njihov odnos do drugih voz-
nikov in njihov vpliv na tvegano vožnjo. Raziskava predstavlja 
dodaten korak v prizadevanjih za varnost v prometu. Goodyear 
je pred tem že izvedel raziskave med mladimi vozniki (2012), 
inštruktorji vožnje (2013) in starši mladih voznikov (2014), ki 
so skupaj privedle do izdaje Bele knjige Najprej varna vožnja: 
Povečajmo varnost mladih voznikov na cesti.    

Skupna raziskava o varnosti prometa
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Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu, Bleiweisova 
4 v Kranju, jo naročite po tel. št.: 04/201 42 41 ali na: 
narocnine@g-glas.si.

Redna cena priročnika je 16 EUR. 
Če knjigo kupite ali naročite na 
Gorenjskem glasu, je cena le
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Lili Milojevič iz Galerije Avse-
nik in Brigita Avsenik, Slavko-
va žena, sta se po njunih bese-
dah dve leti trudili, da bi bil ta 
vpis narejen. Kot vem, sta se res 
zelo potrudili in posredovali 
mag. Adeli Pukl iz Slovenske-
ga etnografskega muzeja, ki je 
vpis želela speljati do konca, 
ogromno podatkov, več strani. 
V zaključni fazi sta prosili še 
mene kot človeka, ki je magis-
triral iz Avsenikovega fenome-
na, da jima pomagam, oziro-
ma da se osebno oglasim pri 
gospe Puklovi in njuni obsežni 
prijavi dodam še nekaj strokov-
nih dodatkov. V Slovenskem 
etnografskem muzeju sem bil 
trikrat. Prvič gospe Puklove 
nisem našel, drugič sem pri njej 
sedel tri ure in je vpričo mene 
dopolnila vse potrebne obraz-
ce in druge papirje. Tretjič pa 
sem šel čez pol leta preverit, če 
je zadeva urejena, pa je nisem 
dobil, ker je bila na bolniški. 
Ob drugem obisku mi je zago-
tovila, da je vse dokončno pri-
pravljeno za vpis in da je samo 
stvar postopka, ki bo trajal 
mesec ali dva. Enako je morala 
obvestiti tudi gospe Milojevič in 
Avsenik, kajti onidve sta se mi 
po kakih treh tednih po mojem 
obisku zahvalili za sodelova-
nje, rekoč, da je zadeva dokon-
čno urejena. Tudi sam sem se 
oddahnil in verjel vsem trem 
osebam. Očitno pa prijava iz 
leta 2012 ni bila speljana do 
konca. Skrajni čas je, da se po 
treh letih to uredi. Podpiram 
tudi lajnarje, da se tudi njim 
prizna zaželeno.

Ivan Sivec, Mengeš

Ivan Sivec o 
vpisu Avsenikov

PREJELI SMO

Spoštovani,
pišem vam o prometni (ne)var-
nosti na dveh blejskih cestah. 
Dnevno hodim, kolesarim in 
se vozim z avtom na republiški 
cesti od semaforja pri Unionu 
do Vile Bled in na občinski cesti 
skozi vaško jedro naselja Mlino.
Na republiški cesti je v naselju 
omejena hitrost na 50 km/uro, 
na vaški cesti pa na 30 km/uro. 
Tuja vozila večinoma spoštujejo 
omejitev hitrosti, vozniki in voz-
nice v vozilih z domačo registra-
cijo pa so pogosto brezobzirni in 
za 40 do 50 odstotkov presega-
jo največjo dovoljeno hitrost.  
Že več let pa opazujem mladega 
vaškega posebneža z motorjem 
za kros, ki drvi skozi vaško jedro 
s hitrostjo najmanj 60 km/uro. 
Posebno nevarni so tudi moto-
risti, ki v tropih prehitevajo čez 
neprekinjeno črto.
Vozilo, ki ga upravlja nerazso-
dna oseba, je nevarna za druge 
udeležence v prometu.
Z redno radarsko kontrolo 
hitrosti bi lahko v dveh mesecih 
kupili radar in plačali tiste, ki 
jih upravljajo, preostalo pa bi 
bil proračunski dohodek.

Nevarne blejske 
ceste

Baje obstajajo odpori proti 
pogosti kontroli hitrosti. Ali je 
tem osebam vseeno, da lahko 
brezobzirneži za volanom 
ogrožajo zdravje in življenje 
drugih. Mislim, da takšno raz-
mišljanje zahteva obravnavo v 
specializirani ustanovi. 
Motorno vozilo je v nerazsodnih 
rokah nevarno orožje, kar smo 
pred kratkim videli na ljubljan-
ski Ižanski cesti, ko je nerazso-
dna oseba umorila policista.
Pozivam medobčinsko redar-
stvo in policijo, da krajane in 
obiskovalce Bleda s pogostej-
šim nadzorom prometa zašči-
tita pred nevarnimi vozniki, 
obenem pa s tem pripomoreta, 
da bo proračun bogatejši zara-
di izrečenih kazni za prekrške.

Vladimir Kočevar, Bled

Kdor ni bil na Triglavu, ni Slo-
venec, tako menijo nekateri. 
Žal jaz nisem bil, pa vendar 
imam rad to našo Gorenjsko, 
obdano z gorami in planina-
mi, nad katerimi bedi naš očak 
Triglav z 2864 metri.
Letos mineva 120 let postavitve 
Aljaževega stolpa na najvišjo 
točko orjaka. To je bilo zgodo-
vinsko delo triglavskega župni-
ka, ki je bil rojen 6. julija 1845 
v vasi Zavrh št. 2 v smledniški 
župniji. Tudi svojo duhovniško 
pot je začel blizu svojega doma, 
kot kaplan na Šmarni gori. 
V sedemdesetih letih je odšel v 
Tržič in tam poleg duhovniškega 
dela bil aktiven organizator pev-
skih zborov. Med drugim je iz 
nemškega jezika prevedel svetov-
no znano božično pesem Sveta 
noč. Prvikrat je bila v slovenščini 
zapeta prav v Tržiču. Besedilo je 
kasneje nekoliko izpopolnil nje-
gov dobri prijatelj Anton Forster.
Iz Tržiča je leta 1880 odšel za 
župnika na Srednjo Dobravo 
pri Kropi. Gospodinjila mu je 
njegova mama, ki je na Dobra-
vi tudi umrla in je tam poko-
pana. Z Dobrave je nato odšel 
za župnika na Dovje. Tam je 
zaradi velike aktivnosti gorniš-
tva in planinarstva dobil vzde-
vek triglavski župnik. Poleg 
aktivnosti, ki jih je opravljal na 
Dovjem in Mojstrani, je bil tudi 
okrajni šolski nadzornik za 
področje Radovljice in Jesenic. 
Ko so se občinski možje v Moš-
njah z vaščani odločili, da bodo 
zgradili novo šolo, to je bilo leta 
1893, jih je moralno in strokov-
no podprl sam Jakob Aljaž, ki 
je sam napravil predračun stro-
škov v vrednosti 11.298 takrat-
nih goldinarjev. Delo pri novi 
šoli je steklo in jeseni 1894 je bil 
pouk že v novi šoli.
V knjigi Aljažev zbornik boste 
našli veliko zanimivega o delu 
in življenju velikega moža, 
očeta Triglava – triglavskega 
župnika Jakoba Aljaža, ki se je 
rodil pred 170 leti, umrl pa je v 
81. letu starosti.
Ko zaključujem ta prispevek, 
se mi trese roka, kajti izgubi-
li smo še enega nepozabnega 
velikana Slavka Avsenika.

Ciril Zupan, Mošnje

Oj Triglav moj 
dom …

Nastja Bojić

Leše – Katja je 29-letna inže-
nirka kmetijstva in inženir-
ka naravovarstva, Adam pa 
26-letni računalnikar. Letoš-
nji marec sta preživela v taj-
skem mestu Chiang Mai, 
kjer sta pod okriljem Krš-
čanske adventistične cerkve 
pomagala v tamkajšnji siroti-
šnici in pri dvigu ravni samo-
oskrbe. Lešana sta pričakova-
la, da bodo pogoji v sirotišni-
ci s petdesetimi otroki, ki je 
tajska vlada ne podpira in je 
oskrbovana s pomočjo dona-
cij, slabši, a sta se zmotila. 
»Za otroke, ki v sebi nosi-
jo žalostne zgodbe, je dob-
ro poskrbljeno. Imajo odgo-
vornosti in morajo delati, da 
pridobijo delovne navade, 
dovolj časa pa je namenjene-
ga tudi druženju, igri in ohla-
ditvi v naravnih vodah,« poja-
sni Adam.

Ena izmed večjih težav, s 
katerimi se sooča Tajska, so 
odpadki, saj jih zaradi neu-
rejenih komunalnih storitev 
nihče ne odvaža. Potem ko 
sta izdelala natančne načr-
te, sta Adam in Katja na 
območju sirotišnice poskr-
bela za obnovo obstoječega 
in nakup ter primerno pos-
tavitev novega, večjega vod-
nega zbiralnika, vodovodno 
napeljavo, namestitev vodne 

črpalke, električno napelja-
vo ¼ Kljub omejenim finan-
čnim sredstvom in poma-
njkanju kvalificiranih dela-
vcev sta Lešana vzpostavi-
la namakalni sistem in tam-
kajšnje prebivalce naučila, 
kako naj čim bolje poskrbi-
jo sami zase. Kot sta izvede-
la kasneje, zdaj vse potrebno 
pridelujejo sami, zgradili pa 
so celo trgovino, v kateri pro-
dajajo presežek pridelane 
hrane, s čimer so si zagoto-
vili dodaten zaslužek.     

Podobne naloge kot tiste, 
ki sta jih uspešno izpolnila 
na Tajskem, si Adam in Kat-
ja zastavljata tudi za dveletni 

projekt v Mongoliji, kamor 
odhajata tretjega avgus-
ta. Njun cilj, tako imenova-
na akademija Starting Point 
Life University, se nahaja bli-
zu mesta Erdenet na severu, 
ki leži na 1240 metrih nad-
morske višine in za katere-
ga je značilna suha in mrz-
la pokrajina. Večini leta vla-
da zima, poletje, ko pridela-
jo največ hrane, pa je kratko. 
Zaradi nenehnih in nenad-
nih vremenskih sprememb 
je pogost pogin živali, kar 
pomeni izgubo glavnega vira 
zaslužka in slabše življenjske 
pogoje, zato Mongoli stremi-
jo k dvigu ravni samooskrbe 

s poljedelstvom in vrtnars-
tvom. Adam in Katja se bosta 
med drugim tako lotila grad-
nje rastlinjakov, vzpostavitve 
ogrevalnega sistema, vodo-
vodne napeljave ter postavi-
tve štirikilometrske zaščit-
ne ograde. In kaj je tisto, kar 
ju žene v tovrstne zahtevne 
podvige? Kot je v imenu obeh 
povedal Adam, je to vprašan-
je, »ali bo naše življenje, ko se 
bo nekoč odvrtelo pred naši-
mi očmi, vredno ogleda. Če 
ljudem lahko kaj ponudimo, 
jim dajmo, ne da bi v zame-
no karkoli pričakovali. V živ-
ljenju se nam tako ali druga-
če vse povrne.«

S Tajske v Mongolijo
Adam in Katja Kotnik sta mlada zakonca iz Leš pri Tržiču, ki ju med drugim družita veselje do 
spoznavanja novega ter pomoč soljudem doma in po svetu.

Katja in Adam med obnavljanjem vodnega zbiralnika v tajskem Chiang Maiu 
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Rok Bizjak

Kropa – Na kopališču v Kropi 
so poletno sezono letos zače-
li 15. junija, deset dni pred 
koncem šolskega leta. Pove-
zava med koncem pouka in 
začetkom sezone pa ni nak-
ljučna. Velik odstotek obis-
kovalcev namreč predstav-
ljajo osnovnošolci in dijaki. 
»Dokler je pouk v šolah, je 
obisk slabši, voda pa enako 
stane, ali se kdo kopa ali ne,« 
pove Tomislav Kržišnik. V 
zadnjih dveh letih pa se je 
obisk mladine še povečal, 
za kar pravi Kržišnik, se gre 
zahvaliti krajevnim skupno-
stim Kropa, Dobrava, Pod-
nart in Kamna Gorica, ki so 
omogočile subvencionirano 
vstopnico za osnovnošolske 
otroke in dijake. Poleg mla-
dine pa bazen radi obiskuje-
jo tudi starejši, ki jih predv-
sem privlačita mir in senca.

Tudi sicer je z letošnjo sezo-
no zadovoljen, kar predvsem 

pripisuje lepemu vremenu. 
»Obisk je zelo pogojen z vre-
menom. Lanska sezona je 
bila katastrofa, letošnja pa za 
zdaj zelo dobro kaže.« Tudi 
posamezni hladnejši dan 
jim ne predstavlja več tako 
hude ovire kot nekoč. Pri 
tem jim je v pomoč toplotna 
črpalka, s katero urejajo tem-
peraturo vode. »Odkar ima-
mo ogrevano vodo, je pre-
cej bolje, ker jo stalno drži-
mo na petindvajsetih stopin-
jah, tako da se lahko že nas-
lednji dan kopaš. Včasih pa 

smo morali dva, tri dni čaka-
ti, da se je voda segrela.«

Sicer pa so glede na lansko 
sezono poskrbeli za nekaj 
tehničnih izboljšav. Več kot 
15.000 evrov so namenili za 
popravilo strojnice, ki skrbi 
za čistočo vode. »Strojnica je 
stara trinajst let in določene 
stvari je bilo treba zamenja-
ti. Vodo imamo čisto. Dobi-
li smo tudi izvid z Zavoda za 
zdravstveno varstvo, da je 
voda ustrezne kvalitete.«

O dodatni ponudbi Krži-
šnik pravi, da je med 

obiskovalci najbolj priljub-
ljena odbojka na mivki. Pred 
kratkim so organizirali tur-
nir v odbojki na mivki, ki se 
ga je udeležilo triinštiride-
set ekip. V času turnirja je 
bil zabeležen rekordni obisk 
kopališča v zadnjih letih. 
Organizirati nameravajo še 
en tak turnir, poleg tega pa 
bodo izvedli tudi košarkarski 
turnir trojk. Za konec pa še 
doda, da večino vzdrževalnih 
del opravijo domačini pros-
tovoljno. Pri tem posebej 
izpostavi Petra Peternela, 
ki že trideset let pomaga pri 
vzdrževanju kopališča in za 
katerega pravi, da je »duša« 
tega objekta. S ponudbo 
kopališča pa so zelo zadovo-
ljni tudi obiskovalci. »Rada 
pridem. Imam sezonsko 
vstopnico in bazen obiščem 
vsakič, ko imam za to čas,« 
pravi Lidija Poljak iz Rado-
vljice in pri tem še doda, da 
je velika prednost kopališča 
nizka cena vstopnice.

V Kropi zelo zadovoljni s sezono
Obisk kopališča je zelo pogojen z vremenom, pravi Tomislav Kržišnik, predsednik Športnega društva 
Kropa, in pri tem dodaja, da so z letošnjo poletno sezono zadovoljni. Sploh v primerjavi z lansko.
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Alenka Brun

T
okrat so si izlet-
niki Gorenjske-
ga glasa ogledali 
Belo krajino mal-
ce drugače. Pou-

čno in zanimivo, je marsik-
do pripomnil. Kljub temu da 
vročina na dan izleta ni pri-
zanašala, je bilo razpoloženje 
izletnikov dobro. Sok in lede-
na kava v senci lokala v kam-
pu ob Kolpi je prijala sko-
raj bolj kot rahla sapica, ki je 
sem ter tja našla pot med dre-
vesi, mizami in stoli. Doma-
če belokranjsko belo in poga-
ča sta pri izletnikih zbuja-
la radovednost, vročina pa je 
marsikoga spodbudila, da se 
je sprehodil do Kolpe, vanjo 
namočil noge, najbolj pogu-
mni pa so izkoristili prilož-
nost in se v njej tudi kopali.

Glasovci so se najprej 
ustavili na območju Krajin-
skega parka Lahinja, v Pus-
tem Gradcu na Klepčevi 
domačiji in v senci prisluh-
nili Jožetu in njegovim raz-
lagam. Spoznali in ogledali 
so si drugačen mlin, kot smo 
jih vajeni, in veliko slišali o 
žagi venecijanki. Jože je raz-
ložil tudi, kako je v otroštvu 
na domači njivi našel zlatnik 
s podobo Matije Korvina, ga 
pokazal, potem pa so izletni-
ki videli še nekatere zaklade, 
ki jih je skrivala njiva: arheo-
loške predmete, kot so kam-
nita sekira, drobno kamni-
to orodje, lončena zajemal-
ka ¼ Jožetova nasmejana 
soproga Ana je poskrbela za 
glasbeni del obiska: predsta-
vila je instrument gudalo, 
za konec pa odpela še najst-
niško različico znane pes-
mi o lepi Anki, ki kolo vodi 

– takšno, kjer ©s kuter vozi©. 
Smeha torej ni manjkalo.

V bližini je še cerkev Vseh 
svetnikov z zvonikom na 
preslico, lahko pa najamete 
čoln za ogled parka z vodne 
gladine. Tudi parku je Jože 
namenil kar nekaj besed.

Pot je v nadaljevanju Gore-
njce vodila do že omenjenega 
Kampa Kolpa v Vinici, za pra-
zne želodčke pa sta v nadalje-
vanju v Marindolu, na pros-
toru, ki je namenjen taborni-
kom, s pravo pojedino poskr-
beli Vera in Marjana. 

Sproščeno izletniško dru-
ženje se je po kosilu nadal-
jevalo v Adlešičih, v izobra-
ževalnem duhu. Zgodbo o 
lanu oziroma pot od rastline 
do platna je izletnikom pred-
stavila Nada Cvitkovič. Vide-
li so tudi, kako delujejo stat-
ve, opazovali tkanje; Nadina 
hči Kristina pa je poskrbela, 

da so podrobneje spozna-
li, kako nastaja še ena belo-
kranjska posebnost: pisani-
ca. 

Za konec pa so se usta-
vili še v bližini vasice Otok 
pri Metliki, kjer mimoidoče 
pozdravi veliko letalo dako-
ta, kot ga na kratko tudi ime-
nujejo. Motorno letalo tovar-
ne Douglas je bilo eno naj-
bolj priljubljenih v zgodovi-
ni letalstva med drugo sve-
tovno vojno in po njej. Leta-
lo je vidno s ceste in lahko 
dostopno. Tu stoji kot spo-
min zasilnim partizanskim 
spuščališčem in letališčem 
v času bojev med drugo sve-
tovno vojno, ko so zavezni-
ki, zlasti Angleži, Američa-
ni in celo Rusi s takimi letali 
pripeljali pomoč in odvažali 
ranjence, bolnike in posad-
ke sestreljenih zavezniških 
letal na varno.

Malo drugačna Bela 
krajina
Krajinski park Lahinja, Klepčeva domačija, zlatnik z domače njive, osvežilna Kolpa, piknik v Marindolu, 
lan in tradicionalne belokranjske pisanice ter douglas dakota DC-3 (C-47).

Izletniki Gorenjskega glasa so obiskali Belo krajino. Skupinska fotografija je nastala v Marindolu, kjer domujejo taborniki. / Foto: A. B.

Jože je o mlinu spregovoril tudi v njegovi notranjosti. / Foto: A. B.

Letalo douglas DC-3 oziroma vojaška različica C-47 je 
transportno letalo iz druge svetovne vojne. Na travniku  
blizu Otoka stoji od leta 1984. Izletnike je navdušila njegova 
velikost. / Foto: A. B.

Izdelava prepoznavne belokranjske pisanice / Foto: A. B.

Belokranjsko pogačo so nekateri izletniki jedli prvič. / Foto: A. B.

Za hrano sta poskrbeli nasmejani Marindolovki Vera in 
Marjana. / Foto: A. B. 



Strah pred prehladom
Mož se z letališča s taksijem vrača domov s službenega 
potovanja. Polnoč je že mimo. Ker že dolgo sumi, da ga žena 
vara, ponudi taksistu 100 evrov, če gre z njim v hišo za pričo, 
da ga žena vara. Potiho se splazita do spalnice, mož prižge 
luč, odkrije posteljo in zagleda v njej ženo z ljubimcem. Izza 
pasu potegne pištolo in jo nastavi ljubimcu na čelo. 
Žena vzklikne: »Ne streljaj, lagala sem ti, da sem denar 
podedovala. On je plačal tvojo corvetto, ki sem ti jo 
podarila, on je plačal jahto, on je plačal letno vstopnico 
za nogometne tekme, on je plačal vikend ob jezeru. Celo 
mesečne kredite plačuje on.« 
Mož spusti pištolo, pogleda taksista in ga vpraša: »Kaj bi ti 
naredil?«
Taksist odgovori: »Hitro bi ga pokril z odejo, da se ne 
prehladi!«

Ni ga pustil na cedilu
Pride delavec k šefu: »Šef, ali me lahko danes spustite dve 
uri prej iz službe?
Z ženo bi moral po nakupih.«
Šef: »Sploh ne pride v poštev!«
Delavec: »Najlepša hvala. Vedel sem, da me ne boste 
pustili na cedilu.«

Koliko stane soba v hotelu?
Človek pride na recepcijo hotela: 
»Koliko stane prenočevanje v tem svinjaku?« 
»20 evrov na svinjo.«

Življenjska resnica 
Najhujše, kar se ti v zakonu lahko zgodi, je, da tvoja žena 
postane vdova. 
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HOROSKOP
TANJA IN MARICA

Lahko se udeležite tečaja vedeževanja. 
Naročniki Gorenjskega glasa izkoristite popust v 
višini 10%.  Za več informacij čim prej pokličite Tanjo  
na tel. št.:  040 514 975
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TA JE DOBRA

Navodilo za reševanje: v kvadrate vpišite števila od 1 do 9 tako, da 
se ne bo nobeno število ponovilo ne v vrstici ne v koloni ne v enem 
izmed odebeljenih devetih kvadratov. Pripravila P. F.                        

TEŽJI  
SUDOKU

Rešitev:

sudoku_LAZJI_15_57
NALOGA

5 7 9 4 1
1 3 7 9 8

2 4
2 3 1
8 6 4 7 2 5

9 5 4
6 8

6 4 9 1 3
1 9 7 8 5

sudoku_LAZJI_15_57

REŠITEV

5 3 7 8 6 9 4 1 2
1 4 2 3 7 5 9 8 6
6 9 8 1 2 4 5 3 7
4 2 5 9 3 8 6 7 1
3 8 6 4 1 7 2 5 9
9 7 1 2 5 6 3 4 8
7 5 3 6 8 2 1 9 4
8 6 4 5 9 1 7 2 3
2 1 9 7 4 3 8 6 5

sudoku_LAZJI_15_57
NALOGA

57941
13798

24
231
864725

954
68

64913
19785

sudoku_LAZJI_15_57

REŠITEV

537869412
142375986
698124537
425938671
386417259
971256348
753682194
864591723
219743865

sudoku_TEZJI_15_57
NALOGA

9 8 6 1
7 3 2
5 2
8 7 4 1 2

2 4 1 3 9
6 7

9 3 8
8 4 9

sudoku_TEZJI_15_57

REŠITEV

9 3 4 2 8 6 7 5 1
1 7 8 9 5 3 2 4 6
6 5 2 7 1 4 9 3 8
3 8 6 5 7 9 4 1 2
7 9 5 1 4 2 8 6 3
2 4 1 6 3 8 5 9 7
4 1 3 8 2 5 6 7 9
5 2 9 3 6 7 1 8 4
8 6 7 4 9 1 3 2 5

sudoku_TEZJI_15_57
NALOGA

9861
732
52
87412

24139
67

938
849

sudoku_TEZJI_15_57

REŠITEV

934286751
178953246
652714938
386579412
795142863
241638597
413825679
529367184
867491325

Rešitev:

LAŽJI 
SUDOKU

Oven (21. 3–21. 4.) 
Malce krize se vam odpira v družinskem krogu, a ker se 
boste znali soočiti z nastalo situacijo, ne bo prišlo do 
večjih razprtij. Finančno vam bodo stvari potekale veliko 
bolje, kot si to lahko sploh predstavljate. Presenečenje bo 
neizmerno. 

Bik (22. 4.–20. 5.)
Prijatelji vas bodo spravili v slabo voljo, ker ne boste našli 
skupne oporne točke, in to pri zadevi, ki je za vas več kot 
pomembna. Zavest, da se najbolj lahko zanesete sami 
nase, vas bo le trenutno ohromila. Nekaj vas bo zelo raz-
veselilo.

Dvojčka (21. 5.–21. 6.)
V naslednjem tednu pričakujte sporočilo, zaradi katere-
ga se vam bo izpolnila neka skrita želja. Veselja ne boste 
mogli prikriti, zato se pripravite na različna vprašanja. Ne 
boste se obremenjevali in končno boste sebe postavili na 
prvo mesto.

Rak (22. 6.–22. 7.)
Vsake toliko časa se vas bo polotila jeza in šele proti kon-
cu tedna pade odločitev o dopustu in zasluženem počit-
ku. Strah pri financah bo odveč, pa tudi nekdo, od katere-
ga ne pričakujete, vam bo priskočil na pomoč. Na dobre 
stvari je vredno počakati.

Lev (23. 7.–23. 8.)
Zmedli vas bodo vaši bližnji, ko vas bodo postavili pred 
dejstvo, in sicer, če ste pripravljeni na večje spremembe. 
Kar nekaj časa ne boste mogli spati in iskali boste rešitve 
brez izhoda. Izhod bo ob pravem času, bodite brez skrbi.

Devica (24. 8.–23. 9.)
Na čustvenem področju se boste morali bolj potruditi 
za dosego svojega cilja. Vprašajte se, koliko vam ta ose-
ba pomeni in dobili boste vse odgovore, ki jih iščete. Pri 
denarju bodite previdni, da vas ne zavede nepremišljen 
nakup.

Tehtnica (24. 9.–23. 10.) 
Ker ne boste zaupali drugim, boste s tem sami sebi zelo 
škodovali in s tem dobili nezaupanje tudi do sebe. Pred 
vami je veliko dela, zato se resno vzemite v roke in začnite 
delati na sebi, na osebni rasti. Za dopust bo dovolj časa.

Škorpijon (24. 10.–22. 11.)
Našli boste srečo, za katero ste že mislili, da ne obsta-
ja več, no vsaj za vas ne. Na trdnih temeljih boste začeli 
graditi jutrišnji dan, in to brez obtoževanj in slabe vesti 
za karkoli. Sreča je tokrat v vaših rokah. Ne spreglejte je.

Strelec (23. 11.–21. 12.)
Svoje želje ste skrili globoko v sebi in ste se prepričevali 
in si lagali, da jih ne potrebujete. Tisti trenutek vam je to 
pomagalo, sedaj pa ste že spoznali, da je to maska, ki jo 
boste morali slej ko prej sneti in pokazati obraz.

Kozorog (22. 12.–20. 1.)
Dogodke boste komaj sproti dohajali. Še dobro, da ste v 
svojem najboljšem obdobju in ste sposobni biti © na dveh 
mestih hkrati© . Poslovna poteza se vam tudi v prihodnosti 
izkaže kot zelo dobra. Pred vami je zelo dober teden.

Vodnar (21. 1.–19. 2.) 
Bodite brez skrbi. Odločitev, ki ste jo pred kratkim spreje-
li, je prava in usmerila vas bo na pravo pot. Pot uspeha in 
zadovoljstva. Manjše prepire in nesoglasja v družinskem 
krogu boste rešili na miren način, kar bo dobro za vse. 

Ribi (20. 2.–20. 3.)
Ljubezenski trikotnik, v katerem se boste kmalu znašli, 
vam bo sprva predstavljal težave, a kaj kmalu boste s 
tem razčistili, saj trikotnik ni za vas. Na delovnem mestu 
boste popustili, a k sreči ne za dolgo. Bliža se dopust, 
končno.

Mali Brat

V 
zadnjih dneh s 
sonde Novi hori
zonti prihajajo 
različni posnet
ki o planetu Plu

ton, ki se nahaja na samem 
robu našega osončja (koli
kor ga Zemljani sploh po
znamo oziroma ga lahko 
najdemo na Google maps). 
Sonda pošilja zelo zanimi
ve podatke o planetu, ki jih 
doslej nismo poznali tako 
natančno. Tako naj bi bil 
polmer planeta 1185 kilo
metrov, kar je le 18 odsto
tkov polmera Zemlje, nje
gova masa naj bi bila samo 
0,22 odstotka Zemljine, da 
se enkrat zavrti okrog son
ca, Pluton porabi 248 let, na 
njegovem površju je tempe
ratura približno  230 stopinj 
Celzija, v minus seveda, gra
vitacija je zelo ugodna, saj 
bi s 100 kilogrami zemelj
ske teže na Plutonu tehtali 
kot malo boljše cestno kolo, 
kakih sedem kilogramov. 
Mali brat pa sem samo za vas 
odkril, da ti podatki niso pov
sem zanesljivi, saj se v Arhi
vu Slovenije nahaja škatla, v 
kateri najdemo podatke, ki 

so od teh, ki jih pošilja son
da Novi horizonti, povsem 
drugačni.

Gre za dokumente Udbe, ki 
jih v zadnjih letih nista uspela 
odkriti niti taka arhivska stro
kovnjaka, kot sta Roman Lel
jak in Igor Omerza. Na škat
li namreč piše U2, kar z maj
hno spremembo črke ¹ v“ 
v  črko ¹ b“ lahko tolmačimo 
kot udba. Kakorkoli že, fan
ta se za to nista zanimala naj
brž tudi zato, ker je na škatli 
nalep ljena sličica psa Plutona 
iz Disneyjevih risank. Kakor
koli že, Mali Brat sem pogle
dal v škatlo in imel kaj videti. 

Gre za dokumente, ki so jih 
že pred leti pripravili udbov
ci Udbe, kot se vidi iz vsebi
ne, pa škatlo nenehno dopol
njujejo tudi sodelavci SOVE. 
Osrednji dokument, ki ga je 
podpisal že Kardelj, za njim 
pa je z njim soglašala vsaka 
na slednja slovenska vlada od 
Demosove do vseh Drnov
škovih, Janševe, Pahorjeve, 
Bratuškine in zdaj še Cerarje
ve. Dokument govori: Planet 
Pluton ima obliko psa, tem
peratura planeta pa se giblje 
med 37 in 39 stopinjami Cel
zija, njegov polmer je 20 cen
timetrov, Plutonova teža je 

okrog 60 kilogramov, odvi
sno, koliko se nabaše brike
tov. Da se Pluton zavrti okrog 
noge, potrebuje 1,2 sekunde, 
okrog sonca pa se sploh ne 
vrti, ker raje leži v senci. Luna 
mu je bližja, saj rad laja vanjo. 
Gravitacija je na Plutonu pri
merna samo za bitja, lažja od 
2,2 grama. Pogoji življenja so 
primerni predvsem za bolhe. 

Kot ugotavljamo iz doku
mentov, je slovenska politi
ka vedno vztrajala pri Pluto
nu, kakršnega je odkrila naša 
Udba, ameriškega preprosto 
ne bomo priznali. Tudi za 
ceno izstopa iz vesolja.

Ve se, kdo Je pRAVI pluToN
V Arhivu Slovenije smo našli dokument, ki govori o tem, da  Pluton sploh ni tak, kot o njem zadnji 
teden poroča sonda Novi horizonti. Pluton je namreč Pluton in zmeraj je tak tudi bil (glej fotografijo).

Slovenski Pluton je nekoliko drugačen kot ta, o katerem zadnje dni poroča sonda Novi 
horizonti. / Fotomontaža: Schwabingen
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avtomobili  
tabu MARAAYA 

Ansambel Dori in Oto Pestner DJomla KS

24. in 25. julij 

www.tourism-kranj.si

KRANJSKA 
NOČ 2015 

Šank Rock  POP DESIGN 

Otroški Kranfest Kranjski smenj

Državno prvenstvo v odbojki na mivki Ognjene predstave

KLAPA Šufit CRVENA JABUKA 

Prireditev je omogočila: Organizator prireditve: Soorganizator:

Nagrade: 2-krat 2 vstopnici za rove, 1-krat skodelica škrata 
Krančka
Re šit ve kri žan ke (ges lo, se stav lje no iz črk z ošte vil če nih polj in vpi sa no v 
ku pon iz kri žan ke) po šlji te do srede, 5. avgusta 2015, na Go renj ski glas, 
Ble i  we i so va ce sta 4, 4000 Kranj. Rešitve lah ko od da te tudi v na bi ral nik  
Go renj ske ga gla sa pred po slov no stav bo na Ble i we i so vi ce sti 4.
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Leonardo DiCaprio (40) se zaveda, da je 
skrb za okolje bistvena za človekov obstoj, 
zato je v sklopu svoje fundacije namenil 15 
milijonov dolarjev za inovacije na podro-
čju okoljevarstva. »Uničenje našega pla-
neta napreduje z nadsvetlobno hitrostjo. 

Ne smemo si več zatiskati oči. Prevzeti moramo odgo-
vornost,« je povedal igralec, ki je lani s pomočjo igralskih 
kolegov organiziral dražbo, s katero so zbrali 25 milijonov 
dolarjev in jih namenili za ohranjanje divjine in divjih živali.

DiCaprio zbira milijone za okolje

Tiffani Amber Thiessen (41), nekdanja 
zvezdnica priljubljene serije Beverly Hills 
90210, je postala drugič mamica. Skupaj 
z možem Bradyjem Smithom sta postala 
ponosna starša sinčka, ki sta ga poime-
novala Holt Fisher. Ta se je tako pridružil 

petletni sestrici Harper. Malčica je po besedah mamice 
nad dojenčkom navdušena in ga ves čas želi pestovati, 
tako kot tudi drugi sorodniki.

Valerie iz serije Beverly Hills drugič mamica

Justin Bieber (21) ni le odličen pevec, tem-
več tudi priden učenec, ki je maturiral z 
odliko. »Zaključil sem srednjo šolo leta 
2012 in to s povprečjem 4,0,« je pono-
sno povedal Bieber, ki bo v kratkem izdal 
nov album, za katerega pravi, da bo zelo 

oseben. »Zelo sem zadovoljen z rezultati novega albuma. 
Sodelujem s Skrillexom in Diplom ter z izjemnim teksto-
piscem Poojem Bearom. Pravkar smo našli, kar smo iska-
li,« je povedal pevec.

Justin Bieber je priden učenec

Triindvajsetletni član priljubljene najstni-
ške skupine One Direction Louis Tomlin-
son bo postal očka. Dojenčka pričakuje 
skupaj s prav tako triindvajsetletno stili-
stko Briano Jungwirth. »Novica je bila za 
glasbenika nekoliko šokantna, vendar sta 

z Briano zelo dobra prijatelja in otrok ju bo še bolj pove-
zal,« je povedal njun prijatelj za People. Par se je spoznal 
preko skupnega prijatelja in se videva od začetka letošnje-
ga leta, ko se je Tomlinson razšel z dolgoletnim dekletom 
Eleanoro Calder.

Član One Direction bo očka

VRTIMO GLOBUS

Alenka Brun

N
a Bledu bo 
konec tedna 
ponovno živa-
hno. Jutri pa 
se bodo zve-

čer najprej na odru zvrsti-
li nagrajenci letošnjega Blej-
skega zlatega mikrofona, sle-
dil pa bo nastop dua Maraaya, 
zmagovalcev letošnjega izbo-
ra za pesem Evrovizije. Raay 
in Marjetka bosta nastopila 
nekaj minut po tradicional-
nem ognjemetu. Pripravljata 
pravi glasbeni šov, prisluhnili 
boste dvema novima pesmi-
ma, ki ju uspešni duo napo-
veduje, a tudi že izvaja; po 
nastopu pa boste lahko dobili 

tudi njuna avtograma in se 
fotografirali z njima. In če ju 
zamudite, potem ne spreglej-
te njunega nastopa čez dober 
teden dni, ko bosta v sklopu 
Kranfesta nastopila v Kran-
ju. Poleg njiju pa bo Sloven-
ski trg konec drugega tedna 
gostil še Avtomobile, Tabu, 
Šank Rock, Made in Yugosla-
vija, Pop Design, Djomla KS 
in Crvena Jabuka.

Prav posebno glasbe-
no karavano pa so si letos 
omislili telemahovci, ki na 
ta način promovirajo novo 
mobilno omrežje. Začeli so 
v Kopru, potem so obiska-
li Bled, naslednji je avgus-
ta na vrsti Slovenj Gradec. 
Na odru ob Blejskem jezeru 
so tako obiskovalce zabavali 

številni slovenski glasbe-
niki: Trkaj, Klemen Bun-
derla, Alya, Natalija Ver-
boten, Omar Naber, Mam-
bo Kings, Samuel Lucas, 
Andraž Hribar, Matjaž 
Jelen, Nuša Derenda, Rok 
Ferengja, Kataya in DJ Baza. 
Kljub temu da je tokrat doga-
janje pospremila nevihta, je 
bilo vzdušje med obiskoval-
ci na pokritem prireditve-
nem prostoru izvrstno. Uži-
vali so tudi najmlajši, saj sta 
zanje skrbela Pika Nogavič-
ka in Nodi, lika, ki sta še ved-
no blizu tudi odraslim.

Zadnje čase pa filmski 
ustvarjalci obujajo nostalgi-
jo s filmi, ki smo jih v pre-
teklosti že gledali in celo 
mislili, da so z njihovimi 

nadaljevanji zaključili, 
vendar najnovejša Misi-
ja: Nemogoče – odpadniš-
ka nacija kaže ravno naspro-
tno. Prihaja namreč že peti 
del, ki Toma Cruisa pono-
vno vrača na velike zaslo-
ne v ikonski vlogi neustra-
šenega agenta Ethana Hun-
ta. Zadnji del izjemno uspe-
šne filmske franšize je skup-
no prislužil skoraj sedemsto 
milijonov dolarjev in tako 
postal najbolj dobičkonosen 
film v Tomovi karieri, sicer 
pa je sama Misija: Nemogo-
če do sedaj zaslužila toliko, 
da spada med najbolj uspeš-
ne franšize v filmski zgodo-
vini. V Sloveniji film na veli-
kih platnih pričakujemo 6. 
avgusta.

Mini gorenjska turneja
Tako je dvojec Maraaya napovedal svoje krajše gostovanje na Gorenjskem, ki ga začenja že to soboto 
na Bledu, nadaljuje konec naslednjega tedna v Kranju, v tem času pa bosta Raay in Marjetka obiskala še 
priljubljene gorenjske radijske postaje.

Maraaya začenja mini gorenjsko turnejo. / Foto: Primož Pičulin

Nastopil je tudi Omar Naber. / Foto: arhiv organizatorja (Agencija AVI) Nodi navdušuje staro in mlado. / Foto: arhiv organizatorja (Agencija AVI)

Mlade prikupne Gorenjke Nuša, Tea in Lea so ljubiteljice 
neokrnjene narave ter športnih aktivnosti v krogu 
prijateljev in družine, sicer pa simpatične 'medenke' 
skrbijo za dobro počutje gostov Medenega vrta v 
Šenčurju.  

Natalija Verboten se je na Bledu podala med občinstvo. 
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Tom Cruise in Rebecca Ferguson
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Tokrat v Misiji: Nemogoče stavijo na prizor iz letala. 
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14
EUR

V knjigi 
je opisana
cela vrsta 
tehnoloških 
postopkov 
(receptov) za 
izdelavo različnih 
jogurtov, 
smetane, masla, 
svežih sirov, 
poltrdih in trdih 
sirov – izbor 
izdelkov je 
resnično pester, 
od najbolj 
enostavnih 
do takih, 
ki zahtevajo 
nekoliko več 
znanja, opreme 
in časa.

Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu,
Bleiweisova cesta 4 v Kranju, 
jo naročite po tel.: 04/201 42 41 ali na: 
narocnine@g-glas.si.

Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu,  
Bleiweisova cesta 4, Kranj, jo naročite po tel.: 
04/201 42 41 ali na: narocnine@g-glas.si.
Gorenjski glas je odprt vsak delovni dan od 7. do 
15. ure, ob sredah do 16. ure.

Avtor knjige Peter 
Komovec se je 
zaradi velikega 
povpraševanja odločil 
za ponatis knjige 
Pastir, nemški vojak 
in češki sin, ki smo 
jo na Gorenjskem 
glasu prodajali že 
leta 2007. Gre za 
zanimivo Petrovo 
pripoved, ko je z 
osmimi leti postal 
pastirček, kasneje 
pa v življenju 
doživel še marsikaj 
bridkega ter 
spoznal mnogo 
dobrih, pa tudi 
mnogo slabih ljudi.

Cena knjige je

Avtor knjige Peter 
Komovec se je 
zaradi velikega 
povpraševanja odločil 
za ponatis knjige 
Pastir, nemški vojak 
in češki sin, ki smo 
jo na Gorenjskem 
glasu prodajali že 
leta 2007. Gre za 
zanimivo Petrovo 
pripoved, ko je z 
osmimi leti postal 
pastirček, kasneje 
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Pozor! Knjiga je ponatisnjena v manjšem 
številu izvodov, zato ne odlašajte z nakupom.
Mehka vezava, 198 strani.

Rezultati 56. kroga – 15. julija 2015 
5, 8, 9, 10, 11, 19, 38 in 12

Loto PLUS: 8, 17, 19, 32, 33, 37, 39 in 9
Lotko: 5 5 3 2 1 4

Sklad 57. kroga za Sedmico: 250.000 EUR
Sklad 57. kroga za PLUS: 300.000 EUR
Sklad 57. kroga za Lotka: 100.000 EUR 

LOTO

Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu,  
Bleiweisova cesta 4, Kranj, jo naročite po tel.: 
04/201 42 41 ali na: narocnine@g-glas.si.

Vojni roman  
Zelena solza se 
lahko bere tudi kot 
nadaljevanje knjige 
Ognjeni ruj. V Zeleni 
solzi sledimo napeti 
in čustveno bogati 
pripovedi iz katere 
lahko zaslutimo 
potek življenja med 
prvo svetovno 
vojno skozi zgodbo 
o kraški družini 
Jakomin.

Trda vezava,  
336 strani.  
Redna cena je 
32,10 EUR.

Vojni roman 
Zelena solza se 
lahko bere tudi kot 
nadaljevanje knjige 
Ognjeni ruj. V Zeleni 
solzi sledimo napeti 
in čustveno bogati 
pripovedi iz katere 
lahko zaslutimo 
potek življenja med 

vojno skozi zgodbo 
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Pisatelj Ivan Sivec je tudi to knjigo ponudil 
po posebni ceni: če jo kupite ali naročite na 
Gorenjskem glasu je cena le

Nagrajenci nagradne križanke ZAVODA ZA ŠPORT 
KRANJ, ki je bila objavljena v Gorenjskem glasu v  
torek, 23. junija 2015, so: 1. nagrada: ENODNEV
NA DRUŽINSKA VSTOPNICA ZA BAZEN: Pav-
la Vintar, Golnik; 2. nagrada: POLDNEVNA DRU
ŽINSKA VSTOPNICA ZA BAZEN: Stane Jarc, Ško
fja Loka; 3. nagrada: DVE ENODNEVNI VSTOPNICI 
ZA BAZEN: Mira Žnidar, Kranj. Čestitamo!

HALO-HALO GORENJSKI GLAS
telefon: 04 201 42 00

Na ro či la za ob ja vo spre je ma mo po te le fo nu 04/201-42-00, fak su 04/201-42-13  
ali oseb no na Bleiweisovi cesti 4 v Kra nju oz. po poš ti – od po ne delj ka do  
če tr tka do 11. ure! Cene ogla sov in po nudb v ru bri ki so iz red no ugod ne. 

Janez Rozman, s. p. – Rozman bus, www.rozmanbus.si, T: 04/531 52 49
Kopalni avtobus v IZOLO: 18. 7., 21. 7., 23. 7., 25. 7. - več terminov;  
GOLI OTOK: 29. 8.; MADŽARSKE TOPLICE: 4.–8. 10.; BANJA VRU-
ČICA, Z OGLEDOM SARAJEVA: 25. - 28. 10.; MEDŽIGORJE: 18.–
20.10.; MORJE: DUGI OTOK – več terminov, MURTER: od 30. 8. do  
5. 9. - dodatni termin v akciji. AVTOBUSI: 52-, 56-,60-SEDEŽNI  
IN KOMBI 8+1.

Obvestila o dogodkih objavljamo v rubriki glasov Kažipot 
brezplačno samo enkrat, pošljete jih lahko na e-poštni nas-
lov kazipot@g-glas.si.

PRIREDITVE
 

Poletje na štengah
Škofja Loka – Kavarna Na štengah vabi na sobotne polet-
ne večere z akustičnim nastopom Neže in Jana. Nastopila 
bosta še 18. in 25. julija, in sicer od 20. do 22. ure.

IZLETI

Na kopanje v Strunjan
Kranj – Iz Društva upokojencev Kranj vabijo na kopalni izlet 
v Salinero Strunjan, in sicer v sredo, 29. julija, z odhodom 
posebnega avtobusa ob 7. uri izpred Globusa. Prijave z vpla-
čili sprejemajo v pisarni društva do zasedenosti avtobusa.

S kolesom na vlak in brezplačno v korita
Triglavski narodni park med 18. in 26. julijem v Bohinju in 
Posočju organizira dneve spodbujanja okolju prijazne mobil-
nosti pri obiskovanju tamkajšnje narave. V akciji S kolesom na 
vlak in brezplačno v korita bodo vsi, ki si bodo za obisk izbrali 

kombinacijo Bohinjske proge in kolesa, nagrajeni z brezplač-
nim vstopom v Tolminska korita ali korita Mostnice. Vožnji 
z vlakom s Primorske do Bohinjske Bistrice oz. z Gorenjske 
do Mosta na Soči bo sledilo kolesarjenje do omenjenih korit, 
nato pa sprehod skoznja. Za uveljavljanje brezplačnega ogle-
da predložite predložite vlakovni vozovnici za potnika in kolo. 

V Karnijske Alpe
Kranj – Planinsko društvo Iskra Kranj vabi svoje člane in 
druge planince (člane PZS) v nedeljo, 26. julija, na planinski 
izlet na Porze oz. Monte Palombino (2599 m) v Karnijskih 
Alpah. Hoje je za okrog osem ur, pot je zelo zahtevna, na 
nekaterih mestih izpostavljena (ferata), tura je namenjena le 
izkušenim planincem – gornikom! Odhod s posebnim mini-
busom izpred Creine v Kranju bo ob 4.30. Prijave in dodatne 
informacije: v pisarni društva v Iskri Labore ob sredah med 
17. in 18. uro ali pri vodniku Klemenu Ručigaju, telefon 051 
693 294 (po 16. uri) ali na e-naslovu klemen.rucigaj@gmail.
com; pri vodniku Sašu Košniku, telefon 041 757 009 ali na 
e-naslov: saso.kosnik@infonet.si.

PREDAVANJA

Proučevanje Svetega pisma 
Kranj – KAC Kranj vabi v soboto, 18. julija, ob 9. uri v Dom 
krajanov Primskovo na proučevanje Svetega pisma z okvirno 
temo Evangelij – dobra novica ali dober nasvet? Pogovor bo 
povezoval Zmago Godina. Vstopnine ne bo.

PREDSTAVE

Rajže po poteh triglavskih pravljic
Mojstrana – V parku za pošto v Mojstrani bosta jutri, v sobo-
to, 18. julija, in prihodnjo soboto, 25. julija, obakrat z začet-
kom ob 10. uri gledališki predstavi Rajže po poteh triglavskih 
pravljic, ko boste lahko srečali vaške posebneže in bajeslov-
na bitja. Rezervacije po tel. 040 241 660 ali na e-naslovu 
rajzepptp@gmail.com. Pravljična pot je primerna za otroke 
in odrasle, stare od 4 do 99 let.

Mateja Rant

Bled – Člani Folklornega 
društva Bled so se na povabilo 
Slovenske izseljenske mati-
ce in Društva Slovencev Tri-
glav Banjaluka konec junija 
udeležili praznovanja šeste-
ga Slovenskega dneva v Sla-
tini. Z omenjeno prireditvijo 

ohranjajo spomin na Slo-
vence in njihovo težko živ-
ljenje v času priseljevanja, 
je pojasnil Franci Pogačnik 
iz Folklornega društva Bled. 
»Prvi priseljenci so bili Kra-
ševci in Primorci, ki so se v 
begu pred fašizmom in ita-
lijansko asimilacijo od leta 
1925 naseljevali v Slatini in 

okoliških zaselkih banja-
luškega robnega območja. 
Kasneje so se tja priseljevali 
tudi drugi Slovenci.« V kul-
turnem programu so poleg 
Folklornega društva Bled 
sodelovali še Brkinska god-
ba in pevska skupina Dotik 
iz Brkinov, moška pevska 
skupina Pozdrav iz Gorenje 

vasi, MePZ Davorin Jenko 
iz Banjaluke in otroška fol-
klorna skupina Društva Tri-
glav Banjaluka. Po kultur-
nem programu je sledil še 
neformalni del, ki se je zav-
lekel pozno v noč, po bese-
dah Francija Pogačnika pa 
se ga je prijelo ime Sloven-
ska veselica.

Blejski folkloristi v Banjaluki
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NEPREMIČNINE
STANOVANJA
PRODAM

DVOSOBNO stanovanje, 50 m2, 
Jezersko center, urejen vpis v zem. 
knjigo, 55.000 EUR, tel.: 051/396-
658 15002431

DVOSOBNO stanovanje na Jeseni-
cah, 4/11, 57 m2 neto, EIB2, ugodna 
cena, tel.: 041/571-166 15002454

ODDAM

STANOVANJE – garsonjero v Kranju 
oddam v najem, tel.: 041/980-089, po 
14. uri 15002430

OPREMLJENO 1-sobno, manjše sta-
novanje v Kranju, tel.: 041/322-653 
 15002330

V KAMNI Gorici pri Radovljici oddam 
1-sobno stanovanje, delno opremlje-
no, v hiši, tel.: 051/208-844 
 15002447

HIŠE
PRODAM

V POLJANSKI dolini prodam kmetijo, 
hiša podrta, 13 ha gozda, 1 ha od tega 
rodovit. zemlja, tel.: 04/51-95-192  
 15002442

ODDAM

HIŠO v Hlebcah 7, ugodno. Pustite 
sporočilo na 070/202-009 in vam 
odgovorim 15002443

STAREJŠO hišo v okolici Škofje Loke, 
vrt, garaža ..., tel.: 041/693-920  
 15002193

POSLOVNI PROSTORI
ODDAM

GOSTINSKI lokal v Kranju-Primsko-
vo, Jezerska c. 46, 140 m2, tel.: 
031/250-817 
 15002285

POSLOVNE PROSTORE v IOC Inteks 
na Savski cesti 34, Kranj (bivša Trenča) 
oddamo, velikost od 140 do 500 m2. 
Cena 2,95 EUR/m2 mesečno, tel.: 
041/426-898 
 15002317

MOTORNA VOZILA
AVTOMOBILI
PRODAM

OPEL Corso, letnik 2004, 127.000 
km, lepo ohranjen, servis narejen, tel.: 
041/451-343 15002435

ZASTAVA Yugo skala 55, letnik 1990, 
165.000 km., bele barve, cena 550 
EUR, tel.: 031/360-536 
 15002401

KUPIM

KARAMBOLIRANO vozilo ali vozilo v 
okvari, od letnika 2000 dalje. Ugrica 
Blaž, s.p., Drulovka 38, Kranj, tel.: 
041/349-857 
 15001665

MOTORNA KOLESA
PRODAM

TOMOS Youngstr 25, letnik 2012, 800 
km, kot nov, ugodno, tel.: 031/575-
633 15002405

STROJI IN ORODJA
PRODAM

KAMNOSEŠKO-kiparski delovni voz, 
nosilnost 3.5 T, cena 390 EUR, tel.: 
070/701-962 
 15002400

MOTORKO Partner, meč 35, malo 
rabljeno, cena 30 EUR, tel.: 04/59-
57-583, 040/394-076 
 15002398

VARILNI aparat Tig 300 Iskra, cena 
580 EUR, tel.: 031/360-536 
 15002402

30 Gorenjski glas
petek, 17. julija 2015MALI OGLASI malioglasi@g-glas.si

Domplan, d. d., Bleiweisova 14, 4000 Kranj
T: 04/20 68 773, F: 04/20 68 701
M: 030 641 621, I: www.domplan.si
E: domplan@domplan.si

•	  Družba Domplan, d. d., zagotavlja pro-
fesionalno in korektno posredovanje 
nepremičnin, ki ga izvajajo naši strokovni 
nepremičninski posredniki. V zadovolj-
stvo naših strank, opravljamo zanesljive 
in varne storitve posredovanja v prometu 
z nepremičninami.

•	   Aktualno ponudbo si lahko ogledate na 
naši spletni strani www.domplan.si ali na 
www.nepremicnine.net.

STANOVANJE – PRODAMO
Sp. Jezersko, 2-sobno stanovanje v pritličju 
večstanovanjske hiše v izmeri 69,80 m2, zgr. 
l. 1940. Stanovanje obsega bivalno kuhinjo, 
dnevni prostor, spalnico, kopalnico, WC 
posebej, hodnik. Ogrevanje  je na trda 
goriva. Potrebno je obnove. V bližini je avto-
busna postaja. ZK urejeno, Cena 40.000,00 
EUR, EI:F(150-210kWh/m2a)

Kranj-Župančičeva ulica, 4-sobno v 
pritličju v izmeri 99,47 m2, zgr. l. 1942, v cel-
oti obnovljeno l. 2012 – tlaki, okna, vrata, 
inštalacije, kopalnica z WC-jem. Stanovanje 
ima 75 m2 uporabne površine, 2 kleti, bal-
kona ni, lastna CK na olje, s parkirnim pros-
torom, možna menjava za manjše 
stanovanje z doplačilom prodamo, Cena 
125.000,00 EUR, EI:G (210+kWh/m2a)

STANOVANJE – ODDAMO V NAJEM
Kranj, staro mestno jedro, 3-sobno stano-
vanje v I. nadstropju v izmeri 82,00 m2, zgr. 
l. 1900. Stanovanje je bilo obnovljeno l. 
2015 – instalacije, tlaki, okna, vrata, WC s 
kopalnico. Delno opremljena kuhinja. CK na 
plin, balkona ni. Možnost vselitve takoj, 
oddamo. Cena 450,00 EUR/mes.+stroški

HIŠE – PRODAMO
Podbrezje,182 m2, dvojček, zgr. l. 1901, na 
parceli 256 m2, tlorisa 10 x 9 m, podkletena, 
v pritličju hodnik, dnevni prostor s kmečko 
pečjo, kuhinja, shramba, kabinet, WC. V 
nadstropju sta še dve sobi,ogrevanje na 
trda goriva, potrebna obnove, ZK urejena, 
cena 140.000,00 EUR

POČITNIŠKI OBJEKT (APARTMA) –  
PRODAMO
Kriška planina-Krvavec, 44,00 m2, počitni-
ški objekt – apartma, zgrajen l. 1998, obno-
vljen l. 2006, opremljen (prodaja se brez 
audio-video opreme in dekorativnih ele-
mentov) s 15 m2 lastne terase na južni, son-
čni strani, nahaja se v polkleti Doma na Kri-
ški planini, dostop urejen, k apartmaju pri-
padata tudi dve lastniški parkirišči, nepos-
redna bližina smučišča in sedežnice, ZK 
urejeno, cena 84.900,00 EUR, EI:E (105-
150kWh/m2a)

PARKIRNA MESTA – PRODAMO
Na novozgrajenem parkirišču (poleg obsto-
ječega parkirišča stavb Ulice Gorenjskega 
odreda in Gubčeve ulice) prodajamo parkir-
na mesta v velikosti 12,50 m2, l. izgr. 2014. 
Cena pokritega parkirnega mesta znaša 
9.400,00 EUR, nepokritega pa 6.600,00 EUR 
z DDV-jem in vključenim daljinskim uprav-
ljalnikom. Možen takojšni prevzem parkiri-
šča.

Nekaj nepokritih parkirnih mest je na voljo 
tudi za najem. Mesečna najemnina znaša 
22,00 EUR z vključenim DDV-jem.

PARKIRNA MESTA – ODDAMO V NAJEM
Na zgornji ploščadi parkirne hiše ob Goga-
lovi ulici (poleg trgovske šole) oddamo par-
kirna mesta v velikosti 12,50 m2, l. izgr. 1980. 
Možnost parkiranja takoj. Cena najema 
znaša 15,00 EUR/mes. + 31,20 EUR za daljin-
ski upravljalnik. Možnost tudi ugodnega 
letnega najema – 144 EUR na leto. Najemni-
ki imajo možnost pranja avtomobila poleg 
garažne hiše za doplačilo cca 1,00 EUR – 
odvisno od porabe vode.

SKLADIŠČE – ODDAMO V NAJEM
Sp. Bitnje, v pritličju skupaj s pisarno, gar-
derobo in sanitarijami velikosti 212 m2 in I. 
nadstr. velikosti 215 m2, l. izgr.1984, mož-
nost cca 15 parkirnih mest, cena 5,00 EUR/
m2 skupaj s stroški.

POSLOVNI PROSTORI –  
ODDAMO V NAJEM
Kranj, Primskovo, I. nadstr. 4 pisarne veli-
kosti od 23 m2 do 34 m2, l. izgr. 1978, mož-
nost parkiranja, cena 8,00 EUR/m2 skupaj z 
vsemi stroški. 

PARCELE – PRODAMO
Britof, parceli v velikosti 928 m2 in 1123 m2, 
zelo lepa, sončna lega, infrastruktura na 
parcelah ali v neposredni bližini, dostop 
urejen preko sosednje parcele z vpisano 
služnostjo, pretežno namenjeno za stano-
vanjsko, poslovno ali storitveno dejavnost, 
cena 95,00 EUR/m2
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Oldhamska cesta 12, 4000 Kranj
Tel.: 04/202 13 53, Fax: 04/202 17 85

GSM 051/320 700, 
E-pošta: info@k3-kern.si

d.
o.

o.

FESST, d. o. o.,  
nepremičninska  
družba,
Koroška c 2, Kranj,
Telefon: 236 73 73
Faks: 236 73 70
E-pošta:  
info@fesst.si
Internet:  
www.fesst.si

GLIVICE NA NOHTIH? NIČ VEČ!
Končno učinkovita in uspešna metoda 
zdravljenja glivic po Rife-Freq metodi

Medikoel d.o.o.
Jalnova cesta 2, Radovljica (bivši kompleks Almire)
tel.:  04 537 85 10, 041 273 523, www.medikoel.com
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MAlI OGlASI
T: 201 42 47, F: 201 42 13 
E: malioglasi@g-glas.si

 Male ogla se spre je ma mo:  
za ob ja vo v petek – do srede  
do 14. ure in za ob ja vo  
v to rek – do petka do 14. ure!  
De lo vni čas: 
ponedeljek, to rek, čet rtek, 
petek nep rekinjeno od  
7. do 15. ure, sreda od  
7. do 16. ure, sobote, nedelje 
in prazniki zaprto.

GRADBENI MATERIAL
PRODAM

RF snegolovi, 350 kom., cena 0,70 
EUR/kom, tel.: 04/23-32-361, 
040/854-620 15002426

KURIVO
PRODAM

DRVA metrska ali razžagana, možnost 
dostave, tel.: 041/718-019  
 15002287

AKCIJA PELETI – ne čakajte na podra-
žitev! Cena 1 T = 218, 243, 267 EUR, 
ter odkup živine za izvoz, plačano v 4 
dneh. Smrekca center, d.o.o., Žabnica 
5, tel.: 04/25-51-313 15002281

BUKOVA drva, suha, razžagana ali 
metrska, tel.: 031/746-191 15002446

BUKOVA, hrastova in mešana drva, mož-
na dostava, tel.: 051/412-165  
 15002326

DRVA mešana, gabrova, hrastova, 
bukova, razžagana, možnost dostave, 
tel.: 031/330-425 15002414

KVALITETNA bukova drva, ugodna 
cena, ali bukove goli, možna dostava, 
tel.: 041/820-487 15002394

KVALITETNA bukova drva, cela/raz-
rezana, možna dostava, tel.: 041/905-
557, popoldan 15002450

SUHA bukova drva, tel.: 041/468-
836 15002395

SUHA bukova drva, cena 55 EUR/m3, 
možnost dostave, tel.: 031/652-551  
 15002399

SUHA bukova drva, tel.: 040/378-
176 15002415

SUHA bukova drva, tel.: 031/864-
145 15002436

UGODNO prodam 5 m3 suhih meša-
nih drv, tel.: 04/25-21-083, 031/298-
719 15002407

UGODNO prodam suha bukova drva, 
možna dostava, tel.: 041/767-339 
 15002419

STANOVANJSKA 
 OPREMA
POHIŠTVO
PRODAM

POSTELJO šir. 120 x dol. 200 cm, z 
jogijem, cena 100 EUR, tel.: 040/988-
340  
 15002444

RAZTEGLJIV trosed in slike, tel.: 
040/705-145 15002410

GOSPODINJSKI APARATI
PRODAM

PRALNI stroj Gorenje WA 1084, malo 
rabljen, boben iz nerjavečega jekla, 
cena 170 EUR, tel.: 070/363-780 
 15002404

OSTALO
PRODAM

LEP tepih za simbolično ceno zaradi 
selitve, dim. 3 x 2 m, tel.: 040/332-
590  
 15002408

PODARIM

ROLETE za 2-sobno stanovanje, tel.: 
031/734-103 15002428

GLASBILA
PRODAM

TROBENTO B, staro 5 let, cena 480 
EUR, tel.: 031/360-536 15002403

ŠPORT,  
REKREACIJA
PRODAM

ČOLN gumenjak, napihljiv, Maestral 
18, dolžine 3.5 m, lesena kobilica in 
Tomos 4.8, tel.: 041/858-149 
 15002397

TURIZEM
ODDAM

APARTMA oddam v Termah Olimje 
- Aqualuna, cena zelo ugodna, tel.: 
030/619-628 
 15002354

STARINE
KUPIM

STARINE: mizarski ponk, skrinje, raz-
glednice, kovance in drobnarije, tel.: 
051/258-936 
 15002292

MEDICINSKI  
PRIPOMOČKI
PREGLED ZA OČALA kot na napot-
nico s popustom ob nakupu očal 
do 100 EUR v Optiki Aleksan-
dra v Qlandii. Tel. 04 234 234 2,  
www.optika-aleksandra.si  
 15002290

PRODAM

MAGNOFLEX magnetno ležišče, tel.: 
031/734-103 15002427

ŽIVALI IN RASTLINE
PRODAM

UGODNO prodam odporne paradiž-
nike proti plesni in rože trajnice, tel.: 
031/228-235 
 15002437

KMETIJSKI STROJI
PRODAM

7 BAL prve košnje ter ovna prodam ali 
zamenjam, Brnik, tel.: 04/25-26-580, 
041/730-958  
15002455

900-LIT. cisterno ALU za gnojnico ali 
prevoz drv, ugodno, in butare za kmeč-
ko peč, tel.: 041/625-688  
 15002425

BENCINSKO motorno, vrtno kosilnico, 
tel.: 031/520-042 15002448

KIBLO in vile za manjši bager, kosil-
nico Buher in verige za trosilec, tel.: 
041/364-504 
 15002391

NOVO ben. koso, nerabljeno, in cirku-
lar, 3-fazni, prevozni, motor 4 kw, tel.: 
04/53-33-783, 031/548-298  
 15002409

PREGRADE za žito, tel.: 04/51-81-
056 15002445

TRAKTORSKO enoosno prikolico, 
cena 200 EUR in mlin za sadje, cena 
70 EUR, tel.: 041/874-181  
 15002392

KUPIM

IMT, Ursus, Zetor, Deutz, Univerzale, 
Store – poleg tudi vse priključke in 
kosilnico Gaspari, tel.: 041/235-349 
 15002434

NOSILNI trak dolžine od 4 do 5 met-
rov, tel.: 051/349-068 
 15002452

TRAKTOR, trosilec in kiper prikolico, 
tel.: 031/500-933 15002249

PRIDELKI
PRODAM

BELO vino laški rizling, okolica Jeruza-
lema, cena zelo ugodna, tel.: 04/20-
45-165, 040/218-260 
 15002438

ČEŠNJE, kvalitetne domače hrustavke, 
dnevno sveže nabrane, ugodno proda-
jamo. Kmetija Princ, Hudo 1 (pri Kovor-
ju) Tržič, tel.: 041/747-623  
 15002328

ČRNI in rdeči ribez, tel.: 04/59-56-
890 15002459

KUMARICE za vlaganje, tel.: 041/551-
970  
 15002457

SLAMNATE bale, suha bukova drva ter 
hlodovino bukve, tel.: 031/585-345  
 15002423

VSAK dan sveže rezano cvetje gladiol. 
Smolej, Luže 22a, tel.: 041/789-608  
 15002327

VZREJNE ŽIVALI
PRODAM

BIKCA simentalca, starega 5 mesecev, 
tel.: 031/351-172 15002393

ČB bikca in teličko, stara 14 dni, tel.: 
041/744-502 15002418

ČB bikca, starega 10 dni, tel.: 
031/387-440 15002424

ČB kravo, 5 mesecev brejo, in LS kra-
vo in telico, vse pašno, tel.: 041/211-
602 15002451

JAGNETA za zakol - meso, tel.: 
04/25-51-171, 051/410-138 
 15002252

KOBILO »šeko«, staro 10 let, tel.: 
051/417-157 15002458

KOKOŠI – nesnice jarkice, pred nes-
nostjo, rjave barve, pripeljemo na dom, 
tel.: 041/710-113  
 15002247

KRAVO s teletom, ekološke reje, tel.: 
041/933-341 15002429

KRŠKO-poljske prašiče, težke okrog 
30 kg, tel.: 040/222-436 
 
 15002416

PUJSKE, težke 20–30 kg, tel.: 
031/861-766 
 15002433

TELICO simentalko, brejo 8 mesecev, 
hladilni bazen 250 lit. prevozni in fiksni 
150 lit., tel.: 051/254-555  
 15002417

TELIČKO križankjo ČB - BBP, staro 14 
dni, tel.: 031/247-805 15002439

VEČ ČB bikcev, tel.: 031/711-866  
 15002441

KUPIM

BIKCA simentalca ali mesne pasme, 
starega 3 mesece, tel.: 040/334-733 
 15002440

BIKCE mesne pasme, težke cca 200 
kg, tel.: 041/970-330 
 15002406

DO 14 dni starega bikca mesne pas-
me, tel.: 031/572-647 
 15002411

OSTALO
PRODAM

120-L. plastične sode za namakanje, 
cena 10 EUR/kos in leseno okovano 
kolo - luster, tel.: 04/59-57-448 
 15002413

AJDO za seme, tel.: 041/944-287  
 15002453

SENO in pšenično slamo v kockah, 
kunce za zakol ali nadaljnjo rejo, tel.: 
040/190-765 
 15002432

TRAVNE silažne bale, tel.: 040/367-
307 15002456

ŽAGOVINO za nastilo, možna dostava, 
tel.: 041/695-021  
 15002460

ZAPOSLITVE (m/ž)
IŠČEM

IŠČEM DELO – varstvo otrok ali pomoč 
starejšim osebam, tel.: 031/238-993  
 15002412

STORITVE
NUDIM

ASTERIKS SENČILA Rozman Peter, 
s. p., Cesta na Loko 2, 4290 Tržič, 
tel.: 59-55-170, 041/733-709; žalu-
zije, roloji, rolete, lamelne zavese, 
plise zavese, komarniki, markize,  
www.asteriks.net 15002288

ASFALTIRANJE, tlakovanje dvorišč, 
dovoz. poti, parkirišč, polag. robnikov, 
pralnih plošč, izd. betonskih in kamni-
tih škarp, Adrovic & Co, d. n. o., Jelov-
škova 10, Kamnik, tel.: 01/83-94-614, 
041/680-751  
 15002236

BARVANJE napuščev in fasad, belje-
nje, barvanje vrat, dekorativni ometi in 
opleski, glajenje sten, sanacija plesni 
vam nudi Pavec Ivan, s. p., Podbrezje 
179, Naklo, tel.: 031/392-909  
 15002094

BARVANJE fasad, napuščev, slikople-
skarska dela, izolacijske fasade, ugod-
no. Allmont - Mladen Sedlanić, s.p., C. 
ob ribniku 26, Miklavž, tel.: 070/348-
899 15002136

EKOCLEAN, d.o.o., Podljubelj 259, 
Tržič vam ponuja čiščenje, razrez cis-
tern, filtracijo, prevoz in odkup kurilne-
ga olja, tel.: 041/989-987  

 15002291

FLORJANI, d.o.o., C. na Brdo 33, 
Kranj izvaja vsa gradbena dela od 
temeljev do strehe, adaptacije, omete, 
omete fasad, kamnite škarpe, tlakova-
nje dvorišč, tel.: 041/557-871  
 15002289

GEODET Uroš Kejžar, s.p., c. 1. maja 
65, Kranj; ureditev meje, parcelacija, 
izravnava meje, evidentiranje stavbe, 
geodetski načrt, zakoličenje objekta, 
Uroš Kejžar inž. geod., tel.: 041/275-
006 15002421

GOZDARSKE storitve – posek in spra-
vilo lesa, cepljenje drv, prodaja drv. 
Klemen Maček, n.d.d.k., Žabnica 11, 
Žabnica, tel.: 041/756-449 15002420

HITRA in učinkovita izterjava in zavaro-
vanje terjatev. Posredovanje pri prido-
bivanju kreditov, lizingov, prodaji nepre-
mičnin ... Finančno svetovanje Robert 
Nograšek, s.p., Breg 26, Mavčiče, 
tel.: 041/396-563 15002246

IZVAJAM zidarska dela, kanalizacijska 
dela, razna gradbena dela, barvanje 
ograj, brunaric ... Marko Ferjan, s.p., 
Olševek 41, Preddvor, tel.: 040/543-
270 15002422

KERAMIČARSTVO Janez Kleč, s.p., 
Milje 77, Visoko vam nudi kakovos-
tno in cenovno ugodno polaganje 
keramičnih ploščic in mozaikov, adap-
tacije kopalnic in drugih prostorov. 
Ustrežemo tudi najbolj zahtevnim, tel.: 
051/477-438 15002267

KVALITETNO in v roku izvajamo gradbe-
na dela: adaptacije, novogradnje, temelj-
ne plošče in kleti za montažne objekte, 
zunanje ureditve ter manjša gradbena 
dela. TIP TOP, d. o. o., Planina 27, Kranj, 
031/458-289, tiptop@gmail.com  
 15002295

TESNJENJE OKEN IN VRAT, uvožena 
tesnila, do 30 % prihranka pri ogreva-
nju. Prepiha in prahu ni več! Zmanjšan 
hrup, 10 let garancije. Karkol, d.o.o., 
Ul. Toma Brejca 14, Kamnik, tel.: 
031/720-141 
 15002286

VSA gradbena dela, adaptacije, fasade, 
notr. ometi. Sopaj Agim, s.p., Struževo 
7, Kranj, tel.: 041/589-597 15002318

ZASEBNI STIKI
SI ZA sladoled in lepe trenutke v 
dvoje? Čaka te ljubimec, star 42 let, 
postaven moški brez predsodkov iz 
okolice Kranja, lahko si starejša, tel.: 
031/595-834 15002364

ŽENITNE ponudbe različnih staro-
sti, pričakovanj, po vsej državi, tel.: 
031/836-378, www.zau.si 15002293

RAZNO
PRODAM

GUMENJAK, dolg 3 m, z motorjem 
Tohatsu in žensko kolo na 21 prestav, 
tel.: 041/364-504  
 15002390

PARNI čistilec Wap, električno litožele-
zno potopno črpalko Elektrokovina 2.2 
KW, 350 l/min., tel.: 041/858-149  
 15002396

KUPIM

ZRAČNO pištolo, lahko v okvari, tel.: 
040/232-490 15002449

Radio Triglav Jesenice, d.o.o., Trg Toneta Čufarja 4, 4270 Jesenice
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ZAHVALA

V 87. letu starosti nas je zapustila 

Ljudmila Pograjec 
po domače Lukežova mama in teta z Zg. Brnika.

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom in sosedom za izreče
na sožalja, podarjeno cvetje in sveče.
Zahvaljujemo se gospodu župniku Stanetu Gradišku za izvedbo 
svete maše in pogreb. Hvala vsem pevcem, trobentaču, gasilcem 
in pogrebni službi Jerič.
Hvala vsem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji poti in jo boste 
ohranili v lepem spominu.

Žalujoči vsi njeni

Zaspala je naša majka

Mara Radojičić 
rojena Mišić

Od nje se bomo poslovili v petek, 17. julija 2015, ob 17.30 na kranjskem pokopališču  
iz vežice 4, kjer bo od 14.30 dalje.

Z večnim, najlepšim spominom nanjo žalujemo: mož Milutin, hči Dobrila in Remzo, 
vnuk Dejan z Barbaro in pravnuka Žan in Bor ter vsi, ki so jo poznali in imeli radi.

Svojo življenjsko pot je sklenil naš upokojeni sodelavec

Alojz Kalan
Ohranili ga bomo v trajnem spominu.

Zavarovalnica Triglav, d. d.
Območna enota Kranj

V SPOMIN

V sredo, 15. julija 2015, je minilo eno leto, odkar nas je zapustila 
draga mama, stara mama in prababica

Marija Debeljak
roj. Gregorc, Peručeva mama s Kokrice

Hvala vsem tistim, ki se je spominjate in prižigate sveče na grobu.
ISKRENA HVALA.

Žalujoči vsi domači

Kje si, mama naša,
kje je mili tvoj obraz ¼
kje je roka tvoja,
ki skrbela je za nas ...

ZAHVALA

V 85. letu nas je tiho zapustil

Stanko Kemperle
s Češnjice 32, Železniki

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste v žalostnih trenutkih  
pristopili k nam.
Najlepša hvala za izrečeno sožalje, darovano cvetje in sveče.

Žalujoči: žena Vilma, sin Benjamin in hči Damijana z družinama

ZAHVALA 

Ob slovesu drage sestre, svakinje in ljubljene tete 

Majde Plevčak
rojene Jocif    

se najlepše zahvaljujemo vsem, ki ste ji namenili misli in z njo prehodili zadnji del njene 
poti. Vsem se zahvaljujemo tudi za podarjeno cvetje, sveče in izrečena sožalja. 

Vsi njeni 

ZAHVALA

V 79. letu starosti smo se 10. julija poslovili od naše drage mami, 
babi, sestre, tete in tašče

Frančiške - Fani Vizjak
roj. Pungerčar iz Čirč pri Kranju

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem, 
sodelavcem nas, žalujočih, in znancem za iskrena sožalja in stiske 
rok, za darovano cvetje, sveče in darove za svete maše. Hvala gospo
du župniku Vinku Podbevšku za lepo opravljen obred, pevcem za 
ganljivo odpete pesmi, zvonarju za zvonjenje, Društvu upokojencev 
Kranj za prapor, pogrebni službi Navček ter Komunali Kranj. Hvala 
vsem, ki ste jo imeli radi in ste jo pospremili na njeni zadnji poti.

Žalujoči vsi njeni

Mami, ko tvoje zaželim si bližine,
grem tja v ta mirni kraj tišine,
tam srce se tiho zjoče,
da več te ni, verjeti noče.
Življenje moje se je spremenilo,
a srce te nikoli ne bo pozabilo. 

ZAHVALA

Ob nenadni izgubi naše drage mame, sestre, svakinje in tete

Brede Karner
se zahvaljujemo za izkazano pomoč reševalcem, gasilcem, policistom, pogrebni službi 

Hypnos. Za podarjeno cvetje, sveče, tihe molitve in izraženo sočutje topla zahvala vsem, 
ki ste se v tako velikem številu od blizu in daleč prišli poslovit od nje in jo spremljali na 
njeni zadnji poti. Prav tako iskrena hvala vsem sosedom in številnim prijateljem, ki ste 
nam stali ob strani, spoštljivim pogrebcem, članom Moškega pevskega zbora Alpina in 

duhovniku Jaku Kralju za opravljeno sveto mašo in pogrebni obred.

Vsi njeni

Takojšnja pripravljenost za pomoč je bila njena odlika in darovi narave so bili njen zaklad.  
Za njo žalujejo borovnice kot bridke črne solze. 

Šumi, šumi gozd zeleni ...

»Kdor se ponižuje,
bo povišan.« (Mt 23,12)

ZAHVALA

Tik pred dopolnjenim 90. letom nas je zapustila naša predraga 
mama, babica, teta, tašča, botra, prijateljica

Kristina Debeljak
iz Dolenje vasi, po domače Kislova mama,  
rojena Egart, 17. 7. 1925 v Sp. Danjah

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste bili vedno s srcem ob njej in 
z njo, vse do bolečega slovesa. Hvala vsem sorodnikom, sosedom, 
prijateljem, vaščanom in znancem, ki ste nam v težkih in žalos
tnih trenutkih stali ob strani, čutili z nami, nam bili v pomoč, 
oporo in tolažbo. Hvala vam za vsak stisk roke, za sočutne besede, 
darovano cvetje, sveče in svete maše. Predvsem pa za občutek, 
kako ste jo spoštovali in imeli radi. Hvala osebju ZD Železniki, 
posebej pa hvala zdravstvenemu osebju SB Jesenice za skrb in 
nego, pomoč in prijaznost. Zahvaljujemo se g. župniku, zvonar
jem, nosačem in pevcem ter vsem vam, ki ste našo mamo pospre
mili na njeni zadnji poti. Še enkrat iskrena hvala vsem in vsake
mu posebej. Vsa toplina njenega srca bo ostala za vedno z nami.

Žalujoči vsi njeni

Je čas, ki nikdar ne mine,
ko zasanjaš se v spomine.
Nikoli ne bomo več peli,
kakor smo peli skupaj, 
nikoli več tako veselili, 
kakor smo se veselili skupaj.
Nihče ne more  
te nadomestiti,
nikoli te ne  
bomo nehali ljubiti.
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Anketa

Matjaž Lesar, Polica pri 
Naklem:

»Razprodaje in popusti pri-
vabijo marsikoga, ki na ta 
način lahko prihrani precej 
denarja. Sam se nakupoval-
nim gnečam rajši izognem.«

Sonja Germovšek, Žiganja 
vas:

»Tudi v našem butiku opaža-
mo povečano število kupcev, 
ki se odločajo predvsem za 
lahka oblačila za vroče polet-
ne dni.«

Bernarda Jerič, Besnica:

»Sicer nisem ravno ljubite-
ljica tovrstnih sezonskih raz-
prodaj, če pa mi je kakšna 
stvar všeč, se odločim in jo 
kupim, večinoma gre za čev-
lje.«

Konrad Pavli, Kranj:

»Ob vseh znižanjih se mi zdi 
še vedno zelo pomembno, da 
pri nakupu ne gledamo zgolj 
na ceno, temveč predvsem 
na kakovost izdelkov.«

Samo Lesjak

Ta teden so se uradno začele 
poletne sezonske razprodaje 
tekstilnega blaga in obutve. 
Mimoidoče smo povpraša-
li, če ugodni popusti večine 
izdelkov – nekateri so zniža-
ni tudi do 60 odstotkov – k 
nakupu privabijo tudi njih.
Foto: Gorazd Kavčič

Začetek poletnih 
razprodaj

Maja Klopčič, Mavčiče:

»Poletne razprodaje večino-
ma ne vplivajo na moje odlo-
čitve pri nakupovanju oblek 
in obutve, saj vse tisto, kar 
potrebujem, kupujem spro-
ti.«

info@g-glas.si
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Vilma Stanovnik

Tržič – Osemnajst otrok, sta-
rih med deset in petnajst let, 
je minuli torek doživelo ene-
ga nepozabnih počitniških 
dni, saj sta Hitradio Center 
in Športno društvo Strelica 
poskrbela, da so se brezpla-
čno odpravili na celodnevni 
izlet v Istralandijo. 

»Namen izleta je bil pred-
vsem, da pričaramo nasmeh 
in sproščenost otrokom iz 
socialno ogroženih družin. 
Tega, kar je nekaterim otro-
kom samoumevno, namreč 
da gredo skupaj s starši na 
morje, na bazen, na dopust, 
si marsikdo ne more zamis-
liti. Zato smo skupaj z Mla-
dinskim centrom Tržič, ki 
deluje pod okriljem Cen-
tra za socialno delo Tržič, 
poskrbeli, da otrokom pri-
čaramo prav poseben poči-
tniški dan,« je povedal Kle-
men Grašič in dodal, da je 
s pomočjo sponzorjev vsak 
izmed otrok prejel tudi 
darilno vrečko, v kateri so 
našli napihljive žoge, pou-
čne knjige, osvežilno pija-
čo in nekaj sladkarij. Vsak je 
prejel tudi majčko Hitradia 
Center.

Že zjutraj so organizator-
ji poskrbeli za zdrav zajtrk, 
po dopoldanskih užitkih na 
toboganih in vodi pa so si vsi 

skupaj privoščili kosilo. Z 
moderatorjema Ano in Sil-
vestrom so nato nadaljevali 
z norčijami v vodnem parku. 

»Imela sem se dobro. 
Spuščali smo se po toboga-
nih in plavali. Najbolj všeč 
mi je bil bazen z valovi. Vož-
nja je bila kar dolga, ampak 
je bilo zelo zabavno,« je 
povedala 11-letna Vlera, 
tudi drugim pa je bila naj-
bolj všeč zabava na toboga-
nih in nova izkušnja s sovr-
stniki in animatorji. 

»Tudi mentorice smo 
zelo uživale. Preizkusi-
le smo se na toboganih in 
v bazenu z valovi. Z orga-
nizacijo smo bile izredno 
zadovoljne. Takšni dogod-
ki popestrijo naš program, 
našim varovancem pa omo-
gočajo enkratno doživet-
je in nepozabno izkušnjo. 
Zahvaljujemo se Športne-
mu društvu Strelica in Hit-
radiu Center,« so v en glas 
povedale mentorice Mla-
dinskega centra Tržič.

»Želimo, da izlet post-
ne tradicionalen, saj bi radi 
za otroke še bolje poskrbe-
li. Za naslednja leta načrtu-
jemo, da bi jih v juliju pelja-
li najprej za en dan na mor-
je, v avgustu pa še za en dan 
v hribe. Upamo, da nam bo 
s skupnimi močmi uspelo in 
da nam bodo ob strani stala 
podjetja, ki podpirajo proje-
kte, pri katerih lahko natanč-
no vidijo, kam gredo njihove 
donacije,« je še povedal Kle-
men Grašič.

Preživeli nepozaben počitniški dan 
Skupina tržiških otrok se je minuli torek udeležila zabavnega počitniškega izleta v Istralandijo, kjer so 
najbolj uživali na toboganih in ob druženju z vrstniki.

Mladi Tržičani so minuli torek preživeli nepozaben dan v Istralandiji. / Foto: Urban Meglič

Tunjice – Krajevna skupnost Tunjice in Kulturno društvo dr. 
Franceta Steleta vabita na krajevni praznik, ki se bo v Tunji-
cah odvijal ta konec tedna. Danes, 17. julija, bo na igrišču po 
POŠ Tunjice ob 20. uri najprej slovesnost ob deseti obletnici 
uradnega delovanja Kulturnega društva dr. Franceta Steleta, 
pol ure za tem pa igra skupine starejših za samopomoč Kam-
niški metulji. Dan se bo zaključil z glasbo ansambla Kamniški 
grad. Jutri, 18. julija, se bo druženje krajanov s programom za 
otroke začelo ob 17. uri, ob 18. bo sledila nogometna tekma 
med starimi in mladimi, ob 21. uri pa bodo pripravili program 
ob 20. obletnici izida knjige Tunjice avtorja Toneta Palčiča.

Krajevni praznik v Tunjicah

Večinoma bo sončno, čez dan bo nastajala kopasta oblačnost. 
Popoldne bodo možne posamezne vročinske nevihte. Zelo 
vroče bo.

Cerklje – Na parkirišču picerije Pod Jenkovo lipo v Dvorjah 
po novem na pobudo podjetnika iz Kamnika Nijaza Škrijelja 
vsakega 11. v mesecu poteka sejem, na katerem je možno 
kupiti domače mesne in pekovske izdelke, olja, vino, oblačila, 
obutev, suho robo, sveče ... V soboto je potekal drugi sejem. 
»Sodelovalo je 20 ponudnikov iz cele Slovenije, med njimi 
tudi nekaj domačinov. Obiskovalcev je kar veliko, odziv je nad 
pričakovanji,« je zadovoljen Škrijelj.

Sejem v Dvorjah dobro obiskan
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Železniki – Včeraj so se v Železnikih začeli letošnji, že 53. Čip-
karski dnevi. Največja etnološko-kulturna prireditev v Selški 
dolini, ki se jo vsako leto udeleži več tisoč obiskovalcev, bo 
vrhunec dosegla v nedeljo, ko se obeta najbolj pester program. 
Najpomembnejši del Čipkarskih dnevov, slovensko klekljarsko 
tekmovanje, bo ob 15. uri pred plavžem, v klekljanju pa naj bi 
se pomerilo 25 otrok in približno toliko odraslih.

V nedeljo tudi klekljarsko tekmovanje




